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Dames en Heren,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp besproken in 
eerste lezing tijdens haar vergadering van woensdag 
25 oktober 2023.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Vincent Van Peteghem, vice-eersteminister 
en minister van Financiën, belast met de Coördinatie 
van de fraudebestrijding en de Nationale Loterij, stelt 
het voorliggende wetsontwerp houdende diverse fiscale 
bepalingen voor.

Met dit wetsontwerp zou de vice-eersteminister graag 
diverse wijzigingsbepalingen voorstellen met betrek-
king tot de diverse taksen, de registratierechten, de 
inkomstenbelastingen, de douane en accijnzen en de 
procedureregels.

A. Wijziging van het Wetboek diverse rechten 
en taksen betreffende de jaarlijkse taks op de 
verzekeringsondernemingen (titel 2)

1. Jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen 
(hoofdstuk 1)

Dit wetsontwerp zorgt er ten eerste voor dat de toe-
passingsgebieden van de jaarlijkse taks op de verzeke-
ringsverrichtingen en de belasting over de toegevoegde 
waarde inzake bepaalde met verzekeringsverrichtingen 
samenhangende diensten op elkaar worden afgestemd, 
zodat noch overlappingen, noch lacunes mogelijk zijn.

De jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen 
wordt berekend op het totaalbedrag van de premies, 
persoonlijke bijdragen en werkgeversbijdragen, verhoogd 
met de lasten.

De FOD Financiën stelt vast dat momenteel bepaalde 
met verzekeringsverrichtingen “samenhangende dien-
sten” aan de toepassing van zowel deze taks als de 
btw ontsnappen. Dit wordt onder meer veroorzaakt 
doordat het begrip “lasten” voor de toepassing van 
de jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen niet 
geheel overeenstemt met het begrip “samenhangende 
diensten” inzake btw.

Ten tweede zullen vanaf 1 januari 2024 de in België 
verblijvende makelaars en alle andere tussenpersonen 
worden gehouden tot de betaling van de taks met betrek-
king tot de met de verzekering samenhangende diensten.

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné ce projet de loi en pre-
mière lecture au cours de sa réunion du 25 octobre 2023.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Vincent Van Peteghem, vice-premier ministre et 
ministre des Finances, chargé de la Coordination de 
la lutte contre la fraude et de la Loterie Nationale, pré-
sente le projet de loi à l’examen portant des dispositions 
fiscales diverses.

Avec ce projet, le vice-premier ministre souhaite pro-
poser diverses dispositions modificatives concernant les 
taxes diverses, les droits d’enregistrement, les impôts 
sur les revenus, les douanes et accises et les règles 
de procédure.

A. Modification du Code des droits et taxes 
divers relative à la taxe annuelle sur les entreprises 
d’assurance (titre 2)

1. Taxe annuelle sur les opérations d’assurance 
(chapitre 1er)

Le projet de loi à l’examen veille tout d’abord à ali-
gner les champs d’application de la taxe annuelle sur 
les opérations d’assurance et de la taxe sur la valeur 
ajoutée en ce qui concerne certains services liés aux 
opérations d’assurance, de manière à ce qu’il n’y ait ni 
chevauchement ni lacune possible.

La taxe annuelle sur les opérations d’assurance est 
calculée sur le montant total des primes, contributions 
personnelles et contributions patronales, augmentées 
des charges.

Le SPF Finances constate que certains “services 
liés” aux opérations d’assurance échappent actuelle-
ment tant à l’application de la taxe qu’à celle de la TVA. 
Cela s’explique notamment par le fait que la notion de 
“charges” pour l’application de la taxe annuelle sur les 
opérations d’assurance ne correspond pas tout à fait à 
la notion de “services liés” en matière de la TVA.

Deuxièmement, à partir du 1er janvier 2024, les courtiers 
et tous les autres intermédiaires résidant en Belgique 
seront tenus au paiement de la taxe due sur les services 
liés à l’assurance.



3607/005DOC 554

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

De reden hiervoor is dat de verzekeringsondernemin-
gen in principe niet op de hoogte zijn van de overeenkom-
sten die de tussenpersoon sluit met de verzekeringnemer 
inzake de met de verzekering samenhangende diensten.

Er wordt voorzien in de mogelijkheid voor deze make-
laars en tussenpersonen om de op de met verzekering 
samenhangende diensten verschuldigde taks te betalen 
aan de verzekeringsonderneming, die deze sommen 
vervolgens moet doorstorten aan de fiscale administratie.

Daarnaast bevat dit wetsontwerp nog enkele puur 
technische wijzigingen inzake deze taks.

2. Jaarlijkse taks op de effectenrekeningen 
(hoofdstuk 2)

Dit wetsontwerp bevat ook een wijziging inzake de jaar-
lijkse taks op de effectenrekeningen. Het verwijdert 
de verwijzing naar de termijn voor de indiening van 
de aangifte in de personenbelasting, zonder evenwel 
de termijn voor de indiening van de aangifte van deze 
taks te wijzigen. Het betreft dus louter een legistieke 
aanpassing.

B. Wijzigingen van het Wetboek der successie-
rechten betreffende de taks tot vergoeding der 
successierechten (titel 3)

De taks tot vergoeding der successierechten, ook wel 
bekend als patrimoniumtaks, wordt gemoderniseerd.

Die modernisering houdt eerst en vooral de invoering 
van een progressief tarief in. Zoals de naam al doet 
uitschijnen werd de taks tot vergoeding der successie-
rechten in 1921 ingevoerd als vervanging voor de suc-
cessierechten, bij organisaties die typisch gekenmerkt 
worden door het feit dat goederen nooit overgaan.

Welnu, waar de erfbelasting sinds 1921 veelvuldig 
gewijzigd is en progressiever gemaakt is om de breed-
ste schouders de zwaarste lasten te laten dragen, is 
de patrimoniumtaks amper gewijzigd doorheen de tijd.

Met dit wetsontwerp beoogt de regering hieraan te 
remediëren.

Nu bestaat er een vrijstelling tot 25.000 euro. Ze wordt 
verhoogd tot 50.000 euro.

Bovendien zullen belastingplichtigen met een belast-
baar vermogen tot 346.000 euro minder taks betalen 
terwijl die met een groter vermogen meer taks zullen 
betalen.

La raison en est que les entreprises d’assurance 
n’ont en principe pas connaissance des contrats que 
l’intermédiaire conclut avec le preneur d’assurance 
concernant les services liés à l’assurance.

Il est prévu que ces courtiers et intermédiaires puissent 
payer à l’entreprise d’assurance la taxe due sur les ser-
vices liés à l’assurance. L’entreprise d’assurance devra 
alors transmettre ces sommes à l’administration fiscale.

Par ailleurs, le projet de loi à l’examen contient aussi 
quelques modifications de nature purement technique 
concernant cette taxe.

2. Taxe annuelle sur les comptes-titres (chapitre 2)

Le projet de loi à l’examen contient également une 
modification concernant la taxe annuelle sur les comptes-
titres. Sans toutefois modifier le délai de dépôt de la 
déclaration à cette taxe, il supprime la référence au 
délai de dépôt de la déclaration à l’impôt des personnes 
physiques. Il s’agit donc d’une adaptation purement 
légistique.

B. Modifications du Code des droits de succession 
relatives à la taxe compensatoire des droits de 
succession (titre 3)

La taxe compensatoire des droits de succession, 
également connue sous le nom de taxe patrimoniale, 
est modernisée.

Cette modernisation passe avant tout par l’introduction 
d’un tarif progressif. Comme son nom l’indique, la taxe 
compensatoire des droits de succession a été introduite 
en 1921 pour compenser les droits de succession dans 
les organisations caractérisées par l’absence de trans-
mission de biens.

Or, alors que l’impôt successoral a été fréquemment 
modifié depuis 1921 et rendu plus progressif pour que 
les mieux nantis contribuent le plus largement, la taxe 
patrimoniale n’a pratiquement pas évolué au fil du temps.

Avec le projet de loi à l’examen, le gouvernement 
entend remédier à cette situation.

Il existe actuellement une exemption à concurrence 
de 25.000 euros. Elle sera portée à 50.000 euros.

En outre, les contribuables dont le patrimoine taxable 
ne dépasse pas 346.000 euros paieront une taxe moins 
importante, tandis que ceux dont le patrimoine est plus 
important paieront une taxe plus élevée.
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Er wordt daarbij wel voor gezorgd dat de zorgsector 
geen impact ondervindt van de hervorming.

Daarnaast wordt de aangifte inzake de taks naar de 
toekomst gedigitaliseerd en moeten belastingplichtigen 
wier belastbare bezittingen minder dan 50.000 euro 
bedragen geen aangifte indienen.

Zo worden de administratieve lasten voor de private 
stichtingen en vzw’s significant verlaagd en wordt dus 
gevolg gegeven aan de resolutie betreffende het sti-
muleren van de digitalisering voor verenigingen zonder 
winstoogmerk.

C. Wijzigingen van het Wetboek der registratie-, 
hypotheek- en griffierechten betreffende bepalingen 
inzake openbare verkoop van roerende goederen 
(titel 4)

Inzake registratierechten wordt voorzien in de mo-
gelijkheid tot elektronische communicatie wanneer 
een notaris of gerechtsdeurwaarder overgaat tot een 
openbare verkoop van lichamelijke roerende goederen.

D. Wijzigingen betreffende de inkomstenbelastingen 
(titel 5)

1. Belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding 
toegekend in toepassing van CAO nr. 164 (hoofdstuk 1)

Op  24 januari 2023 sloten werkgevers en werkne-
mersorganisaties een akkoord over een uitbreiding van 
de fietsvergoeding voor woon-werkverkeer. Sinds mei 
2023 hebben alle werknemers in de privésector recht 
op een fietsvergoeding. Wie reeds een fietsvergoeding 
heeft, kan deze behouden. Wie nog geen fietsvergoeding 
kon aanvragen, kan vanaf mei 2023 een fietsvergoeding 
aanvragen voor trajecten tot 20 km enkele afstand.

De fietsvergoeding voor woon-werkverkeer veralge-
menen is in lijn met het beleid van de regering en biedt 
een aantal voordelen op het vlak van mobiliteit, milieu 
en gezondheid van de werknemer. Het akkoord van de 
sociale partners is eveneens rechtvaardig.

De regering introduceert nu een tijdelijk belastingkrediet 
naar aanleiding van CAO nr. 164, dat de plotse stijging 
van de kosten voor de werkgevers moet compenseren.

Wie ten gevolge van de bepalingen van CAO nr. 164 
voor het eerst een fietsvergoeding toekent, kan hiervoor 
een belastingkrediet aanvragen. Het belastingkrediet 
geldt voor hetzelfde bedrag en dezelfde maximumafstand 
als deze die opgenomen zijn in de CAO.

À cet égard, il est toutefois fait en sorte que le secteur 
des soins ne soit pas impacté par cette réforme.

En outre, à l’avenir, la déclaration relative à la taxe 
sera numérisée et les contribuables dont les avoirs 
imposables sont inférieurs à 50.000 euros n’auront pas 
à déposer de déclaration.

Cela permet de réduire considérablement la charge 
administrative pesant sur les fondations privées et les 
ASBL et de donner suite à la résolution visant à stimuler 
la numérisation des associations sans but lucratif.

C. Modifications du Code des droits d’en-
registrement, d’hypothèque et de greffe relatives à 
des dispositions en matière de vente publique de 
biens meubles (titre 4)

En ce qui concerne les droits d’enregistrement, la 
possibilité d’une communication électronique est prévue 
lorsqu’un notaire ou un huissier de justice procède à une 
vente publique de biens meubles corporels.

D. Modifications relatives aux impôts sur les 
revenus (titre 5)

1. Crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique vélo 
octroyée en application de la CCT n° 164 (chapitre 1er)

Le 24 janvier 2023, les partenaires sociaux ont conclu 
un accord sur l’extension de l’indemnité vélo pour les 
trajets domicile-travail. Depuis le mois de mai 2023, tous 
les salariés du secteur privé ont droit à une indemnité 
vélo. Les personnes qui bénéficient déjà de cette indem-
nité peuvent la conserver. Les personnes qui n’ont pas 
encore pu demander l’indemnité vélo pourront le faire 
à partir de mai 2023 pour un maximum de 20 km par 
trajet simple.

La généralisation de l’indemnité vélo pour les trajets 
domicile-travail est conforme à la politique du gouverne-
ment et offre un certain nombre d’avantages en matière 
de mobilité, d’environnement et de santé des salariés. 
L’accord des partenaires sociaux est aussi équitable.

Le gouvernement introduit à présent un crédit d’impôt 
temporaire suite à la CCT n° 164 pour compenser l’aug-
mentation soudaine des coûts pour les employeurs.

Ceux qui accordent pour la première fois une indemnité 
vélo en vertu des dispositions de la CCT n° 164 peuvent 
demander un crédit d’impôt à cet effet. Le crédit d’impôt 
s’applique au même montant et à la même distance 
maximale que ceux repris dans la CCT.
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Het belastingkrediet zal tijdelijk zijn, en geldt voor 
fietsvergoedingen tot en met eind 2024. De bepaling 
is geldig zowel in de personenbelasting, de vennoot-
schapsbelasting als de rechtspersonenbelasting en hun 
equivalenten in de belasting niet-inwoners.

Op die manier helpt de regering bij de veralgemening 
van de fietsvergoeding over alle sectoren.

2. Wijzigingen met betrekking tot het mobiliteits-
budget (hoofdstuk 2)

Om het systeem van het mobiliteitsbudget nog even-
wichtiger en efficiënter te maken zijn een aantal aanpas-
singen nodig.

Eerst en vooral worden met dit wetsontwerp lokale 
mandatarissen, die over een bedrijfswagen beschikken 
en bezoldigingen ontvangen, voortaan gelijkgesteld met 
een werknemer, waardoor ze ook in aanmerking komen 
voor het mobiliteitsbudget.

Daarnaast wordt voorgesteld om de EER-voorwaarde 
uit te breiden tot alle duurzame vervoersmiddelen van 
de tweede pijler, ter wille van de samenhang en de 
rechtszekerheid van het systeem.

Verder wordt beoogd een verduidelijking aan te brengen 
wat het initiële bedrag van het mobiliteitsbudget betreft.

Daarenboven wordt voortaan bepaald dat de kosten 
voor het beheer van het mobiliteitsbudget deel uitmaken 
van de tweede pijler en niet langer van de eerste pijler.

Tot slot wordt voorzien in een indexeringsmechanisme 
voor de minimum- en maximumbedragen die het mobili-
teitsbudget moet respecteren, en dit vanaf 1 januari 2024.

3. Wijziging van de programmawet van 27 december 
2021 (hoofdstuk 3)

De voorgestelde wijzigingen in de programmawet 
van 27 december 2021 betreffen slechts enkele kleinere 
wijzigingen om de Nederlandstalige tekst meer in over-
eenstemming te brengen met de Franstalige tekst, alsook 
enkele taalcorrecties, zonder inhoudelijke wijzigingen.

4. Diverse wijzigingen van het Wetboek van de 
inkomstenbelastingen 1992 (hoofdstuk 4)

— Mobiliteitsrichtlijn

De autonome definities met betrekking tot fusies, 
splitsingen en andere reorganisatieverrichtingen in het 

Le crédit d’impôt sera temporaire et s’appliquera 
aux indemnités vélo jusqu’à la fin de l’année 2024. La 
disposition est valable à la fois pour l’impôt des per-
sonnes physiques, l’impôt des sociétés et l’impôt des 
personnes morales et leurs équivalents dans l’impôt 
des non-résidents.

De cette manière, le gouvernement contribue à la 
généralisation de l’indemnité vélo dans tous les secteurs.

2. Modifications concernant le budget mobilité 
(chapitre 2)

Quelques modifications sont nécessaires afin de 
rendre le système du budget mobilité encore plus équi-
libré et efficace.

Tout d’abord, le projet à l’examen assimile désormais 
les mandataires locaux, qui disposent d’une voiture de 
société et qui perçoivent des rémunérations, aux salariés, 
ce qui les rend également éligibles au budget mobilité.

En outre, il est proposé d’étendre la condition de 
l’EEE à tous les modes de transport durables du pilier 2, 
dans un souci de cohérence et de sécurité juridique du 
système.

Ensuite, l’objectif est d’apporter une précision en ce 
qui concerne le montant initial du budget mobilité.

En outre, il est prévu que les coûts de gestion du 
budget mobilité font désormais partie du pilier 2 et non 
plus du pilier 1.

Enfin, un mécanisme d’indexation est prévu pour les 
montants minimum et maximum que le budget mobilité 
doit respecter, et ce à compter du 1er janvier 2024.

3. Modification de la loi-programme du 27 décembre 
2021 (chapitre 3)

Les modifications proposées à la loi-programme 
du 27 décembre 2021 ne concernent que quelques 
changements mineurs visant à mieux aligner le texte 
néerlandais sur le texte français et quelques corrections 
linguistiques, le tout sans changements au niveau du 
contenu.

4. Modifications diverses du Code des impôts sur 
les revenus 1992 (chapitre 4)

— directive Mobilité

Les définitions autonomes relatives aux fusions, 
scissions et autres formes de réorganisation dans le 
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WIB 92 worden waar nodig aangepast om de vennoot-
schapsrechtelijke wijzigingen naar aanleiding van de 
omzetting van de Mobiliteitsrichtlijn 2019/2121 ook fiscaal 
volledig te laten doorwerken. De inwerkingtreding wordt 
afgestemd op deze van de betreffende bepalingen in de 
wet van 25 mei 2023 tot wijziging van het Wetboek van 
vennootschappen en verenigingen.

— Ingekomen belastingplichtigen

In het stelsel van de ingekomen belastingplichtigen, 
de voormalige expatregeling, wordt een administratieve 
vereenvoudiging ingevoerd. De bestaande verplichting 
voor de werkgever om jaarlijks een afzonderlijke lijst in te 
dienen, wordt vervangen door een bijkomende vermelding 
op de reeds bestaande jaarlijkse bezoldigingsfiches.

— Voogdijopdrachten

Er wordt voorzien in een verhoging van het maximum-
aantal voogdijopdrachten waarvoor de vergoedingen in 
aanmerking komen voor een belastingvrijstelling. Het 
maximumaantal wordt met dit wetsontwerp verhoogd 
tot 8 voogdijopdrachten. De ontvangen vergoedingen 
moeten worden vermeld op de berekeningsnota bij het 
aanslagbiljet. Op die manier kan er, indien men dit wenst, 
rekening mee worden gehouden voor de toepassing van 
sociale voordelen waarvoor een inkomensvoorwaarde 
geldt.

— Reorganisaties – kwijtschelding van schulden

Met het wetsontwerp worden twee aanpassingen 
aangebracht.

Vooreerst worden aanpassingen aangebracht aan 
het WIB 92 naar aanleiding van de aanpassingen die 
werden aangebracht aan het Wetboek van economisch 
recht ingevolge de omzetting van de Insolventierichtlijn.

Daarnaast wordt de asymmetrie verholpen die momen-
teel bestaat in fiscale behandeling van de schuldenaar 
enerzijds en de schuldeiser anderzijds. Daartoe wordt 
erin voorzien dat het bedrag dat initieel is vrijgesteld op 
het ogenblik van de kwijtschelding, nadien geleidelijk 
opnieuw in de belastbare grondslag van de schuldenaar 
wordt opgenomen. Om de terugkeer van de schuldenaar 
naar het financiële evenwicht niet in gevaar te brengen, 
zal het vrijgestelde bedrag gespreid worden opgenomen 
in de belastbare grondslag van de schuldenaar van het 

CIR 92, sont adaptées afin que les modifications appor-
tées au droit des sociétés à la suite de la transposition 
de la directive Mobilité 2019/2121 puissent également 
s’appliquer intégralement au niveau fiscal. L’entrée en 
vigueur est alignée sur celle des dispositions concernées 
contenues dans la loi du 25 mai 2023 modifiant le Code 
des sociétés et des associations, la loi du 16 juillet 2004 
portant le Code de droit international privé et le Code 
judiciaire, notamment à la suite de la transposition de 
la directive (UE) 2019/2121 du Parlement européen et 
du Conseil du 27 novembre 2019 modifiant la directive 
(UE) 2017/1132 en ce qui concerne les transformations, 
fusions et scissions transfrontalières.

— Contribuables impatriés

Une simplification administrative sera introduite dans 
le régime des contribuables impatriés, l’ancien régime 
des expatriés. L’obligation pour l’employeur de soumettre 
une liste annuelle distincte sera remplacée par une 
mention supplémentaire sur les fiches de rémunération 
annuelles qui existent déjà.

— Tutelles

Il est prévu d’augmenter le nombre maximum de tutelles 
dont les indemnités sont éligibles à l’exonération fiscale. 
Le projet de loi à l’examen porte le nombre maximal 
de tutelles à huit. Les indemnités perçues doivent être 
indiquées sur la note de calcul jointe à l’avertissement-
extrait de rôle. Ainsi, il est possible, si on le souhaite, d’en 
tenir compte pour l’application des avantages sociaux 
qui sont soumis à une condition de revenu.

— Réorganisation – remise de dettes

Le projet de loi apporte deux modifications.

D’une part, le CIR 92 est modifié à la suite des modi-
fications apportées au Code de droit économique qui 
découlent de la transposition de la directive Insolvabilité.

D’autre part, l’asymétrie qui existe actuellement au 
niveau du traitement fiscal entre le débiteur, d’une part, et 
le créancier, d’autre part, est supprimée. C’est pourquoi 
il est prévu de reprendre progressivement le montant 
initialement exonéré dans la base imposable du débiteur. 
Afin de ne pas compromettre le retour à l’équilibre finan-
cier du débiteur, il est prévu que le montant exonéré soit 
intégré de manière échelonnée dans la base imposable du 
débiteur, de la troisième à la sixième période imposable 
suivant celle de la pleine exécution de l’accord amiable 
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derde tot en met het zesde belastbare tijdperk volgend 
op dat waarin de volledige tenuitvoerlegging van het 
minnelijk akkoord of van het plan werd bewerkstelligd, 
of de intrekking ervan plaatsvond, ten belope van een 
vierde voor elk van deze tijdperken.

Besluitend kan worden gesteld dat wordt voorgesteld 
dat de fiscale behandeling voortaan dezelfde zal zijn 
ongeacht de wijze waarop de reorganisatie plaatsvindt 
en dit met een symmetrische fiscale behandeling in 
hoofde van de schuldenaar en de schuldeiser.

— Gokbelastingen

In het kader van een doeltreffend antigokbeleid wordt 
voorgesteld de regionale belastingen op spelen en wed-
denschappen en automatische ontspanningstoestellen 
voortaan als niet-aftrekbare beroepskosten te beschouwen 
in de personen- en vennootschapsbelasting.

— Technische correcties

De artikelen 51 tot 57 bevatten een aantal veeleer 
technische correcties.

Branche 26 – Luxemburgs verzekeringsproduct

Er wordt een bepaling opgenomen die de fiscale 
behandeling beoogt te verduidelijken van verlopen 
interesten die voortkomen of kunnen voortkomen uit 
kapitalisatieovereenkomsten. Er wordt onder meer ver-
duidelijkt welke impact een afname van de waarde van de 
kapitalisatieovereenkomst heeft op de belastbare basis.

Het betreft hier een aanpassing aan het artikel 362bis, 
WIB 92. De tekst van dat artikel verwijst naar interesten 
van kapitalen. Inkomsten uit kapitalen zijn alle opbrengsten 
van roerend vermogen aangewend uit welken hoofde 
ook. Die inkomsten omvatten ook de interesten uit enige 
schuldvordering. Er wordt overigens opgemerkt dat het 
begrip “gedeelte van de verlopen interesten” noch fiscaal, 
noch boekhoudkundig wordt gedefinieerd.

Artikel 362bis, WIB 92, is een specifieke fiscale be-
paling die uitdrukkelijk het belastbare tijdperk vastlegt 
waarin het betreffende inkomen belastbaar is.

E. Wijzigingen betreffende douane en accijnzen 
(titel 6)

Titel 6 bevat enkele organisatorische en legistieke 
wijzigingen inzake douane en accijnzen.

ou du plan, ou de son retrait, à raison d’un quart pour 
chacune de ces périodes.

En conclusion, le projet propose un traitement fiscal 
qui sera désormais le même, quelle que soit la manière 
dont la réorganisation a lieu, et avec un traitement fiscal 
symétrique dans le chef du débiteur et du créancier.

— Impôts sur les jeux et paris

Dans le cadre d’une politique efficace de lutte contre 
les jeux d’argent, il est proposé que les taxes régionales 
sur les jeux et paris et les appareils automatiques de 
divertissement soient désormais considérées comme 
des frais professionnels non déductibles à l’impôt des 
personnes physiques et à l’impôt des sociétés.

— Corrections techniques

Les articles 51 à 57 contiennent un certain nombre 
de corrections d’ordre plutôt technique.

— Branche 26 – produit d’assurance luxembourgeois

Une disposition est prévue qui vise à clarifier le trai-
tement fiscal des intérêts courus qui proviennent ou 
peuvent provenir de contrats de capitalisation. Elle clarifie 
notamment l’impact d’une diminution de la valeur du 
contrat de capitalisation sur la base imposable.

Il s’agit d’une modification de l’article 362bis, CIR 92. 
Le texte de cet article fait référence aux intérêts des 
capitaux. Les revenus des capitaux sont l’ensemble des 
revenus provenant de biens mobiliers utilisés à quelque 
fin que ce soit. Ces revenus comprennent également les 
intérêts de toute créance. Le ministre relève d’ailleurs 
que la notion de “partie des intérêts courus” n’est définie 
ni sur le plan fiscal, ni sur le plan comptable.

L’article 362bis, CIR 92, est une disposition fiscale 
spécifique, qui définit explicitement la période imposable 
pour laquelle les revenus en question sont imposables.

E. Modifications relatives aux douanes et accises 
(titre 6)

Le titre 6 contient quelques modifications organisa-
tionnelles et légistiques concernant les douanes et les 
accises.
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F. Procedure en invordering (titel 7)

1. Wijzigingen van het Wetboek van de inkomsten-
belastingen 1992 (hoofdstuk 1)

— Belastingvermindering voor giften (afdeling 1)

Met het oog op de harmonisatie en de administratieve 
vereenvoudiging is het doel van dit wetsontwerp om erin 
te voorzien dat alle bedoelde instanties in plaats van een 
kwijtschrift een attest gebruiken voor de ontvangen giften.

Er wordt aan deze instanties geen verplicht model 
van attest opgelegd.

De verplichte afgifte van een attest aan de belasting-
plichtige die de desbetreffende giften heeft gedaan, vormt 
expliciet een aanvullende voorwaarde voor het verlenen 
van de belastingvermindering voor giften.

In elk geval moet op dit attest het nationaal nummer 
staan, zodat een zekere identificatie van de belasting-
plichtige de Administratie zal toestaan om de belasting-
vermindering voor giften “automatisch” te kunnen invullen.

De meerderheid heeft nog twee amendementen 
ingediend rond dit topic. Deze amendementen verdui-
delijken dat:

• de verplichting van de aflevering van een attest niet 
geldt voor instellingen die gelegen zijn in een lidstaat van 
de EER. Dit ontslaat de belastingplichtige er natuurlijk 
niet van om aan de administratie het bewijs te leveren 
dat de gift effectief betaald werd;

• de nieuwe verplichtingen pas van toepassing zijn 
op de giften gedaan vanaf 1 januari 2024.

De regering kan deze amendementen dan ook volop 
steunen.

— Bepaling van de aangiftetermijnen en de opheffing 
van de aangifte speciaal in geval van overlijden 
(afdeling 2)

Na vele consultaties met verschillende belangengroe-
pen werd vorig jaar met het ITAA een engagements-
verklaring opgesteld waarin nieuwe aangiftetermijnen 
inzake personenbelasting en vennootschapsbelasting 
opgenomen worden.

Deze nieuwe, objectievere termijnen worden via het 
voorliggend wetsontwerp wettelijk verankerd.

F. Procédure et recouvrement (titre 7)

1. Modifications du Code des impôts sur les revenus 
1992 (chapitre 1er)

— Réduction d’impôt pour libéralités (section 1)

Dans un souci d’harmonisation et de simplification 
administrative, le projet de loi à l’examen tend à prévoir 
que tous les organismes visés utilisent une attestation 
pour les libéralités reçues au lieu d’un reçu.

Aucun modèle d’attestation obligatoire n’est imposé 
à ces organismes.

La délivrance obligatoire d’une attestation au contri-
buable qui a effectué les libéralités en question constitue 
explicitement une condition supplémentaire pour l’octroi 
de la réduction d’impôt pour libéralités.

Dans tous les cas, cette attestation doit comporter le 
numéro national, afin que l’identification du contribuable 
permette à l’administration de remplir “automatiquement” 
la réduction d’impôt pour libéralités.

Deux amendements ont encore été présentés à ce 
sujet par des partis de la majorité. Ces amendements 
précisent que:

• l’obligation de délivrer une attestation ne s’applique 
pas aux organismes situés dans un État membre de l’EEE. 
Bien entendu, cela ne dispense pas le contribuable de 
fournir à l’administration la preuve que la libéralité a été 
effectivement payée;

• les nouvelles obligations ne s’appliquent qu’aux 
libéralités effectuées à partir du 1er janvier 2024.

Le gouvernement peut dès lors soutenir pleinement 
ces amendements.

— Détermination des délais de déclaration et 
suppression des exercices spéciaux en cas de décès 
(section a2)

Après de nombreuses consultations avec divers 
groupes d’intérêt, une déclaration d’engagement a été 
rédigée l’année dernière avec l’ITAA, qui prévoit de 
nouvelles dates limites pour la déclaration à l’impôt des 
personnes physiques et à l’impôt des sociétés.

Ces nouveaux délais, plus objectifs, seront ancrés 
légalement au travers du projet de loi à l’examen.
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De aangifte speciaal bij overlijden wordt ook afge-
schaft. Die was verouderd en mensen wisten vaak 
tijdens moeilijke tijden niet goed wat daarmee te doen.

Dit jaar is reeds gebleken dat de nieuwe aangiftetermij-
nen succes hebben. Aangiften werden tijdiger ingediend 
en de administratie kon sneller ingaan tot inning, en dus 
ook terugbetaling, van de belastingschulden.

Het aangifteproces zal naar de toekomst ook nog 
verder vereenvoudigd worden door de nodige updates 
aan tax-on-web, die de gebruiksvriendelijkheid daarvan 
zullen verbeteren.

— Onderzoekstermijn inzake bedrijfsvoorheffing 
(afdeling 3)

Om de termijnen inzake roerende en bedrijfsvoor-
heffing volledig te harmoniseren en in het kader van 
vereenvoudiging wordt de onderzoekstermijn van de 
bedrijfsvoorheffing gelijkgesteld met de bestaande 
termijnen en vastgelegd op 5 jaar.

— Versterking van het beroepsgeheim voor 
ambtenaren bij de aflevering van kadastrale bescheiden 
na de betekening van het kadastraal inkomen en tijdens 
de bezwaarprocedure tegen het kadastraal inkomen 
(afdeling 4)

Zoals eerder al voor andere bevoegdheden van amb-
tenaren van de AAPD werd gedaan, wordt in dit wets-
ontwerp ook het beroepsgeheim bij het afleveren van 
inlichtingen aangaande het kadaster versterkt.

— Aanpassing van bepaalde artikelen naar aanleiding 
van de wijziging van het begrip werkdag in het Burgerlijk 
Wetboek (afdeling 5)

Het nieuwe Burgerlijk Wetboek, dat in werking is 
getreden op 1 januari 2023, stelt als regel van gemeen 
recht inzake de berekening van termijnen dat zaterdagen 
worden uitgesloten als werkdag. Alhoewel de fiscale 
wetgeving deze regel reeds toepast in de meeste geval-
len, geldt dit niet inzake de e-notariaatprocedure, waar 
zaterdagen nog worden beschouwd als een werkdag. 
Bijgevolg heeft de inwerkingtreding van het nieuwe 
Burgerlijk Wetboek als indirect gevolg de de facto ver-
lenging van de termijnen verbonden aan de e-notariaat-
procedure. Dit wetsontwerp zorgt ervoor dat de situatie 
zoals vóór 1 januari 2023 wordt hersteld.

Dezelfde wijzigingen brengt dit wetsontwerp aan 
in het Btw-wetboek, het Wetboek diverse rechten en 
taksen, het Wetboek van de minnelijke en gedwongen 

La déclaration spéciale en cas de décès est également 
supprimée. Elle était dépassée et, dans les moments 
difficiles, les gens ne savaient souvent pas quoi en faire.

Cette année a déjà montré le succès des nouveaux 
délais de déclaration. Les déclarations ont été dépo-
sées dans de meilleurs délais, et l’administration a pu 
procéder plus rapidement à la perception, et donc aussi 
au remboursement, des dettes fiscales.

Le processus de déclaration sera également simplifié 
à l’avenir grâce à des mises à jour nécessaires de tax-
on-web, qui amélioreront sa convivialité.

— Délai d’investigation en matière de précompte 
professionnel (section 3)

Afin d’harmoniser entièrement les délais en matière 
de précompte professionnel et de précompte mobilier, et 
dans un souci de simplification, le délai d’investigation 
en matière de précompte professionnel sera aligné sur 
les délais existants et fixé à 5 ans.

— Renforcement du secret professionnel des 
fonctionnaires lors de la délivrance des documents 
cadastraux après la signification du revenu cadastral et 
pendant la procédure de réclamation contre le revenu 
cadastral (section 4)

Comme cela a déjà été fait antérieurement pour 
d’autres pouvoirs des agents de l’AGDP, le projet de loi 
à l’examen renforce également le secret professionnel 
lors de la communication d’informations cadastrales.

— Adaptation de certains articles suite à la modification 
de la notion du jour ouvrable dans le Code civil (section 5)

Le nouveau Code civil, qui est entré en vigueur 
le 1er janvier 2023, instaure comme règle de droit com-
mun en matière de computation des délais l’exclusion 
du samedi en tant que jour ouvrable. Alors que la régle-
mentation fiscale fait déjà application dans la plupart des 
cas de cette règle, il n’en va pas de même en matière de 
procédure e-notariat, où le samedi est encore considéré 
comme un jour ouvrable. Par conséquent, l’entrée en 
vigueur du nouveau Code civil a pour effet indirect de 
prolonger de facto les délais liés à la procédure e-nota-
riat. Le projet de loi à l’examen a dès lors pour objectif 
de rétablir la situation existante avant le 1er janvier 2003.

Le projet de loi apporte les mêmes modifications 
au Code de la TVA, au Code des droits et taxes di-
vers, au Code du recouvrement amiable et forcé des 
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invordering van fiscale en niet-fiscale schuldvorderingen 
en de programmawet van 29 maart  2012.

— Wijziging van de autoriteit die de bevoegdheid heeft 
om de toegang tot de lokalen toe te laten in het kader 
van de vaststelling van kadastraal inkomen (afdeling 6)

In de procedure voor de vaststelling van het kadastraal 
inkomen, waarbij de administratie kan bijgestaan worden 
door andere diensten, werd het begrip de “Rijkswacht” 
aangepast naar de actuele benaming “korpschef van 
de lokale politiezone”.

— Verplichting tot aangifte van de huurprijs en 
huurlasten (afdeling 7)

Om een correcte toepassing van het bestaande 
wetgevende belastingregime voor huurinkomsten bij 
verhuurders te verzekeren, wordt er aan huurders, die 
huur als beroepskosten aftrekken, gevraagd om in hun 
aangifte informatie te verstrekken over hun verhuurder. 
Op deze manier kan de administratie nagaan of de gel-
dende wettelijke verplichtingen correct worden nageleefd.

Deze wijziging verandert niets aan het huidige fiscaal 
regime met de bestaande wettelijke verplichtingen. Wel 
wordt voor het specifieke geval van kosteloze registratie 
van een huurovereenkomst een wettelijke bepaling uit-
gewerkt afgestemd op de verhuurders te goeder trouw.

2. Wijzigingen aan de wet van 30 juli 2013 met 
betrekking tot de certificatie van een geregistreerd 
kassasysteem in de horecasector (hoofdstuk 6)

Het geregistreerd kassasysteem (of GKS) werd tien jaar 
geleden in de horeca ingevoerd. Het technisch concept 
is ondertussen verouderd en een modernisering is nodig 
want de technologie en inzet van data zijn ondertussen 
grondig geëvolueerd.

In die context is het redelijk en verantwoord om het 
huidige kassasysteem te moderniseren en aan te pas-
sen aan de nieuwe technologieën.

De belangrijkste nieuwigheid is dat het gemoderniseerd 
kassasysteem (“GKS 2.0”) in near time gegevens over 
handelstransacties naar de overheid zal doorsturen. 
Dit zal ervoor zorgen dat het aantal “onnodige” con-
troles ter plaatse door de administratie vermindert, en 
dat controles meer gericht en dus efficiënter kunnen 
gebeuren, wat minder last voor de belastingplichtige te 
goeder trouw betekent.

créances fiscales et non fiscales et à la loi-programme 
du 29 mars 2012.

— Modification de l’autorité habilitée à autoriser 
l’accès aux locaux dans le cadre de la détermination 
du revenu cadastral (section 6)

Dans la procédure de détermination du revenu cadas-
tral, où l’administration peut être assistée par d’autres 
services, le terme “gendarmerie” a été adapté à la 
dénomination actuelle “chef de police de la zone de 
police locale”.

— Obligation de déclaration du loyer et des charges 
locatives (section 7)

Afin d’assurer l’application correcte du régime fiscal 
législatif existant pour les revenus locatifs des pro-
priétaires, les locataires qui déduisent le loyer en tant 
que dépense professionnelle sont invités à fournir des 
informations sur leur propriétaire dans leur déclaration. 
L’administration peut ainsi vérifier que les obligations 
légales applicables sont correctement respectées.

Cette modification n’altère en rien le régime fiscal 
actuel et les obligations légales existantes. Cependant, 
en ce qui concerne le cas spécifique de l’enregistrement 
gratuit d’un bail, une disposition légale est élaborée pour 
les propriétaires de bonne foi.

2. Modifications à la loi du 30 juillet 2013 relative à 
la certification d’un système de caisse enregistreuse 
dans le secteur horeca (chapitre 6)

Le système de caisse enregistreuse (ou SCE) a 
été introduit dans le secteur horeca il y a une dizaine 
d’années. Le concept technique est devenu obsolète et 
une modernisation est nécessaire car la technologie et 
le déploiement des données ont entre-temps fortement 
évolué.

Dans ce contexte, il est raisonnable et justifié de 
moderniser le système SCE actuel et de l’adapter aux 
nouvelles technologies.

La principale nouveauté est que le système de caisse 
modernisé (“SCE 2.0”) transmettra à l’administration 
les données relatives aux transactions commerciales 
en “near time”. Cela permettra de réduire le nombre 
de contrôles “inutiles” sur place par l’administration, de 
mieux cibler les contrôles et donc de les rendre plus 
efficaces, ce qui se traduira par une charge moindre 
pour le contribuable de bonne foi.
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Er komt een voorzienbare en gefaseerde inwerking-
treding, waarbij de oudste kassa’s het eerst dienen te 
worden vervangen.

Deze wijziging en modernisering van het geregistreerd 
kassasysteem maakt tevens de invoering van een digitaal 
kassaticket mogelijk en heropent de mogelijkheid tot een 
kopieticket, een vaak terugkomende vraag van de sector.

3. Bepalingen eigen aan de ambtenaren van 
de administratie van de Federale Overheidsdienst 
Financiën belast met de inning en de invordering 
van de fiscale en de niet-fiscale schuldvorderingen, 
die belast zijn met de inning (hoofdstuk 7)

Onderzoeksbevoegdheden van de ambtenaren van de 
administratie van de Federale Overheidsdienst Financiën 
belast met de inning en de invordering van de fiscale 
en de niet-fiscale schuldvorderingen, die zijn belast met 
de inning (afdeling 1)

Voor de inningstaken die de ambtenaren van de 
FOD Financiën uitoefenen, wordt gezorgd dat de nodige 
onderzoeksbevoegdheden, die vandaag al bestaan 
voor ambtenaren belast met invorderingstaken, ook 
voor inning gelden.

Beroepsgeheim van de ambtenaren van de admi-
nistratie van de Federale Overheidsdienst Financiën 
belast met de inning en de invordering van de fiscale 
en niet-fiscale schuldvorderingen, die zijn belast met 
de inning (afdeling 2)

Daarbij worden ook de bepalingen inzake het be-
roepsgeheim dat rust op deze ambtenaren uitgebreid.

4. Wijziging van de wet van 29 maart  2018 tot 
uitbreiding van de opdrachten en versterking van de 
rol van de fiscale bemiddelingsdienst (hoofdstuk 8)

De bevoegdheden van de cel administratieve sancties 
binnen de fiscale bemiddelingsdienst worden uitgebreid 
naar administratieve geldboeten die worden opgelegd in 
het kader van de invordering van fiscale en niet-fiscale 
schuldvorderingen.

G. Wijziging van de wet van 17 juli 2001 betreffende 
de machtiging voor de federale overheidsdiensten 
om zich te verenigen met het oog op de uitvoering 
van werkzaamheden inzake informatiebeheer en 
informatieveiligheid (titel 8)

De FOD Financiën huisvest de vzw EGOV Select 
in haar gebouwen. Hiervoor betalen ze geen huur. Dit 

Une entrée en vigueur prévisible et progressive est 
prévue, les caisses enregistreuses les plus anciennes 
devant être remplacées en premier.

Cette modification et la modernisation du système de 
caisse enregistreuse permettent également l’introduction 
d’un ticket de caisse numérique et rouvrent la possibilité 
d’une copie de ticket, une demande récurrente du secteur.

3. Dispositions relatives aux agents de 
l’administration du Service public fédéral Finances 
en charge de la perception et du recouvrement des 
créances fiscales et non fiscales, chargés de la 
perception (chapitre 7)

Pouvoirs d’investigation des agents de l’administra-
tion du Service public fédéral Finances en charge de la 
perception et du recouvrement des créances fiscales 
et non fiscales, chargés de la perception (Section 1re).

En ce qui concerne les tâches de perception effec-
tuées par les fonctionnaires du SPF Finances, il est veillé 
à ce que les pouvoirs d’investigation nécessaires, qui 
existent déjà aujourd’hui pour les fonctionnaires chargés 
des tâches de recouvrement, s’appliquent également 
à la perception.

Du secret professionnel des agents de l’administra-
tion du Service public fédéral Finances en charge de la 
perception et du recouvrement des créances fiscales et 
non fiscales, chargés de la perception (section 2)

Cette mesure étend également les dispositions re-
latives au secret professionnel qui incombent à ces 
fonctionnaires.

4. Modification de la loi du 29 mars 2018 visant à 
élargir les missions et à renforcer le rôle du service 
de conciliation fiscale (Chapitre 8)

Les compétences de la cellule sanctions administratives 
au sein du service de conciliation fiscale seront étendues 
aux amendes administratives imposées dans le cadre 
du recouvrement des créances fiscales et non fiscales.

G. Modification de la loi du 17 juillet 2001 relative à 
l’autorisation pour les services publics fédéraux de 
s’associer en vue de l’exécution de travaux relatifs 
à la gestion et à la sécurité de l’information (titre 8)

Le SPF Finances héberge en ses murs l’ASBL EGOV 
Select, qui ne paie pas de loyer. Ces dernières années, 
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werd de laatste jaren via een begrotingsruiter geregeld 
maar op vraag van de diensten van BOSA wordt dit per 
reguliere wet geregeld.

H. Voorwaarden van de toekenning van de 
staatswaarborg aan Infrabel (titel 9)

Dit hoofdstuk voorziet in een uitzondering op de jaarlijks 
verschuldigde premie die van toepassing is op de door 
de Staat gewaarborgde verbintenissen van bepaalde 
instellingen van openbare sector.

Concreet staat het Infrabel de mogelijkheid toe om 
een kosteloze staatsgarantie toegekend te krijgen voor 
de leningen die ze zou afsluiten bij een multilaterale 
bank, zoals de Europese Investeringsbank.

I. Regeringsamendementen met betrekking tot 
de staatsbon

Deze amendementen voeren een tijdelijke verlaging 
van het tarief van de personenbelasting en van de roe-
rende voorheffing tot 15 pct. in voor de inkomsten uit 
staatsbons met een looptijd van 1 jaar die zijn uitgegeven 
van 1 september 2023 tot en met 31 december 2023.

Om te verzekeren dat, net zoals bij de inning van 
de coupon, ook op de verlopen intresten de verlaagde 
roerende voorheffing van 15 pct. van toepassing is, 
wordt de inwerkingtreding van deze maatregel bepaald 
op 1 september 2023, zijnde het begin van de periode 
waarin de staatsbons moeten zijn uitgegeven en dus 
ook de vroegste datum dat ze op de secundaire markt 
kunnen worden verhandeld.

Deze maatregel wordt verantwoord door de toene-
mende financieringsbehoeften van de federale overheid 
de komende jaren en dit in een stijgend renteklimaat.

De resultaten van de uitgifte van de eenjarige staats-
bon van 4 september 2023 illustreren de onmiskenbaar 
positieve financiële gevolgen voor de rentelasten en 
voor de begroting van de federale overheid, treffend. 
De eenjarige staatsbon met vervaldag 4 september 
2024 en coupon van 3,30 pct. bracht in totaal 21,896 
miljard euro op, en is daarmee met voorsprong de meest 
succesvolle uitgifte van staatsbons ooit.

In elk geval zal worden geëvalueerd of het opportuun 
is om deze maatregel te verlengen in het licht van de op 
dat ogenblik geldende marktomstandigheden. Indien dit 
het geval is, kan worden besloten om deze maatregel 
met maximaal 6 maanden te verlengen.

cette question était réglée au travers d’un cavalier bud-
gétaire, mais à la demande des services de BOSA, cette 
pratique sera désormais réglée par une loi ordinaire.

H. Conditions de l’octroi de la garantie de l’État 
à Infrabel (titre 9)

Ce chapitre prévoit une exception à la prime annuelle 
applicable aux engagements de certaines institutions du 
secteur public couverts par la garantie de l’État.

Concrètement, il permet à Infrabel de bénéficier d’une 
garantie gratuite de l’État pour les emprunts qu’elle 
contracterait auprès d’une banque multilatérale, telle que, 
par exemple, la Banque européenne d’investissement.

I. Amendements du gouvernement relatifs au 
bon d’État

Ces amendements instaurent une réduction temporaire 
du taux de l’impôt des personnes physiques et du pré-
compte mobilier à 15 % pour les revenus des bons d’État 
d’une durée de 1 an émis entre le 1er septembre 2023 
et le 31 décembre 2023.

Afin de garantir que, tout comme pour la perception du 
coupon, le précompte mobilier réduit de 15 % s’applique 
également aux intérêts échus, l’entrée en vigueur de 
cette mesure est fixée au 1er septembre 2023, soit le 
début de la période au cours de laquelle les bons d’État 
doivent avoir été émis et donc également la première 
date à laquelle ils peuvent être négociés sur le marché 
secondaire.

Cette mesure se justifie au regard des besoins de 
financement croissants de l’autorité fédérale dans les 
prochaines années, et ce, dans un contexte de hausse 
des taux d’intérêt.

Les résultats de l’émission du bon d’État à un an 
du 4 septembre 2023 illustrent bien l’impact financier 
résolument positif de cette initiative sur les charges d’inté-
rêts et sur le budget du gouvernement fédéral. Le bon 
d’État à un an, avec échéance au 4 septembre 2024 et 
coupon de 3,30 %, a permis de récolter un total de 21,896 
milliards d’euros, ce qui en fait de loin l’émission de bons 
d’État la plus réussie de tous les temps.

En tout état de cause, il sera évalué s’il est opportun 
de prolonger cette mesure à la lumière des conditions 
de marché du moment. Si tel est le cas, il pourra être 
décidé de prolonger cette mesure pour une durée maxi-
male de 6 mois.
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Er wordt daarom voorzien in een delegatie aan de 
Koning om de maatregel met maximaal 6 maanden te 
verlengen.

II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) herinnert de re-
geringspartijen aan wat in het regeerakkoord werd 
overeengekomen: “Er worden geen nieuwe belastingen 
ingevoerd behalve in het kader van budgettaire discus-
sies waarbij de afgesproken evenwichten gerespecteerd 
worden (inkomsten, uitgaven & diversen) en met respect 
voor mensen die werken, ondernemen en sparen.” Dit 
wetsontwerp bevat nochtans heel wat bepalingen die 
in wezen een belastingverhoging zijn en die veeleer 
thuishoren in een programmawet ter uitvoering van de 
begrotingsbeslissingen.

De spreker vraagt de minister om een raming van 
de budgettaire opbrengst ingevolge de uitbreiding van 
de jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen naar de 
met verzekering samenhangende diensten, de uitbreiding 
van de taks ter vergoeding van de successierechten 
naar buitenlandse onroerende goederen en de invoering 
van een progressief tarief, en de niet-aftrekbaarheid 
als beroepskosten van de gewestelijke belasting op de 
spelen en de weddenschapen en de belasting op de 
automatische ontspanningstoestellen.

— Wijziging van het Wetboek diverse rechten en 
taksen (titel 2)

Wat betreft de jaarlijkse taks op de verzekeringsver-
richtingen (hoofdstuk 1) stelt het lid vast dat de taks 
verschuldigd zal zijn op de persoonlijke bijdragen die 
vervallen vanaf de inwerkingtreding van dit hoofdstuk 
(10 dagen na publicatie in het Belgisch Staatsblad), te 
betalen de twintigste van de maand daarna. Is de mi-
nister van mening dat het de makelaars en verzekeraars 
voldoende tijd geeft om de taks op de samenhangende 
diensten tijdig door te storten?

In hoofdstuk 2 met betrekking tot de jaarlijkse taks 
op de effectenrekeningen wordt de verwijzing naar de 
indieningstermijn van de aangifte in de personenbelas-
ting aangepast zodat de aangifte voor de effectentaks 
altijd moet worden ingediend uiterlijk 15 juli van het jaar 
volgend op het einde van de referentieperiode (eindigend 
op 30 september). Zou het niet aangewezen zijn als een 
belastingplichtige uitstel vraagt voor het indienen van een 

Une délégation au Roi est donc prévue afin de 
permettre cette prolongation de la mesure pour 
maximum 6 mois.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

M. Peter De Roover (N-VA) rappelle aux partis de la 
majorité ce qui avait été convenu dans l’accord de gou-
vernement: “Aucune taxe nouvelle [ne] sera introduite[,] 
sauf dans le cadre de[s] discussions budgétaires[,] où 
les équilibres convenus s[er]ont respectés (recettes, 
dépenses & divers) et dans le respect des travailleurs, 
de l’entreprenariat et des épargnants.”. L’intervenant 
souligne pourtant que le projet de loi à l’examen contient 
de nombreuses dispositions qui constituent essentielle-
ment une hausse de la fiscalité et qui auraient plutôt leur 
place dans une loi-programme exécutant des décisions 
budgétaires.

L’intervenant demande au ministre une estimation des 
recettes budgétaires résultant de l’extension de la taxe 
annuelle sur les opérations d’assurance aux services liés 
à l’assurance, de l’extension de la taxe compensatoire 
des droits de succession aux immeubles sis à l’étranger 
et de l’instauration d’un taux progressif, ainsi que de la 
non-déductibilité au titre de frais professionnels de la 
taxe régionale sur les jeux et paris et de la taxe sur les 
appareils automatiques de divertissement.

— Modification du Code des droits et taxes divers 
(titre 2)

En ce qui concerne la taxe annuelle sur les opérations 
d’assurance (chapitre 1er), l’intervenant constate que 
cette taxe sera due au plus tard le 20 du mois suivant 
celui au cours duquel une contribution personnelle sera 
venue à échéance, et ce, dès l’entrée en vigueur de ce 
chapitre (10 jours après publication au Moniteur belge). 
Le ministre estime-t-il que cela laissera suffisamment 
de temps aux courtiers et aux assureurs pour payer la 
taxe relative aux services liés à l’assurance dans le 
délai prévu?

Au chapitre 2, qui concerne la taxe annuelle sur 
les comptes-titres, la référence au délai de dépôt de 
la déclaration à l’impôt des personnes physiques est 
modifiée de sorte que la déclaration à la taxe sur les 
comptes-titres devra toujours être déposée au plus 
tard le 15 juillet de l’année qui suit la fin de la période 
de référence (se terminant le 30 septembre). Dans le 
cas où un contribuable demande et obtient un délai 
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aangifte in de personenbelasting en dit verkrijgt, dat dit 
ook zou gelden voor de aangifte van de jaarlijkse taks 
op de effectenrekeningen? Wellicht zullen de redenen 
die aanleiding geven tot uitstel van de aangifte in de 
personenbelasting ook voor problemen zorgen voor het 
tijdig indienen van een aangifte van de effectentaks.

— Wijziging van het Wetboek der successierechten 
betreffende de taks tot vergoeding der successierechten 
(titel 3)

De regering stelt voor om de taks tot vergoeding der 
successierechten, ook patrimoniumtaks genoemd, te 
moderniseren. In feite is het een forse belastingverho-
ging. Bepaalde activiteiten zullen worden vrijgesteld. 
De vrijstelling voor onderwijs blijft behouden maar is 
afhankelijk van de voorwaarde dat de onroerende goe-
deren uitsluitend bestemd zijn voor onderwijs. Dit staat 
op gespannen voet met de beleidskeuze van de Vlaamse 
regering dat de schoolinfrastructuur open zou worden 
gesteld voor derden. Indien bepaalde schoolinfrastruc-
tuur (turnzaal, speelplaats enzovoort) beschikbaar wordt 
gesteld voor derden, betekent dit dan dat het onroerend 
goed niet meer uitsluitend bestemd is voor onderwijs 
en dus ook niet langer zal worden vrijgesteld? Dit zou 
de scholen demotiveren om zich open te stellen voor 
andere activiteiten.

In artikel 9 wordt de bepaling met betrekking tot het 
aangifteformulier van een aangifte van nalatenschap 
gemoderniseerd. Er wordt aan toegevoegd dat de neer-
gelegde aangifte slechts wordt aanvaard wanneer ze 
naar behoren is opgesteld. Volgens de memorie van 
toelichting gaat het om “manifest onvolledige aangiftes”, 
maar dat staat niet in de wettelijke bepaling. De beoor-
deling of een aangifte naar behoren is opgesteld, kan 
pas na een controle. De niet-aanvaarding zou er dus toe 
kunnen leiden dat de erfgenamen geacht worden geen 
tijdige aangifte van nalatenschap te hebben ingediend.

Bij de invoering van het Wetboek van vennootschap-
pen en verenigingen is als uitgangspunt genomen dat de 
invoering van de statutaire zetelleer in het vennootschaps-
recht op fiscaal vlak niets wijzigt en dat de werkelijke 
zetelleer van toepassing blijft voor de belastingheffing. 
Met artikel 11 van dit wetsontwerp wordt de statutaire 
zetelleer eigenlijk geïncorporeerd in de patrimoniumtaks. 
Daarnaast is het woord “ook” fascinerend zoals gebezigd 
door de gemachtigde van de minister in zijn antwoord op 
de vragen van de Raad van State. Dit lijkt er op te wijzen 
dat de patrimoniumtaks “ook” van toepassing wordt op 
de vzw’s, ivzw’s en private stichtingen met werkelijke 

supplémentaire pour le dépôt de sa déclaration à l’IPP, 
ne s’indiquerait-t-il pas que ce délai supplémentaire 
vaille également pour le dépôt de la déclaration à la 
taxe annuelle sur les comptes-titres? Il est probable en 
effet que les raisons qui donnent lieu à une demande 
de report de la déclaration à l’IPP rendent également 
difficile le dépôt dans des délais impartis de la déclaration 
à la taxe sur les comptes-titres.

— Modification du Code des droits de succession 
relatives à la taxe compensatoire des droits de succession 
(titre 3)

Le gouvernement propose de moderniser la taxe 
compensatoire des droits de succession, également 
connue sous le nom de taxe patrimoniale. Il s’agit en 
réalité d’une augmentation sensible de cette taxe, dont 
certaines activités sont exonérées. L’exonération pour 
l’enseignement sera maintenue, mais à condition que 
les biens immobiliers soient exclusivement affectés à 
l’enseignement. C’est en contradiction avec le choix du 
gouvernement flamand d’ouvrir les infrastructures sco-
laires à des tiers. Si certaines infrastructures scolaires 
(salles de gymnastique, plaines de jeux, etc.) sont mises 
à la disposition de tiers, cela signifie-t-il que le biens 
immobiliers concernés cesseront d’être exclusivement 
affectés à l’enseignement et qu’ils ne bénéficieront donc 
plus de l’exonération? Le cas échéant, cela aurait un 
effet démotivant sur les écoles qui souhaitent s’ouvrir 
à d’autres activités.

L’article 9 tend à moderniser la disposition relative au 
formulaire utilisé pour les déclarations de succession et 
précise que la déclaration déposée ne sera acceptée que 
si elle a été dûment complétée. Dans le commentaire 
des articles, il est question de “déclarations manifeste-
ment incomplètes”, ce qui ne se retrouve pas dans la 
disposition légale. Ce n’est qu’après un contrôle que 
l’on peut apprécier si une déclaration a été dûment com-
plétée. Une non-acceptation de la déclaration pourrait 
dès lors déboucher sur une situation où les héritiers 
seraient présumés n’avoir pas déposé de déclaration 
de succession dans le délai prescrit.

Lors de l’introduction du Code des sociétés et des 
associations, le principe était que l’introduction de la 
doctrine du siège statutaire dans le droit des sociétés 
ne changeait rien sur le plan fiscal et que la doctrine 
du siège réel restait applicable en matière d’imposition. 
L’article 11 du projet de loi à l’examen incorpore en réalité 
la doctrine du siège statutaire dans la taxe patrimoniale. 
L’intervenant se dit frappé par la manière dont le délégué 
du ministre utilise le mot “également” dans sa réponse 
aux questions du Conseil d’État. Sa réponse semble en 
effet indiquer que la taxe patrimoniale est “également” 
applicable aux ASBL, aux AISBL et aux fondations privées 
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zetel én met statutaire zetel in België. Maar dat blijkt niet 
uit de ontworpen wettekst. Rijke vzw’s en private stich-
tingen met werkelijk zetel in België kunnen volgens de 
ontworpen wettekst aan de Belgische patrimoniumtaks 
ontsnappen door bijvoorbeeld een statutaire zetel naar 
Nederlands recht aan te nemen, wat waarschijnlijk niet 
de bedoeling is.

Artikel 15 betreft de vrijstelling voor de zorgsector. Om 
die te omschrijven wordt verwezen naar de toepassing 
van de btw-vrijstelling voor medische handelingen. Als 
de btw-plichtige vzw meer dan de helft van de btw-
vrijgestelde medische handelingen verricht, wordt 62,3 % 
van de waarde van alle bezittingen niet opgenomen in 
de grondslag van de progressieve patrimoniumtaks. Op 
deze wijze wordt een btw-discussie geïncorporeerd in 
de patrimoniumtaks. De vrijstelling via de grondslag 
voor belastingplichtigen die “hoofdzakelijk” handelingen 
verrichten die vrijgesteld zijn van btw is problematisch. 
Waarom de goederen die gebruikt worden voor de le-
veringen van menselijke organen, van menselijk bloed 
en van moedermelk niet vrijgesteld worden van de 
taks is een raadsel. Deze activiteit behoort volgens de 
regering niet tot de zorgsector. Tot welke sector dan 
wel? Bovendien kan een btw-naheffing ervoor zorgen 
dat men onder de 50 % zakt en gevolgen hebben op 
de verschuldigde patrimoniumtaks. De Raad van State, 
afdeling wetgeving, vraagt naar de verantwoording voor 
de nieuwe vrijstelling voor de zorgsector. In het advies 
van de Raad van Staat leest men: “Het komt de Inspectie 
van financiën voor dat er wel meer sectoren deze ar-
gumenten (voor de vrijstelling van de zorgsector) gaan 
aangrijpen om een lager tarief te bekomen.”

De Raad van State verwijst ook naar de sport- en 
cultuursector. De gemachtigde van de minister stelt 
dat de mogelijkheid voor beide sectoren groter is voor 
autofinanciering. Het gaat om een zeer veralgemenende 
uitspraak vermits deze sectoren zeer divers zijn. In de 
zorgsector wordt voorzien in een vrijstelling door hun 
bezittingen voor slechts 37,7 % van hun waarde aan te 
geven. Dit komt overeen met een vermindering ten be-
lope van 62,3 %. Maar dit betekent dat voor de andere 
sectoren de belastingdruk met 62,3 % wordt verhoogd.

— Wijzigingen betreffende de inkomstenbelastingen 
(titel 5)

Het belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding 
toegekend in toepassing van CAO nr. 164 (hoofdstuk 1) 
geeft gevolg aan de resolutie tot veralgemening van de 

qui ont leur siège à la fois réel et statutaire en Belgique. 
L’intervenant estime cependant que cela ne ressort pas 
clairement du projet de loi à l’examen. Selon le texte 
actuel, les ASBL et fondations privées riches ayant leur 
siège réel en Belgique peuvent en effet échapper à la 
taxe patrimoniale belge, par exemple en se choisissant 
un siège statutaire de droit néerlandais. L’intervenant 
suppose que ce n’est pas le but recherché.

L’article 15 concerne l’exonération pour le secteur 
des soins. Pour définir cette exonération, il est renvoyé 
à l’application de l’exemption de TVA pour les actes 
médicaux. Si une ASBL assujettie à la TVA exécute 
plus de la moitié des actes médicaux exemptés de TVA, 
62,3 % de la valeur de tous ses avoirs ne seront pas 
inclus dans la base imposable de la taxe patrimoniale 
progressive. L’intervenant estime que le projet de loi 
introduit ainsi une discussion sur la TVA à l’intérieur 
même de la taxe patrimoniale. L’exonération de la taxe 
au travers de la réduction de la base imposable pour 
les contribuables qui effectuent “principalement” des 
opérations exemptées de TVA est problématique. La 
raison pour laquelle les biens utilisés dans le cadre de 
la fourniture d’organes humains, de sang humain et de 
lait maternel ne sont pas exonérés de la taxe est un 
mystère. Selon le gouvernement, cette activité ne relève 
pas du secteur des soins. De quel secteur s’agit-il alors? 
De plus, un redressement de TVA peut faire baisser la 
base imposable en dessous de 50 % et avoir ainsi un 
impact sur la taxe patrimoniale due. Dans son avis, la 
section de législation du Conseil d’État s’interroge sur 
la justification de la nouvelle exonération en faveur du 
secteur des soins et indique notamment ceci: “Il appa-
raît à l’Inspection des Finances que d’autres secteurs 
utiliseront vraisemblablement ces arguments (justifiant 
l’exonération pour le secteur des soins) dans le but 
d’obtenir un taux de taxation plus bas” (traduction).

Le Conseil d’État évoque également les secteurs du 
sport et de la culture. Le délégué du ministre indique à 
ce propos que les possibilités d’autofinancement sont 
plus importantes dans ces deux secteurs. L’intervenant 
estime qu’il s’agit là d’une affirmation très générale, 
sachant que ces secteurs présentent des visages très 
différents. Dans le secteur des soins, l’exonération prévue 
consiste en la possibilité de ne déclarer que 37,7 % de 
la valeur des avoirs, ce qui correspond à une réduction 
de 62,3 %. Mais cela signifie du même coup que pour les 
autres secteurs, la pression fiscale augmente de 62,3 %.

— Modifications relatives aux impôts sur les revenus 
(titre 5)

Le crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique vélo 
octroyée en application de la CCT n° 164 (chapitre 1er) 
donne suite à la résolution visant à généraliser l’indemnité 
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fietsvergoeding (DOC 55 0685/006), die de N-VA-fractie 
ook gesteund heeft. In deze resolutie werd de regering 
verzocht te onderzoeken of het wenselijk is om het 
fiscaal vrijgestelde bedrag per kilometer op te trekken. 
Het belastingkrediet geldt enkel voor de verhoging van 
de fietsvergoeding en niet voor de volledige fietsver-
goeding. Volgens de Raad van State creëert dit een 
ongelijke behandeling van belastingplichtigen die reeds 
een fietsvergoeding toekenden aan hun werknemers, 
en daardoor niet kunnen genieten van het belasting-
krediet, ten opzichte van belastingplichtigen die nog 
geen fietsvergoeding toekenden aan hun werknemers 
en wel van het belastingkrediet kunnen genieten. In de 
memorie van toelichting wordt het onderscheid verant-
woord door het feit dat de opgelegde verhoging afge-
sproken is op aangeven en op vraag van de regering 
en de Kamer van volksvertegenwoordigers. De spreker 
vindt dit geen overtuigende verantwoording. Daarnaast 
wordt de ongelijkheid verantwoord doordat het belas-
tingkrediet bijdraagt aan een gelijke behandeling voor 
werknemers. Volgens het lid is dit argument naast de 
kwestie omdat het belastingkrediet wordt toegekend 
aan de werkgever. Verder wordt er verantwoord dat de 
fietsvergoeding een van de belangrijkste motiverende 
factoren is voor werknemers die overwegen om hun 
woon-werkverkeer met de fiets af te leggen. Uit welke 
studie blijkt deze bewering?

Artikel 50 voorziet in de niet-aftrekbaarheid als be-
roepskosten van de gewestelijke belasting op de spelen 
en de weddenschapen en de belasting op de automa-
tische ontspanningstoestellen vanaf 1 januari 2024. 
Deze beslissing wordt verantwoord als het federale 
antigokbeleid. In feite is het gewoon een belastingver-
hoging. Het heeft immers enkel impact op de winst van 
diegene die spelen en weddenschappen organiseren 
en geen enkele impact op het gedrag van de gokkers. 
De felheid van de reactie van de sector toont aan dat 
die maatregel een zeer grote impact heeft. Volgens de 
Brusselse minister van Financiën, de heer Sven Gatz, 
gebeurt de aanpassing van het fiscaal regime zonder 
consultatie, wat kan gezien worden als een inbreuk op 
de financiële autonomie van de gewesten.

Artikel 55 voorziet in een aanpassing van de vrij-
stelling van doorstorting van bedrijfsvoorheffing voor 
natuurrampen zodat in de 40e maand de bezoldiging 
niet moet worden uitbetaald maar eventueel ook de 
zes maanden erna. De N-VA-fractie heeft zich tegen 
deze regeling gekant omdat die in de praktijk complex 
is en ver na de feiten overheidssteun verleent door het 
federale niveau voor een regionale bevoegdheid en 
waarbij de belangrijkste reden in het Vlaams Gewest 
voor rampen (droogte) niet is mee opgenomen.

vélo (DOC 55 0685/006) que le groupe N-VA a égale-
ment soutenue. Cette résolution demandait au gouver-
nement d’examiner l’opportunité de relever l’indemnité 
kilométrique exonérée fiscalement. Le crédit d’impôt ne 
s’appliquera qu’à l’augmentation de l’indemnité vélo et 
non à l’intégralité de ladite indemnité. Le Conseil d’État 
estime que cette situation crée une inégalité de traite-
ment entre les contribuables qui octroyaient déjà une 
indemnité vélo à leurs travailleurs, et qui de ce fait ne 
peuvent pas bénéficier d’un crédit d’impôt, et ceux qui 
n’octroyaient pas encore d’indemnité vélo à leurs travail-
leurs et qui peuvent quant à eux bénéficier dudit crédit. 
L’exposé des motifs justifie cette distinction en invoquant 
le fait que l’augmentation imposée a été convenue sur 
l’indication et à la demande du gouvernement et de la 
Chambre des représentants. L’intervenant estime que 
cette justification n’est pas convaincante. L’inégalité est 
en outre justifiée au moyen de l’argument selon lequel 
le crédit d’impôt contribuera à l’égalité de traitement 
des travailleurs. Le membre estime que cet argument 
n’est pas pertinent dès lors que le crédit d’impôt sera 
accordé à l’employeur. Il est ensuite soutenu, à titre de 
justification, que l’indemnité vélo est l’un des principaux 
facteurs de motivation pour les salariés qui envisagent 
de faire le trajet domicile-travail à vélo. De quelle étude 
cet argument provient-il?

L’article 50 prévoit la non-déductibilité en tant que 
frais professionnels de la taxe régionale sur les jeux et 
paris et de la taxe sur les appareils automatiques de 
divertissement à partir du 1er janvier 2024. Cette décision 
est justifiée en invoquant la politique fédérale de lutte 
contre les jeux d’argent. En réalité, il s’agit simplement 
d’un accroissement d’impôts. En effet, cette disposi-
tion n’impactera que les profits des organisateurs des 
jeux et des paris et elle n’influencera aucunement le 
comportement des parieurs. L’intensité de la réaction 
du secteur montre que cette mesure aura un impact 
considérable. Selon M. Sven Gatz, ministre des Finances 
de la Région bruxelloise, cette modification du régime 
fiscal a été effectuée sans consultation, ce qui peut être 
considéré comme une atteinte à l’autonomie financière 
des Régions.

L’article 55 prévoit une adaptation de la dispense de 
versement du précompte professionnel pour les catas-
trophes naturelles afin que la rémunération ne doive pas 
être payée à partir du quarantième mois ni éventuellement 
au cours des six mois suivants. Le groupe N-VA s’est 
opposé à ce régime car il est complexe en pratique et 
permet au niveau fédéral d’accorder une aide publique 
longtemps après les faits dans un domaine de compé-
tence régional, la principale cause de catastrophe en 
Région flamande (la sécheresse) n’étant en outre pas 
prise en considération.
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De inwerkingtreding van artikel 58 is voorzien de 
10de dag na publicatie in het Belgisch Staatsblad. Wanneer 
worden meer- en minderwaarden die zijn opgebouwd 
voor de inwerkingtreding van deze bepaling belastbaar?

— Procedure en invordering (titel 7)

Wat betreft de belastingvermindering voor giften 
(artikelen 63 tot 65), heeft de uitbreiding tot gevolg 
dat de belastingvermindering voor fiscaal aftrekbare 
giften gedurende tien jaar kan gecontroleerd worden. 
Waarom heeft de administratie 10 jaar nodig om deze 
vrij eenvoudige belastingvermindering te controleren?

Afdeling 2 van hoofdstuk 1 voert het nieuwe onder-
scheid in tussen eenvoudige en complexe aangiften 
in de personenbelasting. De eenvoudige aangiften 
dienen op papier uiterlijk 30 juni te worden ingediend 
en elektronisch uiterlijk 15 juli. Complexe aangiften 
kunnen worden ingediend tot uiterlijk 16 oktober. De 
forfaitaire belastingplichtigen krijgen tijd tot 15 januari. 
De huidige administratieve praktijk wordt zo wettelijk 
verankerd. Het lid kan zich niet van de indruk ontdoen 
dat het veel moeilijker wordt om uitstel voor het indienen 
van een belastingaangifte te verkrijgen. Momenteel kan 
de administrateur-generaal van de administratie belast 
met de vestiging van de inkomstenbelastingen of zijn 
gedelegeerde afwijken van de gestelde termijnen. Nu 
wordt daaraan toegevoegd “in het geval van ernstige 
reden of overmacht”. De Koning krijgt de machtiging 
om te bepalen in welke omstandigheden een ernstige 
reden kan worden ingeroepen door de belastingplich-
tige. Zodra bij koninklijk besluit is vastgelegd wat onder 
“ernstige reden” moet worden verstaan, is er voor de 
administrateur-generaal of zijn gedelegeerde geen ruimte 
meer om op individuele basis de aangehaalde reden(en) 
te beoordelen terwijl de redenen in de praktijk zeer di-
vers kunnen zijn. Bovendien worden in de memorie van 
toelichting nergens voorbeelden gegeven die al richting 
geven aan hoe de Koning het begrip “ernstige reden” 
moet invullen. Elk jaar zijn er problemen met de IT bij 
de FOD Financiën. Elk jaar wordt de belastingwetgeving 
complexer. Ook in dit wetsontwerp zijn er staaltjes van 
te vinden (o.a. belastingkrediet fietsvergoeding, mobi-
liteitsbudget). De autofiscaliteit is vanuit het oogpunt 
van een accountant een administratieve ramp. Wat de 
cijferberoepers minstens mogen verwachten is dat de 
minister naar aanleiding van de bespreking van dit wets-
ontwerp minstens een reeks voorbeelden aangeeft wat 
onder “ernstige reden” mag worden verstaan om uitstel 
voor het indienen van de belastingaangifte te verkrijgen.

De afschaffing van de aangifte speciaal in geval van 
overlijden (artikelen 66 tot 68) is een goede zaak. Tot 
aangifteplicht zijn gehouden de belastingplichtigen voor 

L’entrée en vigueur de l’article 58 est prévue 10 jours 
après la publication au Moniteur belge. Quand les plus-
values et les moins-values réalisées avant l’entrée en 
vigueur de cette disposition sont-elles imposables?

— Procédure et recouvrement (titre 7)

S’agissant de la réduction d’impôt pour les libéralités 
(articles 63 à 65), l’élargissement aura pour effet que la 
réduction d’impôt pour les libéralités déductibles pourra 
être contrôlée pendant dix ans. Pourquoi l’administration 
aura-t-elle besoin de 10 ans pour contrôler cette réduction 
d’impôt relativement simple?

La section 2 du chapitre 1er introduit la nouvelle dis-
tinction entre les déclarations simples et les déclarations 
complexes à l’impôt des personnes physiques. Les 
déclarations simples doivent être introduites au plus tard 
le 30 juin sur papier et le 15 juillet par voie électronique. 
Les déclarations complexes peuvent être introduites 
jusqu’au 16 octobre au plus tard. Les contribuables 
imposés sur une base forfaitaire doivent déposer leur 
déclaration avant le 15 janvier. La pratique administra-
tive actuelle est ainsi inscrite dans la loi. Le membre ne 
peut pas se départir de l’impression qu’il sera nettement 
plus difficile d’obtenir un report pour l’introduction d’une 
déclaration fiscale. Actuellement, l’administrateur général 
de l’administration en charge de l’établissement des 
impôts sur les revenus ou son délégué peuvent déroger 
aux délais fixés. Cette dérogation est à présent soumise 
à la condition suivante: “en cas de motif grave ou de 
force majeure”. Le Roi sera habilité à définir dans quelles 
circonstances un motif grave pourra être invoqué par le 
contribuable. Lorsque ce qu’il convient d’entendre par 
“motif grave” aura été fixé par arrêté royal, l’administra-
teur général ou son délégué ne seront plus en mesure 
d’apprécier le(s) motif(s) invoqué(s) au cas par cas alors 
que ceux-ci peuvent être très divers en pratique. De 
plus, l’exposé des motifs ne donne aucun exemple qui 
pourrait déjà indiquer comment le Roi devra définir la 
notion de “motif grave”. Le service IT du SPF Finances 
connaît des problèmes chaque année. La législation 
fiscale est de plus en plus complexe chaque année. 
Le projet de loi à l’examen l’illustre bien (crédit d’impôt 
pour l’indemnité kilométrique, budget mobilité, etc.). 
La fiscalité automobile est une catastrophe du point 
de vue des comptables. Les professionnels du chiffre 
sont à tout le moins en droit d’attendre qu’à l’occasion 
de la discussion du projet de loi à l’examen, le ministre 
donne au moins une série d’exemples de ce que l’on 
peut invoquer à titre de “motif grave” pour obtenir un 
report de l’introduction de la déclaration fiscale.

La suppression des exercices spéciaux en cas de dé-
cès (articles 66 à 68) est une bonne chose. L’obligation de 
déclaration s’applique aux contribuables qui, au 1er janvier 
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wie op 1 januari van het jaar waarnaar het aanslagjaar 
wordt genoemd, de gronden van belastbaarheid aan-
wezig zijn. Het lijkt moeilijk om het jaar na het overlijden 
van een rijksinwoner nog te beweren dat hij nog steeds 
rijksinwoner is. Deze definitie in artikel 2 van het WIB 
92 dient te worden gewijzigd om ook na het jaar van het 
overlijden van een rijksinwoner zijn belastbare beroeps-
inkomsten van het jaar voor het aanslagjaar in zijn naam 
aan de personenbelasting te onderwerpen.

De aangiftetermijn voor het indienen van een aan-
gifte in de vennootschapsbelasting wordt vervroegd tot 
30 september (artikel 69) zonder dat er enige garantie 
is dat het aangifteformulier vroeger ter beschikking zal 
worden gesteld. De minister lijkt immers niet te willen 
begrijpen dat voor eenvoudige aangiften het voor een 
accountant dubbel werk is dat hij het dossier moet 
vastnemen om tijdig de jaarrekening neer te leggen 
bij de Nationale Bank van België en later nog eens om 
de aangifte in de vennootschapsbelasting in te dienen. 
Als het aangifteformulier vroeger ter beschikking zou 
worden gesteld, dan zouden accountants in één keer 
het dossier kunnen afwerken.

De artikelen 79 tot 81 over de verplichting tot aangifte 
van de huurprijs en de huurlasten zal de N-VA-fractie niet 
steunen omdat er onnauwkeurigheden zijn die tot discus-
sie zullen leiden en omdat de sanctie bij de verkeerde 
partij wordt gelegd. In hoofde van een natuurlijke persoon 
doen zich twee situaties voor: hij kan het onroerend goed 
gebruiken voor zijn beroepswerkzaamheid; hij kan ook 
een tweede verblijf huren in de nabijheid van zijn werk 
(bijvoorbeeld omwille van contractuele verplichtingen). 
In het eerste geval is de verhuurder belastbaar op de 
werkelijke huur. In het tweede geval wordt het goed niet 
gebruikt voor het uitoefenen van zijn beroepswerkzaam-
heid en is de verhuurder belastbaar op het geïndexeerd 
kadastraal inkomen maal 1,4. Ook in dit tweede geval 
zal de huurder de huur opnemen in de aangifte opdat 
de kosten aftrekbaar zijn. De fiscus zal dan een bericht 
van wijziging sturen naar de verhuurder zonder eerst 
na te gaan of het goed voor de uitoefening van de be-
roepswerkzaamheid wordt gebruikt of niet.

Er bestaan ook betwistingen over de huurvoordelen 
en of deze al dan niet belastbaar zijn in hoofde van de 
huurder. Er is slechts sprake van een huurvoordeel als 
de huurder contractueel verplicht wordt om bepaalde 
lasten voor zijn rekening te nemen die normaliter ten 
laste van de verhuurder vallen. Indien uit de voorge-
legde huurovereenkomst blijkt dat alle door de huurder 
uitgevoerde werken van rechtswege en zonder enige 
vergoeding van welk aard ook ten goede van de ver-
huurder komen. Bij de beëindiging van de huurover-
eenkomst zal de verhuurder de keuze hebben, hetzij 

de l’année dont le millésime désigne l’exercice d’impo-
sition, réunissent les conditions d’assujettissement. On 
peut difficilement affirmer qu’un habitant du Royaume 
conserve cette qualité au cours de l’année qui suit son 
décès. Il convient de modifier cette définition à l’article 
2 du CIR 92 afin qu’après l’année de son décès, ses 
revenus professionnels imposables datant de l’année 
précédant l’année d’imposition puissent également être 
soumis en son nom à l’impôt des personnes physiques.

Le délai d’introduction de la déclaration à l’impôt 
des sociétés est avancé au 30 septembre (article 69) 
mais il n’est aucunement garanti que le formulaire de 
déclaration sera mis à disposition plus tôt. Le ministre 
ne semble en effet pas vouloir comprendre que, pour les 
déclarations simples, le comptable devra faire le travail 
en double car il devra traiter le dossier une première fois 
en vue de déposer les comptes annuels en temps utile 
à la Banque nationale de Belgique et une seconde fois 
afin d’introduire la déclaration à l’impôt des sociétés. 
Si le formulaire de déclaration était mis à disposition 
plus tôt, les comptables pourraient finaliser le dossier 
en une seule opération.

Le groupe N-VA ne soutiendra pas les articles 79 
à 81 relatifs à l’obligation de déclaration du loyer et des 
charges locatives dès lors qu’ils contiennent des impré-
cisions qui susciteront des discussions et que la partie 
sanctionnée ne sera pas la bonne. Deux situations se 
présentent pour une personne physique: elle peut utiliser 
le bien immobilier pour exercer leur activité professionnelle 
mais elle peut également louer une seconde résidence 
à proximité de leur lieu de travail (par exemple en rai-
son d’obligations contractuelles). Dans le premier cas, 
le bailleur sera imposable sur la base du loyer effectif. 
Dans le deuxième cas, le bien ne sera pas utilisé pour 
exercer une activité professionnelle et le bailleur sera 
imposé sur la base du revenu cadastral indexé multiplié 
par 1,4. Dans ce deuxième cas, le locataire intégrera 
également le loyer dans la déclaration pour que les frais 
soient déductibles. Dans ce cas, le fisc enverra un avis 
de rectification au bailleur sans vérifier au préalable si le 
bien est utilisé ou n’est pas utilisé pour l’exercice d’une 
activité professionnelle.

Il existe également des contestations au sujet des 
avantages locatifs et en ce qui concerne la question de 
savoir si ceux-ci seront imposables ou non dans le chef 
du locataire. Il n’est question d’un avantage locatif que 
si le locataire est contractuellement tenu de prendre 
à sa charge certains frais qui sont normalement à la 
charge du bailleur. Ce sera le cas s’il ressort du bail 
présenté que l’ensemble des travaux réalisés par le 
locataire bénéficient également au bailleur de plein 
droit et sans indemnités de quelque nature qu’elles 
soient. À l’expiration du contrat de bail, le bailleur aura 
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de uitgevoerde werken te behouden, hetzij te eisen dat 
het onroerend goed in zijn oorspronkelijke staat hersteld 
wordt. Gelet op deze clausule gebeurt de overdracht 
van de uitgevoerde werken slechts op het einde van de 
huurovereenkomst, meer bepaald op het ogenblik dat 
de huurder het onroerend goed moet teruggeven. Het 
is pas bij de beëindiging dat kan worden nagegaan of 
er al dan niet sprake is van een huurvoordeel.

Daarnaast, wanneer de huurovereenkomst duidelijk 
stipuleert dat het onroerend goed niet voor beroeps-
werkzaamheden mag gebruikt worden noch de huur 
als beroepskost mag worden afgetrokken en de huurder 
houdt zich daar niet aan, ligt de sanctie bij de verkeerde 
persoon, namelijk de verhuurder. De fiscale sanctie zou 
bij de huurder moeten liggen omdat hij zich niet aan het 
huurcontract houdt.

De beperking dat het vragenrecht van de ambte-
naren van de administratie van de FOD Financiën die 
zijn belast met de inning (artikelen 100 tot 104), niet 
verder mag gaan dan strikt noodzakelijk en dat zij deze 
bevoegdheid maar mogen toepassen na uitputting van 
de andere middelen waarover ze beschikken, zou vol-
gens de Raad van State in de wet zelf moeten worden 
opgenomen. Volgens de memorie van toelichting werd 
deze opmerking opgevolgd. Maar de spreker vindt de 
aanpassing tussen het voorontwerp en het wetsontwerp 
evenwel niet terug.

De fiscale bemiddelingsdienst (artikelen 106 tot 108) 
heeft de bevoegdheid om administratieve geldboeten 
kwijt te schelden of te verminderen. Die boetes mogen 
echter niet worden betwist. Welke weg dient de belas-
tingplichtige te bewandelen? Eerst de gerechtelijke en 
daarna de fiscale bemiddelingsdienst of omgekeerd?

— Regeringsamendementen nrs. 1 tot 4

De spreker gaat tot slot in op de verlaagde roerende 
voorheffing van 15 % voor de staatsbon. De spreker 
is niet gekant tegen een belastingverlaging, maar hij 
wijst erop dat dit verlaagde tarief toch een ongelijke 
behandeling tot gevolg heeft. Mocht een dergelijk ver-
laagd tarief gelden voor de banksector, dan zouden de 
banken de rente op spaarrekeningen kunnen verhogen. 
De heer De Roover besluit dat dit verlaagde tarief vooral 
moet worden gezien als een commerciële zet om zoveel 
mogelijk mensen op de staatsbon te doen intekenen.

De heer Wouter Vermeersch (VB) merkt op dat er 
heel wat rechtstreekse en onrechtstreekse belastingver-
hogingen in dit wetsontwerp zitten. Hij vraagt dan ook 
vooreerst een lijst van die maatregelen en hun impact 
op de begroting. Voor de spreker is dit wetsontwerp het 

le choix. Il pourra soit conserver les travaux réalisés, soit 
exiger que le bien immobilier soit remis dans son état 
initial. En vertu de cette clause, les travaux réalisés ne 
seront cédés qu’à l’expiration du contrat de bail, plus 
précisément au moment où le locataire devra restituer 
le bien immobilier. Ce n’est qu’à l’expiration qu’il sera 
possible de déterminer s’il est question ou non d’un 
avantage locatif.

En outre, si le contrat de bail stipule clairement que le 
bien immobilier ne peut pas être utilisé à des fins profes-
sionnelles et que le loyer ne peut pas être déduit en tant 
que frais professionnels, et si le locataire ne respecte 
pas ces clauses, la personne sanctionnée, à savoir le 
bailleur, sera sanctionnée à tort. C’est au locataire que 
la sanction fiscale devrait être infligée pour cause de 
non-respect du contrat de bail.

Le Conseil d’État estime qu’il conviendrait d’ intégrer 
dans la loi proprement dite la limitation prévoyant que le 
droit à poser des questions des agents de l’administration 
du SPF Finances chargés de la perception (articles 100 
à 104) ne peut pas aller plus loin que le strict nécessaire, 
et n’autorisant ces agents à procéder à l’application de 
leurs pouvoirs d’investigation qu’après avoir épuisé les 
autres moyens dont ils disposent. L’exposé des motifs 
indique que cette observation a été suivie mais l’inter-
venant ne trouve aucune trace de cette modification 
distinguant l’avant-projet de loi du projet de loi.

Le service de conciliation fiscale (articles 106 à 108) 
sera compétent pour remettre et modérer les amendes 
administratives. Ces amendes ne pourront toutefois 
pas être contestées. Quelle piste le contribuable devra-
t-il suivre? Devra-t-il d’abord s’adresser au service de 
conciliation judiciaire, puis au service de conciliation 
fiscale ou inversement?

— Amendements nos 1 à 4 du gouvernement

L’intervenant revient enfin sur le précompte mobilier 
réduit de 15 % pour le bon d’État. Il indique ne pas être 
contre une diminution d’impôt mais souligne que ce tarif 
réduit crée tout de même une inégalité de traitement. Si 
un tel tarif réduit était applicable au secteur bancaire, 
cela permettrait aux banques d’augmenter les taux 
d’intérêt sur les comptes d’épargne. Enfin, M. De Roover 
considère que ce tarif réduit doit surtout être vu comme 
une manœuvre commerciale visant à assurer le succès 
de la souscription au bon d’État.

M. Wouter Vermeersch (VB) souligne que le projet 
de loi à l’examen prévoit de nombreuses augmentations 
directes et indirectes des impôts. L’intervenant commence 
donc par demander une liste de ces mesures et des 
informations sur leur incidence budgétaire. Le membre 
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zoveelste voorbeeld van Belgische fiscaal “loodgieterwerk” 
waarbij wordt gesleuteld aan zowat alle belastingen.

— Jaarlijkse taks op de effectenrekening

De aangiftetermijn voor “complexe aangiften” loopt 
tot oktober, terwijl “gewone” aangiften ingediend moe-
ten zijn in juli. Die uiteenlopende aangiftetermijn staat 
haaks op de betaaltermijn en aangiftetermijn inzake 
de jaarlijkse taks op de effectenrekeningen die in de 
zomer plaatsvindt.

— Successierechten

De taks tot vergoeding der successierechten is in 
feite een recurrente vermogensbelasting. De spreker 
stelt vast dat deze belasting fors wordt verhoogd. Er is 
echter wel een terechte uitzondering voor de zorgsector. 
Volgens de memorie van toelichting moet “het omzetcij-
fer met betrekking tot die zorgactiviteit meer dan 50 % 
bedragen”. Waarom hanteert de minister die botte bijl?

— Belastingvermindering voor giften

Om de belastingvermindering te kunnen genieten 
wordt de voorwaarde dat de belastingplichtige over 
een kwijtschrift van de begiftigde instelling bezit, ver-
vangen door het feit dat er nu een attest moet worden 
verstrekt door de erkende begiftigde instelling en dat 
die instelling dat attest elektronisch moet bezorgen aan 
de administratie. Tot die instellingen behoren ook instel-
lingen gevestigd buiten België maar binnen de EER. 
Hoe gaat die buitenlandse instelling op de hoogte zijn 
dat ze voor binnenlandse schenkers een attest moet 
opmaken en die gegevens voor 1 maart moet bezorgen 
aan de administratie zodat de binnenlandse schenker 
de belastingvermindering kan genieten? Moet de belas-
tingplichtige in zo’n geval zelf gaan meedelen dat er een 
attest nodig is en dat een kopie moet worden bezorgd 
aan de belastingadministratie?

— Bepaling van de aangiftetermijnen

De indieningstermijnen van de aangiftes van inkomsten-
belastingen worden met het voorgenomen wetsontwerp 
eindelijk wettelijk verankerd. In de memorie van toelichting 
staat er: “nadat de bij wet bepaalde indieningstermijn 
is verstreken, kunnen geen wijzigingen worden aan-
gebracht aan de aangifte”. Betekent dit dat men een 
ingediende aangifte vóór de uiterste indieningstermijn 
spontaan nog een aantal keren kan wijzigen? Geldt dat 
enkel voor de belastingplichtigen of geldt dat ook voor 
de cijferberoepen, mandatarissen? Geldt dat ook voor 

estime que le projet de loi constitue un énième exemple 
de “bricolage” fiscal à la belge dans presque tous les 
domaines de notre fiscalité.

— Taxe annuelle sur les comptes-titres

Le délai d’introduction des “déclarations complexes” 
expirera en octobre alors que les déclarations “ordinaires” 
doivent être introduites en juillet. Ces délais distincts 
divergent des délais de paiement et de déclaration prévus 
pour la taxe annuelle sur les comptes-titres, fixés en été.

— Droits de succession

La taxe compensatoire des droits de succession 
constitue en réalité un impôt récurent sur le patrimoine. 
L’intervenant constate que cet impôt sera fortement 
majoré. Une exception justifiée sera toutefois prévue 
pour le secteur des soins. L’exposé des motifs indique 
à ce sujet que “le chiffre d’affaires relatif à cette activité 
de soins [devra] dépasse[r] 50 %.”. Pourquoi le ministre 
utilise-t-il l’artillerie lourde en la matière?

— Réduction d’impôt pour libéralités

La condition prévue pour pouvoir bénéficier de cette 
réduction d’impôt, à savoir que le contribuable possède 
un reçu remis par l’institution donataire, sera remplacée 
par l’obligation, pour l’institution donataire agréée, de 
remettre dorénavant une attestation et de la transmettre 
à l’administration par voie électronique. Dès lors que 
les institutions établies en dehors de la Belgique mais 
au sein de l’EEE figurent aussi parmi les institutions 
agréées, comment ces institutions agréées étrangères 
seront-elles informées de leur obligation d’établir des 
attestations en faveur de leurs donateurs belges et de 
les transmettre à l’administration avant le 1er mars afin 
que ces donateurs puissent bénéficier de la réduction 
d’impôt? Ces contribuables devront-ils alors eux-mêmes 
leur communiquer qu’une attestation est nécessaire et 
qu’une copie doit en être transmise à l’administration 
fiscale?

— Détermination des délais de déclaration

Le projet de loi à l’examen confère enfin un fondement 
légal aux délais d’introduction des déclarations aux 
impôts sur les revenus. L’exposé des motifs indique à 
cet égard qu’“après l’expiration du délai d’introduction 
prévu par la loi, aucune modification ne peut être appor-
tée à la déclaration”. Cela signifie-t-il qu’il sera possible 
de modifier librement et plusieurs fois les déclarations 
introduites avant l’expiration de ce délai? Cela vaudra-t-il 
uniquement pour les contribuables, ou également pour 
les professionnels du chiffre et les mandataires? Cela 
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de complexe aangiftes, namelijk dat men dus een vóór 
16 oktober elektronisch ingediende complexe aangifte 
nog steeds spontaan (meerdere keren) kan wijzigen tot 
16 oktober?

— Opheffing van de aangifte speciaal in geval van 
overlijden

De aangifte speciaal in geval van overlijden wordt 
afgeschaft. De voorwaarden van onderworpenheid aan 
de belasting houden voortaan niet meer op te bestaan 
door het overlijden. De inwerkingtreding van die wijziging 
is voorzien voor de belastbare tijdperken verbonden aan 
de aanslagjaren 2024 en volgende. Indien iemand van-
daag overlijdt, moeten de erfgenamen dan een aangifte 
indienen van 1 januari 2023 tot 25 oktober 2023, dus 
een aangifte speciaal over aanslagjaar 2023 volgens 
de oude regeling? Of moeten de erfgenamen dan een 
aangifte indienen van 1 januari 2023 tot 31 december 
2023, dus een aangifte volgens de nieuwe regeling 
over aanslagjaar 2024? Dat is van belang gezien de 
indexaties, bijvoorbeeld voor de belastingvrije som, elk 
aanslagjaar verschillen.

— Wijzigingen van het kassasysteem in de horeca- 
sector

Deze wijzigingen maken tevens de invoering van een 
digitaal kassaticket mogelijk. Heel wat consumenten zijn 
bezorgd om het verdwijnen van het klassieke fysieke 
kasticket. De VB-fractie vindt dat het fysieke kasticket 
altijd beschikbaar moet blijven. Gaat de minister hier-
mee akkoord?

— Regeringsamendementen nrs. 1 tot 4

Deze regeringsamendementen zorgen ervoor dat 
het verlaagde tarief van 15 % op de staatsbon in de wet 
wordt verankerd. Deze verlaagde roerende voorheffing 
creëert echter geen gelijk speelveld. Wil de minister van 
Financiën eenzelfde tarief van roerende voorheffing laten 
gelden voor de staatsbons als voor een bedrijfsobligatie? 
Komt er een tweede staatsbon in december?

De heer Benoît Piedboeuf (MR) stelt vast dat de 
maatwerkbedrijven zullen worden getroffen door de taks 
tot vergoeding van successierechten. Geraamd wordt 
dat zulks ongeveer 3,5 miljoen euro aan ontvangsten zal 
opbrengen. De spreker vindt het aanstootgevend dat deze 
bedrijven, die werkgelegenheid creëren voor personen 
met een handicap en het nu al moeilijk hebben, die taks 

signifie-t-il que les déclarations complexes à introduire 
avant le 16 octobre pourront aussi encore être modifiées 
librement (et à plusieurs reprises) jusqu’à cette date?

— Suppression des exercices spéciaux en cas de 
décès

Le texte prévoit de supprimer les exercices spéciaux 
en cas de décès. En conséquence, les conditions de 
l’assujettissement à l’impôt ne cesseront plus d’exister 
par le décès. L’entrée en vigueur de cette modification 
est prévue pour les périodes imposables liées aux 
exercices d’imposition 2024 et suivants. Les héritiers 
d’un contribuable qui décèderait aujourd’hui devront-
ils par conséquent introduire une déclaration couvrant 
la période du 1er janvier au 25 octobre 2023, soit une 
déclaration spéciale pour l’exercice d’imposition 2023 
en application de l’ancien dispositif? Ou devront-ils 
introduire une déclaration couvrant la période du 1er jan-
vier au 31 décembre 2023, soit une déclaration conforme 
au nouveau dispositif pour l’exercice d’imposition 2024? 
Il s’agit d’une question importante dès lors que les 
indexations, par exemple de la quotité exemptée d’impôt, 
diffèrent selon les exercices d’imposition.

— Modifications du système de caisse dans le secteur 
horeca

Ces modifications permettront aussi d’instaurer le 
ticket de caisse numérique. Or, de nombreux consom-
mateurs s’inquiètent de la disparition du ticket de caisse 
physique classique. Le groupe VB estime que ce ticket 
physique devra toujours être disponible. Le ministre 
partage-t-il cet avis?

— Amendements nos 1 à 4 du gouvernement

Ces amendements du gouvernement prévoient de 
conférer un ancrage légal au taux réduit de 15 % appli-
cable aux bons d’État. Or, ce précompte mobilier réduit 
crée une distorsion de la concurrence. Le ministre des 
Finances entend-il appliquer un taux de précompte 
mobilier identique aux bons d’État et aux obligations 
d’entreprise? Un deuxième bon d’État sera-t-il émis en 
décembre?

M. Benoît Piedboeuf (MR) constate que les entre-
prises de travail adapté seront concernées par la taxe 
compensatoire des droits de succession. Les recettes 
sont estimées à environ 3,5 millions d’euros. L’intervenant 
trouve choquant que ces entreprises qui emploient des 
travailleurs handicapés et qui sont déjà en difficulté soient 
assujetties à cette taxe, tandis que les mutualités et les 
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opgelegd krijgen terwijl ziekenfondsen en vakbonden, 
met hun uitgebreide vastgoedportefeuille, ervan zullen 
worden vrijgesteld.

Inzake de aangifte van de huurprijzen en -lasten vraagt 
de spreker waarom men de belastingplichtigen met nog 
meer formaliteiten opzadelt. Zij zullen immers niet langer 
de documenten alleen ter beschikking moeten houden 
van de belastingdienst, maar ze ook daadwerkelijk naar 
de belastingdienst moeten doorsturen.

Voorts plaatst de spreker vraagtekens bij de wen-
selijkheid om de termijnen voor de indiening van de 
belastingaangiften bij wet vast te leggen, aangezien 
die termijnen elk jaar moeten worden verlengd omdat 
de informaticasystemen vastlopen of de toevloed niet 
aankunnen. Hoe kunnen de termijnen dan nog worden 
verlengd? Wat gebeurt er als de wettelijk vastgelegde dag 
een zaterdag, zondag of feestdag is?

Tot slot is de heer Piedboeuf ingenomen met de ver-
sterking van de rol van de fiscale bemiddelingsdienst, 
die naar behoren werkt.

De heer Wouter Beke (cd&v) stelt vast dat dit wetsont-
werp een waaier aan verschillende maatregelen bevat. 
Sommige zijn afkomstig uit de begrotingscontrole 2023. 
Er zijn wat technischere maatregelen en tot slot ook en-
kele actuele onderwerpen zoals de verlaagde roerende 
voorheffing voor de eenjarige staatsbon.

— Belasting op gokbedrijven

Bij de begrotingscontrole werd er bewust gekozen voor 
fiscale maatregelen die de gezinnen en alleenstaanden 
zo min mogelijk raken. Dit resulteert o.a. in een verhoging 
van de belasting op gokbedrijven. Deze verhoging wordt 
gerealiseerd binnen de fiscale bevoegdheden van de 
federale wetgever, namelijk de vennootschapsbelasting.

Gokken is sterk verslavend en mag niet genorma-
liseerd worden. Ondanks het publieke debat over de 
gevaren van gokreclame, de risico’s van gokken en de 
verslavingsgevoeligheid van kansspelen, heeft deze 
sector een gunstige fiscale regeling.

De groeiende kansspelindustrie geniet in Vlaanderen 
namelijk een van de meest gunstige fiscale regimes 
in vergelijking met de omringende landen: ze zijn niet 
onderworpen aan btw en de gewestelijke kansspel-
belasting is wat het online gokken betreft een van de 
laagste in de EU. Met de voorliggende wetswijziging 

syndicats qui disposent pourtant d’un vaste patrimoine 
immobilier en seront exonérés.

En ce qui concerne la déclaration des loyers et des 
charges locatives, il demande pourquoi on alourdit 
encore les formalités pour les contribuables. En effet, 
ces derniers ne devront plus seulement tenir les pièces 
à disposition de l’administration, comme c’est le cas 
actuellement, mais ils devront à l’avenir aussi les trans-
mettre à l’administration.

Par ailleurs, l’intervenant s’interroge sur l’opportunité 
de fixer légalement les délais de dépôt des déclarations 
fiscales, dès lors que, chaque année, on se rend compte 
qu’il faut prolonger ces délais, en raison de pannes ou 
d’engorgements des systèmes informatiques. Comment 
sera-t-il encore possible d’allonger les délais? Qu’est-
il prévu si le jour fixé par la loi tombe un samedi, un 
dimanche ou un jour férié?

Enfin, M. Piedboeuf se réjouit du renforcement des 
compétences du service des conciliations fiscales, 
lequel fonctionne bien.

M. Wouter Beke (cd&v) constate que le projet de loi 
à l’examen prévoit une multitude de mesures diverses. 
Plusieurs de ces mesures sont issues du contrôle bud-
gétaire 2023, certaines sont plus techniques et d’autres 
concernent enfin des sujets d’actualité comme le pré-
compte mobilier réduit applicable aux bons d’État à un an.

— Imposition des entreprises de jeux d’argent

Au cours du contrôle budgétaire, le gouvernement a 
résolument opté pour des mesures fiscales épargnant au 
maximum les ménages et les personnes isolées. Cette 
volonté a notamment débouché sur une augmentation 
de l’imposition des entreprises de jeux d’argent. Cette 
augmentation sera concrétisée dans le cadre de l’impôt 
des sociétés, qui relève de la compétence fiscale du 
législateur fédéral.

Les jeux de hasard sont extrêmement addictifs et 
ne peuvent pas être normalisés. Malgré le débat public 
sur les dangers de la publicité pour les jeux de hasard, 
les risques liés à ces jeux et leur caractère addictif, ce 
secteur bénéficie d’un régime fiscal avantageux.

En effet, l’industrie des jeux de hasard, en plein essor, 
bénéficie en Flandre de l’un des régimes fiscaux les 
plus avantageux par rapport aux régimes applicables 
chez nos voisins: elle n’est pas assujettie à la TVA et 
l’impôt régional sur les jeux de hasard est l’un des plus 
faibles au niveau européen en ce qui concerne les jeux 
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zullen de gokbedrijven meer vennootschapsbelasting 
moeten betalen.

— Mobiliteitsbudget

De grote wijzigingen aan het mobiliteitsbudget werden 
eerder al aangebracht in de wet van 25 november 2021 
houdende fiscale en sociale vergroening van de mobiliteit. 
Hiermee werd het mobiliteitsbudget sterk versoepeld en 
uitgebreid. De wijzigingen in dit wetsontwerp liggen in 
dezelfde lijn met:

• een verschuiving van de “kosten voor het beheer 
van het mobiliteitsbudget” naar pijler 2 (i.p.v. voorheen 
de hoger belaste pijler 1);

• de indexering van het minimum- en maximumbedrag 
dat het mobiliteitsbudget kan bedragen.

De filedruk in België is hoog. Het mobiliteitsbudget 
heeft tot doel de werknemers bewuster te doen omgaan 
met hun mobiliteit, door voldoende duurzame alterna-
tieven aan te bieden in het systeem, zodat de wagen 
niet steeds de eerste en meest aantrekkelijke keuze 
van vervoer is.

Vorig jaar is het aantal werknemers met een mo-
biliteitsbudget bijna verdubbeld. De wijzigingen in dit 
wetsontwerp zullen ook bijdragen tot een verdere stijging 
van het gebruik van het mobiliteitsbudget. Ook het re-
cent verschenen koninklijk besluit draagt hiertoe bij. Het 
koninklijk besluit leidt niet alleen tot een administratieve 
vereenvoudiging voor de werkgever, maar ook tot meer 
duidelijkheid en transparantie voor de werknemer over 
het te besteden bedrag.

— Verhoging van de patrimoniumtaks

De spreker wil graag volgende positieve punten 
belichten:

• Voor de zorginstellingen is door de minister een 
specifieke regeling uitgewerkt. Zorginstellingen in bre-
dere zin zullen kunnen genieten van een gedeeltelijke 
vrijstelling. De bijzondere regeling voor de zorgsector 
heeft tot gevolg dat de verschuldigde taks zelfs daalt.

• De bestaande vrijstellingen blijven behouden. Voor 
het onderwijs en de erkende natuurbeheerders veran-
dert er niets.

• Men gaat naar een vrijstelling van 50.000 euro, 
wat voor de kleine vzw’s een grote verbetering is. Ook 

de hasard en ligne. En application de la modification 
législative à l’examen, les sociétés de jeux de hasard 
devront payer plus d’impôt des sociétés.

— Budget mobilité

Les grandes modifications concernant le budget 
mobilité ont été apportées antérieurement par la loi 
du 25 novembre 2021 organisant le verdissement fiscal 
et social de la mobilité, qui en a largement assoupli et 
étendu l’utilisation. Les modifications prévues par le projet 
de loi à l’examen vont dans le même sens en prévoyant:

• un glissement vers le pilier 2 des “frais de gestion 
du budget mobilité” (inscrits jusqu’à présent dans le 
pilier 1, plus lourdement imposé);

• l’indexation du montant minimal et du montant maxi-
mal du budget mobilité.

La congestion routière est élevée dans notre pays. 
Le budget mobilité vise à sensibiliser davantage les tra-
vailleurs à leur mobilité en leur proposant suffisamment 
de solutions alternatives durables pour que la voiture 
ne soit pas toujours le mode de transport préféré et le 
plus attrayant.

L’année dernière, le nombre de travailleurs disposant 
d’un budget mobilité a presque doublé. Les modifications 
prévues par le projet de loi à l’examen contribueront 
aussi à renforcer le recours au budget mobilité, tout 
comme l’arrêté royal publié récemment, qui permettra 
non seulement de procéder à une simplification admi-
nistrative en faveur de l’employeur, mais aussi de faire 
preuve d’une clarté et d’une transparence accrues à 
l’égard du travailleur au sujet du montant prévu.

— Augmentation de la taxe patrimoniale

L’intervenant souhaite souligner les points positifs 
suivants:

• Le ministre a élaboré un régime spécifique en faveur 
des établissements de soins au sens large, qui pourront 
bénéficier d’une exonération partielle de cette taxe. Ce 
régime spécifique entraînera même une baisse de cette 
taxe pour le secteur des soins.

• Les exonérations existantes seront maintenues. 
Cela signifie que rien ne changera pour les établisse-
ments d’enseignement et les organisations agréées de 
préservation de la nature.

• Le texte prévoit un abattement de 50.000 euros, ce 
qui constitue une nette amélioration pour les ASBL de 
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wordt nu bepaald dat er voor die vzw’s geen aangifte 
moet gebeuren.

• De modernisering van de belasting gaat gepaard met 
een digitalisering, wat zal leiden tot een administratieve 
vereenvoudiging.

Deze laatste twee punten zullen het verenigingsleven 
net ondersteunen en ontzorgen. In Vlaanderen bestaat 
er een uniek verenigingsleven. Dat verenigingsleven 
maakt de samenleving in de eerste plaats rijker door 
het maatschappelijke doel waar talloze vrijwilligers 
zich achter scharen. Daarnaast voelen de mensen in 
het verenigingsleven zich meer betrokken bij het lokale 
beleid en staan ze over het algemeen positiever in het 
leven. Het verenigingsleven is dan ook een van de beste 
voorbeelden van hoe men naar participatie en actief 
burgerschap kijkt. De administratieve vereenvoudiging 
van de patrimoniumtaks is natuurlijk maar één stapje 
maar het zorgt dat vrijwilligers minder tijd moeten be-
steden aan het beheer van hun vzw en meer tijd kunnen 
investeren in hun echte werking.

Daarover stelt het lid de drie volgende concrete vragen:

• Men gaat naar een voetvrijstelling van 50.000 euro. 
Ook wordt nu bepaald dat er voor die vzw’s geen aangifte 
moet gebeuren. In de praktijk stuurt de FOD Financiën 
vandaag de dag op bepaalde momenten brieven naar 
vzw’s met daaraan verbonden een zogenaamd “ant-
woordstrookje” om te bevestigen of een vzw onder de 
vroegere vrijstelling valt. Blijft deze praktijk behouden?

• De speciale regeling voor de zorg houdt ook in dat 
deze regeling van toepassing is wanneer een zorgin-
stelling haar infrastructuur heeft ondergebracht in een 
patrimonium-vzw. Hoe bepaalt men wanneer een vzw 
een verbonden patrimonium-vzw is? Zijn er voorwaarden 
naar het doel en het voorwerp, en/of naar de samenstel-
ling van de organen van de patrimonium-vzw? Is het 
noodzakelijk dat er sprake is van een personele unie 
(zelfde samenstelling van de organen) of is het nood-
zakelijk dat de zorg-vzw lid en/of bestuurder is van de 
patrimonium-vzw?

• Er werd reeds een aantal keren vooropgesteld dat 
de aangifte in de patrimoniumtaks gedigitaliseerd zal 
worden. Hoe zal die aangifte gebeuren? Het is belangrijk 
dat vzw’s zo weinig mogelijk dubbele informatie moeten 
doorgeven. Zullen er koppelingen zijn met de aangifte 
in de rechtspersonenbelasting, de btw-aangiften of het 
UBO-register?

petite taille. Le texte dispose aussi que ces ASBL ne 
devront dorénavant plus faire de déclaration.

• La modernisation de cette taxe s’accompagnera d’un 
processus de numérisation, ce qui permettra d’effectuer 
des simplifications administratives.

Ces deux derniers éléments soutiendront effectivement 
la vie associative tout en allégeant la charge de travail 
de ses acteurs. La Flandre a une vie associative unique 
qui enrichit d’abord la société en poursuivant un objectif 
social partagé par d’innombrables bénévoles. De plus, 
les acteurs de la vie associative se sentent plus asso-
ciés à la politique locale et ils sont généralement plus 
optimistes. La vie associative est donc l’un des meilleurs 
exemples de participation citoyenne et de citoyenneté 
active. S’il est vrai que la simplification administrative 
de la taxe patrimoniale n’est qu’une avancée mineure, 
elle permettra néanmoins aux bénévoles de devoir 
consacrer moins de temps à la gestion de leur ASBL et 
de consacrer plus de temps à leurs actions concrètes.

Le membre pose les trois questions concrètes sui-
vantes à ce sujet:

• Le texte prévoit un abattement de 50.000 euros et 
dispose en outre que les ASBL de petite taille ne devront 
dorénavant plus faire de déclaration. En pratique, le 
SPF Finances envoie aujourd’hui aux ASBL, à certaines 
dates, des courriers accompagnés d’une “bandelette” 
destinée à confirmer si l’ancienne exonération s’applique 
à l’ASBL concernée. Cette pratique sera-t-elle maintenue?

• Le régime spécial prévu pour les établissements de 
soins aura pour conséquence que ce régime s’appliquera 
aussi aux établissements qui ont placé leurs infras-
tructures au sein d’une ASBL patrimoniale. Comment 
déterminera-t-on qu’une ASBL est une ASBL patrimo-
niale liée? Des conditions seront-elles fixées en ce qui 
concerne les finalités, l’objet et/ou la composition des 
organes de l’ASBL patrimoniale? Faudra-t-il qu’il existe 
une union personnelle (c’est-à-dire que les organes aient 
une composition identique) ou que l’ASBL de soins soit 
membre et/ou administratrice de l’ASBL patrimoniale?

• Il a déjà été annoncé à plusieurs reprises que la 
procédure de déclaration de la taxe patrimoniale serait 
numérisée. Comment cette déclaration se déroulera-
t-elle? Il importe de veiller à ce que les ASBL doivent 
communiquer le moins souvent possible les mêmes 
informations en double. Procédera-t-on à des recou-
pements avec les déclarations à l’impôt des personnes 
morales, les déclarations de TVA ou le registre UBO?
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— Staatsbon

De regeringsamendementen nrs. 1 tot 4 voorzien 
in een mogelijke verlenging met zes maanden van de 
verlaagde roerende voorheffing voor de staatsbon. Deze 
bevoegdheid wordt gedelegeerd aan de regering, die 
tot een verlenging via koninklijk besluit kan beslissen. 
Is het wenselijk om een tweede maal een eenjarige 
staatsbon uit te geven? Hoe verloopt deze procedure? 
Welke stappen moeten er verder worden genomen?

— Nieuwe aangiftetermijnen

Het is positief dat grenswerknemers onder de latere 
aangiftedatum vallen. Voor de belastingaangifte zullen 
buitenlandse inkomsten als zogenaamde “specifieke 
inkomsten” worden beschouwd. Hierdoor zullen de 
meeste grenswerknemers gebruik kunnen maken van 
de latere indieningstermijn.

— Fiscale bemiddelingsdienst

Een belastingplichtige kan, wanneer die een blijvend 
geschil heeft met de FOD Financiën, een beroep doen 
op de fiscale bemiddelingsdienst. Men tracht de stand-
punten van de belastingplichtige te verzoenen met die 
van de fiscus binnen de grenzen van de wetgeving.

Sinds 2019 is de bemiddelingsdienst bevoegd voor 
genadeverzoeken. Het blijkt dat veel belastingplichti-
gen, in het bijzonder kleine zelfstandigen en kmo’s, de 
bemiddelingsdienst niet kennen en niet weten wat deze 
dienst voor hen kan betekenen. Kan de minister een 
promotiecampagne lanceren om de bekendheid van 
de fiscale bemiddelingsdienst te verhogen? Plant de 
minister andere acties in dat verband?

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) heeft vragen 
voor de minister betreffende de geplande modernisering 
van de taks tot vergoeding van successierechten, die 
gevolgen zal hebben voor de vzw’s. In de praktijk zal 
die modernisering leiden tot een belastingverhoging, 
aangezien de regering ontvangsten ten belope van 82 
miljoen euro heeft aangekondigd.

Hoewel de spreekster ingenomen is met de vrijstelling 
voor verenigingen, bijvoorbeeld in de zorgsector, plaatst 
ze vraagtekens bij de beleidskeuzes van de regering, 
waardoor sommigen de taks wel opgelegd krijgen en 
anderen niet. Zo zullen bepaalde verenigingen, waarvan 
het sociale oogmerk volkomen buiten kijf staat, niet 
worden vrijgesteld. Daarom dient de spreekster vijf 
amendementen in (nrs. 7 tot 11).

— Bon d’État

Les amendements nos 1 à 4 du gouvernement prévoient 
la possibilité de prolonger de six mois la réduction du 
précompte mobilier pour les bons d’État. Cette compé-
tence est déléguée au gouvernement qui pourra décider 
d’une prolongation par arrêté royal. Une deuxième 
émission d’un bon d’État à un an est-elle opportune? 
Comment cette procédure se déroulera-t-elle? Quelles 
autres mesures conviendra-t-il de prendre?

— Nouveaux délais de déclaration

Il est positif que les travailleurs frontaliers bénéficient 
de la date de déclaration plus tardive. Pour la déclara-
tion fiscale, les revenus étrangers seront considérés 
comme des “revenus spécifiques”, ce qui permettra à la 
plupart des travailleurs frontaliers de profiter d’un délai 
d’introduction prolongé.

— Service de conciliation fiscale

En cas de litige persistant avec le SPF Finances, tout 
contribuable peut faire appel au service de conciliation 
fiscale. Ce dernier s’efforce de concilier le point de vue 
du contribuable et celui de l’administration fiscale, dans 
les limites de la législation.

Depuis 2019, le service de conciliation fiscale est 
compétent pour les amnisties fiscales. Il s’avère que de 
nombreux contribuables, en particulier les petits indé-
pendants et les PME, ne connaissent pas le service de 
conciliation et ne savent pas ce que ce service peut leur 
apporter. Le ministre pourra-t-il lancer une campagne 
de promotion pour renforcer la notoriété du service 
de conciliation fiscale? Prévoit-il d’autres actions pour 
renforcer la notoriété de ce service?

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) interpelle le 
ministre sur la modernisation prévue de la taxe compen-
satoire des droits de succession qui touche les ASBL. 
En pratique, cette modernisation débouchera sur une 
augmentation de la taxation, puisque le gouvernement a 
annoncé des recettes à hauteur de 82 millions d’euros.

Si l’intervenante se réjouit que certaines associations 
soient exemptées, par exemple, dans le secteur des 
soins, elle questionne toutefois les choix politiques qui 
sont opérés par le gouvernement et qui conduisent à 
faire supporter la taxe par certains et pas par d’autres. 
Ainsi, certaines associations dont le caractère social peut 
largement être démontré, ne seront pas exemptées. C’est 
la raison pour laquelle elle dépose cinq amendements 
(amendements nos 7 à 11).
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Het verbaast de spreekster dat de regering geen 
rekening heeft gehouden met de maatwerkbedrijven, 
vooral omdat bepaalde meerderheidspartijen zich door-
gaans ook om het lot van die bedrijven bekommeren. Ze 
benadrukt dat het al de derde keer in zes maanden is 
dat de regering de maatwerkbedrijven aanpakt, terwijl 
die een werkelijke meerwaarde bieden. Die bedrijven 
bewerkstelligen niet alleen de integratie van personen 
met een handicap via werk, maar ze besparen het so-
cialezekerheidsstelsel ook geld.

De spreekster stelt vast dat er inzake ouderen niet 
alleen een compensatieregeling is voor de huisvesting, 
maar ook voor de dagcentra. Waarom voorziet het wets-
ontwerp dan inzake personen met een handicap wel in 
een compensatieregeling voor huisvesting, maar niet 
voor de maatwerkbedrijven, die met dagcentra zouden 
kunnen worden gelijkgesteld? Ze wijst erop dat het om 
enkele duizenden mensen gaat, van wie velen in geen 
enkele andere omgeving zouden kunnen werken. De 
spreekster wijst erop dat veel maatwerkbedrijven een 
vastgoedportefeuille hebben, waardoor ze een groot 
risico lopen dat ze de bovengrens voor een vrijstelling 
zullen overschrijden.

Voorts is mevrouw Fonck van oordeel dat er een 
compensatieregeling zou moeten zijn voor de dierenbe-
schermingsverenigingen die voorzien in dierenopvang. 
De doorgaans weinige middelen van die verenigingen 
gaan vooral naar dierenvoeding en diergeneeskun-
dige zorg. Die verenigingen vervullen een belangrijke 
maatschappelijke rol. Wanneer zij eigenaar zijn van de 
gebouwen waarin de dieren worden opgevangen, drei-
gen ook zij de bovengrens om in aanmerking te komen 
voor een vrijstelling te overschrijden. In concreto zal 
de belastingverhoging leiden tot minder middelen om 
diergeneeskundige zorg te betalen.

De spreekster pleit ook voor een compensatierege-
ling voor de verenigingen in de sociaal-culturele en in 
de sportsector. Ze verwijst naar het antwoord van de 
gemachtigde van de minister op de vragen van de Raad 
van State. Die wees op het volgende: “ln de cultuur- en 
sportsector zijn er meer mogelijkheden om de activiteiten 
uit te voeren zonder dat de inrichtende vzw’s noodzake-
lijkerwijze de nodige infrastructuur in eigendom moeten 
hebben.” Mevrouw Fonck vindt dat een absurd antwoord, 
want als een vzw geen patrimonium bezit, ligt het voor 
de hand dat die patrimoniumtaks niet voor haar geldt. 
Een dergelijke benadering zou de verenigingen in de 
sociaal-culturele en in de sportsector ertoe aanzetten 
hun patrimonium te verkopen, bijvoorbeeld aan de lokale 
overheden, en om voorrang te geven aan het huren van 

L’intervenante trouve ainsi étonnant que le gouver-
nement n’ait pas pris en considération les entreprises 
de travail adapté, d’autant plus que certains partis de 
la majorité gouvernementale semble aussi partager 
cette préoccupation. Elle souligne qu’en six mois, c’est 
la troisième fois que le gouvernement sanctionne les 
entreprises de travail adapté, alors que ces dernières ont 
une réelle plus-value. Non seulement, elles permettent 
une insertion par l’emploi des personnes porteuses 
d’un handicap, mais elles permettent aussi à la sécurité 
sociale de faire des économies.

Elle constate que, pour les personnes âgées, un méca-
nisme de compensation est prévu non seulement pour 
l’hébergement mais aussi pour les centres de jour. Dans 
ce cas, pourquoi, lorsqu’il est question de personnes 
porteuses d’un handicap, le projet de loi prévoit un méca-
nisme de compensation pour l’hébergement mais pas 
pour les entreprises de travail adapté qui pourraient être 
assimilées à des centres de jour? Elle rappelle que cette 
situation concerne plusieurs milliers de personnes qui ne 
seraient, pour beaucoup, pas en capacité de travailler 
dans un autre cadre. L’intervenante fait remarquer que 
de nombreuses entreprises de travail adapté dispose 
d’un patrimoine immobilier, de sorte qu’elles risquent 
fort de dépasser le plafond d’exemption prévu.

Mme Fonck estime aussi qu’un mécanisme de com-
pensation devrait être prévu pour les associations de 
protection des animaux qui organisent des refuges pour 
animaux. Ces associations ont généralement peu de 
ressources, lesquelles sont essentiellement consacrées 
à l’alimentation des animaux et aux soins vétérinaires. 
Ces associations assurent une mission sociétale impor-
tante. Vu qu’elles possèdent les bâtiments qui abritent 
les refuges, elles risquent aussi de dépasser le plafond 
d’exemption prévu. Concrètement, l’augmentation des 
taxes débouchera sur une diminution de la capacité de 
payer des soins vétérinaires.

L’intervenante souhaiterait également la mise en place 
d’un mécanisme de compensation pour les associations 
actives dans les secteurs socio-culturel et sportif. Elle se 
réfère à la réponse apportée par le délégué du ministre 
aux questions du Conseil d’État. Le délégué indiquait que, 
dans ce secteur, “les possibilités de mener des activités 
sont plus nombreuses sans que les ASBL fondatrices 
ne doivent nécessairement posséder l’infrastructure 
nécessaire”. Mme Fonck estime cette réponse absurde, 
puisque, si une ASBL ne détient pas de patrimoine, il va 
de soi qu’elle n’est pas assujettie à cette taxe patrimo-
niale. Une telle approche encouragerait les associations 
des secteurs socio-culturel et sportif à se défaire de leur 
patrimoine, par exemple au profit des communes, et à 
privilégier la location des locaux nécessaires à leurs 
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de lokalen die ze nodig hebben voor hun activiteiten. 
Welnu, het is niet zeker dat de lokale overheden de 
capaciteit hebben om dat patrimonium te beheren.

Voorts vestigt de spreekster de aandacht op het 
vastgoed van de vzw’s die overheidsarchieven bewaren. 
De sector heeft sterke argumenten aangevoerd. Hoe 
luidt het antwoord van de minister op die argumenten?

Daarnaast vraagt mevrouw Fonck of de publieke vzw’s, 
met name die van provincies of gemeenten, op dezelfde 
manier zullen worden getroffen door de hervorming van 
de patrimoniumtaks als de private vzw’s.

Tot slot gaat de spreekster in op amendement nr. 5 
van de heer Verherstraeten c.s. over de giften. Het ver-
baast haar dat in dit amendement een onderscheid wordt 
gemaakt tussen giften aan Belgische verenigingen en 
instellingen en giften aan verenigingen en instellingen 
in een andere lidstaat van de Europese Economische 
Ruimte. Ze vindt het stuitend dat de regels voor buiten-
landse verenigingen en instellingen minder streng zijn 
dan die voor Belgische verenigingen en instellingen. Zou 
het derhalve niet gepast zijn de regels voor Belgische 
verenigingen en instellingen af te stemmen op die voor 
buitenlandse verenigingen en instellingen?

De heer Hugues Bayet (PS) benadrukt dat deze rege-
ring de gehandicapten helemaal niet in de steek laat en 
reeds heel wat maatregelen heeft genomen ten voordele 
van gehandicapte personen. Zo wordt het inkomen van 
de persoon waarmee de gehandicapte persoon samen-
woont en een gezin vormt buiten beschouwing gelaten 
bij de berekening van de integratietegemoetkoming sinds 
april 2021. Ook werd aftrek voor inkomen uit arbeid van 
een gehandicapte persoon verhoogd tot 63.000 euro 
per jaar in plaats van 23.000 euro. Daarnaast werd er 
een federaal actieplan voor de gehandicapte personen 
opgesteld met 145 maatregelen.

Ook deze spreker vraag zich af waarom de maatwerk-
bedrijven onderworpen worden aan een verhoging van 
de taks tot vergoeding der successierechten, ook wel 
bekend als patrimoniumtaks. De spreker wijst erop dat 
deze maatwerkbedrijven een belangrijke sociale functie 
vervullen aangezien zij minimaal 80 % personen met 
een handicap tewerkstellen. Deze belastingverhoging 
gaat in tegen de filosofie van de vivaldiregering om 
zoveel mogelijk werk te creëren voor iedereen inclusief 
gehandicapte personen en tegelijkertijd het welzijn van 
de werknemers en de sociale zekerheid te vrijwaren. 
De heer Bayet wijst erop dat de werknemers reeds veel 
geleden hebben onder de coronacrisis en de energie-
crisis. Het komt er nu op aan de tewerkstelling van de 
allerzwaksten zoveel mogelijk te beschermen.

activités. Or, il n’est pas sûr que les communes soient 
en capacité de gérer ce patrimoine.

L’intervenante voudrait en outre attirer l’attention 
sur le patrimoine immobilier des ASBL qui assurent 
les missions de conservation d’archives publiques. Le 
secteur avance des arguments de poids. Que répond 
le ministre à ces arguments?

Par ailleurs, Mme Fonck demande si les ASBL pu-
bliques, notamment provinciales ou communales, seront 
touchées de la même manière que les ASBL privées 
par la réforme de la taxe patrimoniale.

L’intervenante aborde enfin l’amendement n° 5 pré-
senté par M. Verherstraeten et consorts concernant les 
libéralités. Elle s’étonne que cet amendement opère 
une différence entre les libéralités effectuées au profit 
d’organisations belges et celles au profit d’organisations 
étrangères situées dans un autre État de l’EEE. Elle 
trouve interpellant que le régime prévu pour les orga-
nisations étrangères soit moins contraignant que celui 
prévu pour les organisations belges. Ne conviendrait-il 
pas, dans ce cas, d’aligner le régime prévu pour les 
organisations belges sur celui mis en place pour les 
organisations étrangères?

M. Hugues Bayet (PS) souligne que le gouvernement 
n’abandonne en aucun cas les personnes handicapées et 
qu’il a déjà pris de nombreuses mesures en leur faveur. 
Par exemple, le revenu de la personne qui cohabite avec 
la personne handicapée et avec qui elle forme un ménage 
n’est pas pris en considération dans le calcul du revenu 
d’intégration depuis avril 2021. La déduction accordée 
pour les revenus provenant du travail d’une personne 
handicapée a également été portée à 63.000 euros par 
an au lieu de 23.000 euros. En outre, le gouvernement 
a élaboré pour les personnes handicapées un plan 
d’action fédéral qui compte 145 mesures.

L’intervenant se demande lui aussi pourquoi les entre-
prises de travail adapté sont soumises à la taxe compen-
satoire des droits de succession, également appelée taxe 
patrimoniale. Il souligne que ces entreprises de travail 
adapté remplissent une fonction sociale importante dès 
lors qu’elles occupent au minimum 80 % de personnes 
handicapées. Cet accroissement d’impôts va à l’encontre 
de la philosophie du gouvernement Vivaldi qui consiste à 
créer un maximum d’emplois pour tous, y compris pour 
les personnes handicapées, et à préserver, en parallèle, 
le bien-être des travailleurs salariés et la sécurité sociale. 
M. Bayet souligne que les travailleurs salariés ont déjà 
beaucoup souffert de la crise du coronavirus et de la 
crise énergétique. Il convient dorénavant de protéger 
autant que possible l’emploi des plus faibles.
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Waarom hecht de minister zoveel belang aan de 
verhoging van deze taks tot vergoeding der succes-
sierechten? Uiteindelijk is de verwachtte budgettaire 
opbrengst ervan (ongeveer 3 miljoen euro) toch maar 
verwaarloosbaar in het licht van de totale fiscale ont-
vangsten van de overheid.

Mevrouw Cathérine Fonck (Les Engagés) repliceert 
dat haar betoog zich beperkte tot de maatwerkbedrijven 
en geen betrekking had op gehandicapte personen. De 
maatregelen die de heer Bayet heeft opgesomd komen 
niet ten goede aan de maatwerkbedrijven.

De spreekster verwijst naar een initiatief van de minis-
ter van Sociale Zaken om ondersteuning te geven aan 
werkgevers die langdurig zieke werknemers weer aan-
nemen. Deze maatregel geldt voor alle bedrijven behalve 
de maatwerkbedrijven. Het amendement dat door de 
mevrouw Fonck werd ingediend om deze ondersteuning 
ook van toepassing te maken op maatwerkbedrijven werd 
door de meerderheid verworpen. Met de verhoogde taks 
tot vergoeding der successierechten worden de maat-
werkbedrijven nu een twee keer in korte tijd getroffen.

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) wijst erop dat 
het hier gaat om een modernisering van de bestaande 
taks tot vergoeding der successierechten, de zoge-
naamde patrimoniumtaks, waarbij de procedure wordt 
vereenvoudigd. Er wordt een lastenverlaging ingevoerd 
voor de kleinere verenigingen met een verlaagd eerste 
tarief en hogere voetvrijstelling. De spreekster is van 
mening dat het een evenwichtig voorstel is en zal het 
dan ook steunen.

De vice-eersteminister heeft ooit geantwoord dat 
de digitalisering van de indieningsprocedure van deze 
taks zou voltooid worden begin 2024. Kan de vice-
eersteminister dit bevestigen?

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat het om een kwestie van fiscale rechtvaardigheid gaat. 
De kleine verenigingen zullen minder patrimoniumtaks 
betalen en de verenigingen met een groter belastbaar 
vermogen wat meer. Omwille van hun maatschappelijke 
rol is het ook geoorloofd dat de verenigingen uit de 
gezondheidssector en het onderwijs worden vrijgesteld 
van deze taks.

De spreker sluit zich aan bij de opmerkingen van de 
PS-fractie. Hij vraagt zich af waarom niet in een gehele 
of gedeeltelijke vrijstelling kon worden voorzien voor 
de maatwerkbedrijven, gelet op hun maatschappelijke 
functie. De verhoging van de patrimoniumtaks voor 
maatwerkbedrijven zou maar ongeveer twee miljoen euro 

Pourquoi le ministre accorde-t-il autant d’importance 
à cette hausse de la taxe compensatoire des droits de 
succession? Au fond, la recette budgétaire escomptée 
(près de 3 millions d’euros) est plutôt négligeable à 
l’aune des recettes fiscales totales des pouvoirs publics.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) réplique que son 
intervention se limitait aux entreprises de travail adapté 
et ne concernait pas les personnes handicapées. Les 
mesures énumérées par M. Bayet ne favorisent pas les 
entreprises de travail adapté.

L’intervenante évoque une initiative de la ministre des 
Affaires sociales visant à soutenir les employeurs qui 
réengagent des travailleurs malades de longue durée. 
Cette mesure s’applique à toutes les entreprises, à l’ex-
ception des entreprises de travail adapté. L’amendement 
présenté par Mme Fonck en vue d’étendre cette mesure 
aux entreprises de travail adapté a été rejeté par la 
majorité. La hausse de la taxe compensatoire des droits 
de succession touche les entreprises de travail adapté 
pour la deuxième fois en peu de temps.

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) souligne que la 
modification à l’examen vise à moderniser l’actuelle 
taxe compensatoire des droits de succession, appelée 
taxe patrimoniale, en vue de simplifier la procédure. 
Une réduction de charges est instaurée pour les petites 
associations au travers d’un premier taux réduit et d’un 
abattement plus élevé. L’intervenante estime que cette 
proposition est équilibrée et elle la soutiendra donc.

Le vice-premier ministre a jadis répondu que la numé-
risation de la procédure d’introduction de cette taxe serait 
terminée début 2024. Peut-il le confirmer?

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) souligne qu’il 
s’agit d’une question de justice fiscale. Les petites 
associations paieront une taxe patrimoniale moins éle-
vée alors que les associations dotées d’un patrimoine 
imposable plus important contribueront un peu plus. 
Compte tenu de leur rôle social, il est logique que les 
associations du secteur de la santé et de l’enseignement 
soient exemptées de cette taxe.

L’intervenant se rallie aux observations formulées 
par le groupe PS. Il se demande pourquoi il n’a pas été 
possible de prévoir une exemption totale ou partielle 
pour les entreprises de travail adapté, compte tenu de 
leur fonction sociétale. La hausse de la taxe patrimoniale 
pour les entreprises de travail adapté ne rapporterait 
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opbrengen. De budgettaire opbrengst is dus eerder ver-
waarloosbaar in de totaliteit van de fiscale ontvangsten.

De heer Vanden Burre ontkent ook dat deze regering 
geen maatregelen zou hebben genomen ten behoeve van 
de maatwerkbedrijven en de gehandicapte werknemers.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) gaat in op 
meerdere punten.

– Belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding

De spreker stelt ten eerste vast dat de belasting-
plichtige werknemer betaalt, en niet de werkgever. Dat 
het fietsgebruik wordt aangemoedigd, is positief. Het 
probleem zit hem echter in wie ervoor betaalt, namelijk 
veeleer de belastingplichtige dan de werkgever.

De minister stelt dat het belastingkrediet voor de 
verhoging van de fietskilometervergoeding ten laste 
wordt genomen door de belastingplichtige omdat er 
“voor de voorliggende jaren geen marge is omwille van 
de competitiviteitsnorm/loonnormwet”.

De spreker vraagt zich echter af sinds wanneer de 
wetgever zich in zijn optreden laat tegenhouden door 
een wet. Alle handelingen van de wetgever kunnen 
door diezelfde wetgever ongedaan worden gemaakt. 
Dit is dan ook de uitgelezen kans om de wet-Di Rupo 
van 1996 te wijzigen.

Welk signaal geeft de regering uiteindelijk aan de 
werknemer? De boodschap van de regering aan de 
loontrekkende is: “uw loon is vergrendeld”. De boodschap 
van de regering aan de belastingplichtige werknemer 
is: “niet je werkgever maar jij betaalt die vergoeding”.

Andermaal draait de belastingplichtige op voor de 
loonblokkering die de minister in naam van het “con-
currentievermogen” halsstarrig wil behouden, maar 
die eigenlijk een geschenk is aan de werkgevers, die 
daardoor hun werknemers niet meer hoeven te betalen. 
Welke budgettaire impact zal die maatregel hebben? 
Zo de minister echt niet aan de wet-Di Rupo van 1996 
wil raken, kan dan niet worden voorzien in een speci-
fieke ondernemingsbijdrage om dat belastingkrediet te 
financieren?

Ten tweede stelt de heer Van Hees samen met de 
Raad van State een ongelijke behandeling vast: “Er 
wordt enkel voorzien in een belastingkrediet voor een 
verhoging van de fietsvergoeding en niet voor de vol-
ledige fietsvergoeding. Hierdoor ontstaat een ongelijke 
behandeling van belastingplichtigen die reeds een 
fietsvergoeding toekenden aan hun werknemers, en 

qu’environ deux millions d’euros. Les recettes budgétaires 
sont donc plutôt négligeables par rapport à l’ensemble 
des recettes fiscales.

M. Vanden Burre dément également que le gouverne-
ment n’aurait pris aucune mesure en faveur des entre-
prises de travail adapté et des travailleurs handicapés.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) intervient sur 
plusieurs points

— Crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique

Premièrement, l’intervenant constate que c’est le 
travailleur contribuable qui paie à la place du patron. 
Favoriser le vélo est une très bonne chose mais ce qui 
pose problème ici, c’est l’identité du payeur: le contri-
buable plutôt que l’employeur.

Le ministre indique que “le crédit d’impôt pour l’aug-
mentation de l’indemnité kilométrique (…) est pris en 
charge par le contribuable (…) car il n’y a pas de marge 
pour les années à venir en raison de la loi sur la norme 
de compétitivité / la norme salariale”.

Mais depuis quand l’action du législateur est-elle 
limitée par une loi? Ce que le législateur fait, il peut le 
défaire. On a ici une bonne occasion de modifier la loi 
Di Rupo de 1996.

Parce que finalement, quel est le message du gou-
vernement au travailleur? Au travailleur en tant que 
salarié, le gouvernement dit: “votre salaire est bloqué”. 
Au travailleur contribuable, le gouvernement dit: “vous 
paierez cette indemnité à la place de votre patron”.

C’est encore une fois le contribuable qui paie pour le 
blocage des salaires que le ministre s’obstine à maintenir 
au nom de la “compétitivité”, mais qui en réalité est un 
cadeau au patronat qui lui évite de mieux rémunérer 
ses travailleurs. Quel sera l’impact budgétaire de cette 
mesure? Si vraiment le ministre ne veut pas toucher à 
la loi Di Rupo de 1996, n’est-il pas possible de créer 
une cotisation spécifique à charge des entreprises, qui 
permettrait de financer ce crédit d’impôt?

Deuxièmement, M. Van Hees constate une inégalité 
de traitement qui est aussi remarquée par le Conseil 
d’État: “Un crédit d’impôt n’est prévu que pour une aug-
mentation de l’indemnité vélo et non pour l’intégralité de 
ladite indemnité. Cette situation crée une inégalité de 
traitement entre les contribuables qui octroyaient déjà 
une indemnité vélo à leurs travailleurs, et qui de ce fait 
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daardoor niet kunnen genieten van een belastingkre-
diet, ten opzichte van belastingplichtigen die nog geen 
fietsvergoeding toekenden aan hun werknemers en wel 
van het belastingkrediet kunnen genieten.” (DOC 55 
3607/001, blz. 213)

Het antwoord van de minister aan de Raad van State 
heeft hem niet overtuigd. Tot besluit van zijn advies stelt 
de Raad van State: “Tenzij voor de uit de ontworpen 
regeling voortvloeiende onderscheiden behandeling een 
bijkomende deugdelijke verantwoording wordt gegeven, 
zullen de ontworpen bepalingen grondig moeten worden 
herbekeken.” (DOC 55 3607/001, blz. 215) Is de minister 
van plan de aanbevelingen van de Raad van State naast 
zich neer te leggen?

— Toekenning van de hoedanigheid van officier van 
gerechtelijke politie aan bepaalde ambtenaren van de 
Algemene Administratie van de Douane en Accijnzen

De minister heeft in zijn antwoord op een parlementaire 
vraag aangegeven dat vandaag 22 ambtenaren van de 
Administratie van de Douane en Accijnzen de hoedanig-
heid van officier van gerechtelijke politie hebben.

Zoals de wet nu luidt – dus nog zonder dit wetsont-
werp – gaat het om 10 ambtenaren bij de Nationale 
Opsporingsdirectie, 4 bij de opsporingsinspectie van 
Antwerpen en 2 bij elke andere opsporingsinspectie en 
opsporingsafdeling.

Het wetsontwerp spreekt over 38 bijkomende dou-
anebeambten die de status van officier van gerechte-
lijke politie krijgen. Kan de minister aangeven hoeveel 
douanebeambten die status nu in de praktijk hebben?

In een poging het blazoen van de vivaldiregering 
met betrekking tot haar strijd tegen grote fraude op te 
poetsen, hebben bepaalde leden van de meerderheid, 
zoals de heer Laaouej, het vaak over de BBI-ambtenaren 
van de MOTEM’s aan wie de hoedanigheid van officier 
van gerechtelijke politie is verleend.

De aandacht zou echter beter uitgaan naar het feit 
dat er sinds lang ambtenaren met de hoedanigheid 
van officier van gerechtelijke politie in uitzicht worden 
gesteld, maar dat de wettelijk vastgestelde quota niet 
worden gehaald. Zo zijn van de 33 ambtenaren die 
volgens het koninklijk besluit ter beschikking van het 
parket zouden worden gesteld, in werkelijkheid slechts 
20 ambtenaren beschikbaar. Bij de CDGEFID kunnen 16 
ambtenaren ter beschikking worden gesteld, maar het 
zijn er slechts 13; idem bij de Algemene Administratie 

ne peuvent pas bénéficier d’un crédit d’impôt, et ceux 
qui n’octroyaient pas encore d’indemnité vélo à leurs 
travailleurs et qui peuvent quant à eux bénéficier dudit 
crédit (DOC 55 3607/001, p. 208).”

La réponse du ministre au Conseil d’État ne l’a pas 
convaincu. Le Conseil d’État conclut son avis en souli-
gnant que “À moins qu’un motif supplémentaire adéquat 
ne soit avancé pour justifier la différence de traitement 
qui découle du régime en projet, les dispositions en projet 
devront être fondamentalement remaniées” (DOC 55 
3607/001, p. 210). Le ministre va-t-il ignorer les recom-
mandations du Conseil d’État?

— Octroi de la qualité d’officier de police judiciaire 
à certains agents de l’Administration générale des 
douanes et accises

Dans sa réponse à une question parlementaire, le 
ministre a indiqué que 22 agents des douanes et accises 
sont actuellement revêtus de la qualité d’officier de 
police judiciaire.

Dans la loi telle qu’elle existe avant ce projet de loi, il 
est prévu 10 agents au sein de la Direction nationale des 
recherches, 4 agents au sein de l’Inspection de recherche 
d’Anvers et 2 agents par inspection de recherche, autre 
que l’Inspection de recherche d’Anvers, et par division 
d’inspection de recherche.

Le projet de loi évoque 38 agents des douanes ayant 
la qualité d’officier de police judiciaire. Le ministre peut-il 
préciser combien d’agents des douanes ont actuellement 
ce statut dans la pratique?

Pour tenter de cacher le bilan négatif de la Vivaldi dans 
la lutte contre la grande fraude, certains membres de la 
majorité, comme M. Laaouej, communiquent beaucoup 
sur les agents ISI des MOTEM ayant reçu la qualité 
d’officier de police judiciaire.

Mais il faudrait surtout soulever le problème que là 
où sont prévus depuis longtemps des agents ayant la 
qualité d’officier de police judiciaire, les quotas légaux 
ne sont pas remplis. Pour les agents mis à disposition 
du parquet, 33 agents sont prévus selon l’arrêté royal, 
20 agents sont disponibles dans les faits. Au OCDEFO, 
16 agents peuvent être mis à disposition, 13 agents sont 
disponibles dans les faits; aux Douanes et accises, 
38 agents peuvent être mis à disposition, 22 agents 
sont disponibles dans les faits. Au total, au lieu d’en 



3607/005DOC 5532

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

van de Douane en Accijnzen, waar het in theorie om 
38 ambtenaren gaat, maar het er in de praktijk slechts 
22 zijn. Van de 87 ambtenaren aan wie – althans op 
papier – de hoedanigheid van officier van gerechtelijke 
politie kan worden toegekend, hebben er in werkelijkheid 
slechts 55 die hoedanigheid.

— Wijzigingen aan de wet van 30 juli 2013 met 
betrekking tot de certificatie van een geregistreerd 
kassasysteem in de horecasector

De minister wil de certificatieprocedure van gere-
gistreerde kassasystemen in de horeca na elf jaar 
moderniseren.

Destijds luidde het dat die slimme kassa’s voor een 
ware revolutie zouden zorgen. Op  26 november 2022 
doet La Libre Belgique in een artikel onder de kop “La 
Black-Box n’a pas supprimé la fraude dans l’horeca” 
uit de doeken wat er allemaal aan het systeem schort.

Met het nieuwe systeem zouden de gegevens real-
time naar de administratie worden verzonden. Is het de 
bedoeling realtimecontroles te doen, of enkel achteraf, 
bij de controle van de belastingaangifte?

De horecagelegenheden zullen een nieuwe geregis-
treerde kassa moeten aanschaffen. Hoeveel kost zo’n 
kassa? Is dat geen zware financiële last voor de kleine 
horecazaken?

Het systeem van de geregistreerde kassa kan naar 
andere sectoren worden uitgebreid na overleg met de 
betreffende sector. Dat geldt bijvoorbeeld voor de handel.

Volgens het IMF-rapport van december 2022 bedroeg 
de btw-kloof in België in 2020 echter 2 % van het bbp, 
of ongeveer 11 miljard euro.

Dat rapport stelt dat de Belgische horeca de vijfde 
plaats bekleedt bij de sectoren die het meest tot de 
btw-kloof in ons land bijdragen, na de transportsector, 
de maakindustrie en de energiesector.

En alleen al de management- en adviesdiensten (zoals 
grote consultancybedrijven of advocatenkantoren) zou-
den goed zijn voor 50 % van de btw-kloof in ons land.

Plant de minister maatregelen waarbij ook die sectoren 
worden getroffen of viseert hij enkel de horeca?

— Invoering van het begrip “Staatsrekening”

avoir 87 agents ayant la qualité d’officier de police judi-
ciaire en théorie, on en a 55 en réalité.

— Modifications de la loi du 30 juillet 2013 relative à 
la certification d’un système de caisse enregistreuse 
dans le secteur horeca

Après onze années, le ministre entend moderniser 
les caisses enregistreuses de l’horeca.

À l’époque, on prétendait que ces caisses intelligentes 
allaient être révolutionnaires, mais un dossier de La Libre 
Belgique du 26 novembre 2022, “La Black-Box n’a pas 
supprimé la fraude dans l’horeca”, explique tout ce qui 
ne marche pas dans ce système.

Le nouveau système devrait envoyer les données 
en temps réel à l’administration. Est-ce que l’idée est 
d’effectuer des contrôles en temps réel ou seulement 
des contrôles a posteriori, lors du contrôle de la décla-
ration fiscale?

Les établissements devront acheter une nouvelle caisse 
enregistreuse. Quel est le prix d’une telle caisse? N’est-ce 
pas une charge lourde pour les petits établissements?

Ce système de caisse enregistreuse peut être étendu 
à d’autres secteurs, en consultation avec le secteur 
concerné. Cela vaut pour le commerce.

Mais le rapport du FMI de décembre dernier, indique 
que l’écart de TVA en Belgique était de 2 % du PIB, soit 
quelque 11 milliards d’euros 2020.

Dans ce rapport, l’horeca belge est le cinquième 
secteur qui contribue le plus à l’écart de TVA dans notre 
pays: le secteur du transport, de l’industrie manufactu-
rière, de l’énergie y contribuent plus.

Et les services de gestion professionnelle (comme 
les grandes entreprises de consultances ou les cabinets 
d’avocats) seraient eux seuls responsables du 50 % de 
l’écart de TVA en Belgique.

Est-ce que le ministre a prévu des mesures ciblant 
aussi ces secteurs, ou est-ce qu’il se contente de viser 
l’horeca?

— Introduction de la notion de “Compte d’État”
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De heer Van Hees stelt vast dat de maatregel wel in 
de memorie van toelichting wordt vermeld maar niet in 
het beschikkend gedeelte. Is dat te wijten aan een ma-
teriële fout? Zo ja, komt dat dan omdat in de memorie 
van toelichting een maatregel is blijven staan die uit het 
beschikkend gedeelte is gelicht en dus niet omgekeerd? 
Waarom werd dit punt eruit gelicht?

– Regeringsamendement: tarief van de roerende 
voorheffing voor de Staatslening

Twee elementen van de Staatslening hebben een 
impact op de overheidsfinanciën: de rentevoet voor de 
intekenaars en het tarief van de roerende voorheffing.

De minister had de roerende voorheffing op 30 % 
kunnen laten, met daarbij twee opties met eenzelfde 
budgettaire impact: ofwel de rentevoet verhogen maar 
de roerende voorheffing op 30 % behouden, ofwel de 
rentevoet verlagen maar een vrijstelling van roerende 
voorheffing verlenen, wat echter discriminerend is ten 
opzichte van de andere producten. Waarom heeft de 
minister gekozen voor de middenweg, die het slechte van 
de twee formules combineert? Waarom heeft de minister 
de roerende voorheffing niet op 30 % gehandhaafd? 
Dan was een nog hogere rentevoet mogelijk geweest, 
zeker in het licht van de lachwekkend lage rentevoeten 
van de banken.

De heer Ahmed Laaouej (PS) vraagt aan de mi-
nister hoeveel ambtenaren er bij de Bijzondere 
Belastinginspectie werden aangeworven sinds het 
begin van deze legislatuur?

B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer Vincent Van Peteghem, vice-eersteminister 
en minister van Financiën, belast met de Coördinatie van 
de fraudebestrijding en de Nationale Loterij, antwoordt 
op de vragen van de leden.

a) Antwoorden op de vragen van de heer De Roover

— Budgettaire impact

Wat de budgettaire impact betreft, antwoordt de vice-
eersteminister dat het inderdaad klopt dat in het voorlig-
gende wetsontwerp houdende diverse fiscale bepalingen 
verschillende maatregelen met een budgettaire impact 
zijn opgenomen. Het voorliggende wetsontwerp geeft 
dan ook in belangrijke mate uitvoering aan beslissingen 
uit de begrotingscontrole 2023, die pas een budgettaire 
impact hebben vanaf 2024. Dat is de reden waarom ze 
niet zijn neergelegd in de jongste programmawet.

M. Van Hees constate que la mesure est mentionnée 
dans l’exposé des motifs mais pas dans le dispositif légal. 
S’agit-il d’une erreur matérielle? Si oui, l’erreur est-elle 
bien d’avoir laissé dans l’exposé des motifs une mesure 
supprimée du dispositif légal, pas l’inverse? Pourquoi 
ce point a-t-elle été supprimé?

— Amendement du gouvernement: taux de précompte 
mobilier de l’emprunt d’État

Il y a deux éléments de l’emprunt d’État qui ont un 
impact pour les finances publiques: le taux d’intérêt 
accordé aux souscripteurs et le taux de précompte 
mobilier.

Le ministre aurait pu laisser un taux de précompte 
mobilier de 30 %, ayant deux possibilités pour un même 
impact budgétaire: fixer un taux d’intérêt plus élevé mais 
en laissant un précompte mobilier de 30 % ou fixer un 
taux d’intérêt plus bas en exonérant le précompte mobi-
lier, ce qui est discriminatoire avec les autres produits. 
Pourquoi le ministre a-t-il pris une position intermédiaire 
qui combine les défauts des deux formules? Pourquoi le 
ministre n’a-t-il pas laissé un précompte mobilier de 30 % 
ce qui aurait permis de présenter un taux encore plus 
élevé, face aux taux ridicules proposés par les banques?

M. Ahmed Laaouej (PS) demande au ministre combien 
de fonctionnaires ont été engagés auprès de l’Inspection 
spéciale des impôts depuis le début de la législature.

B. Réponses du vice-premier ministre

M. Vincent Van Peteghem, vice-premier ministre 
chargé de la Coordination de la lutte contre la fraude 
et de la Loterie Nationale, répond aux questions des 
membres.

a) Réponses aux questions de M. De Roover

— Incidence budgétaire

En ce qui concerne l’incidence budgétaire, le vice-
premier ministre répond qu’il est effectivement exact 
que le projet de loi portant des dispositions fiscales 
diverses à l’examen contient plusieurs mesures ayant 
une incidence budgétaire. Le projet de loi met donc 
largement en œuvre des mesures découlant du contrôle 
budgétaire 2023, qui n’auront une incidence budgétaire 
qu’à partir de 2024. C’est pourquoi elles n’ont pas été 
incluses dans la dernière loi-programme.
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De budgettaire impact van het belastingkrediet voor 
de fietskilometervergoeding toegekend met toepassing 
van cao nr. 164 (zie titel 5, hoofdstuk 1) wordt op 20 
miljoen euro geraamd in 2024.

Voor de wijziging van het Wetboek der successie-
rechten betreffende de taks tot vergoeding der succes-
sierechten (zie titel 3) wordt een positieve budgettaire 
impact van 82 miljoen euro voorzien in 2024.

Voor de niet-aftrekbaarheid van de belasting op spelen, 
weddenschappen en automatische ontspanningstoestel-
len (zie titel 5, hoofdstuk 3, art. 43) wordt een positieve 
impact van 45 miljoen euro voorzien in 2024.

Voor de verplichting tot uitgebreide aangifte van 
de huurlasten (zie titel 7, hoofdstuk, afdeling 7) wordt 
een positieve budgettaire impact van 67 miljoen euro 
voorzien in 2024.

Wat betreft de andere maatregelen is de impact 
vaak gering of onbestaande en dus opgenomen als 
pro memorie.

— Jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen

De vice-eersteminister antwoordt dat er niet werd voor-
zien in een specifieke inwerkingtreding voor de artikelen 
inzake de jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen. 
Bijgevolg treedt de maatregel in werking 10 dagen na 
de publicatie ervan in het Belgisch Staatsblad.

Wat betreft de vraag inzake de datum van inwerking-
treding van de nieuwe bepalingen inzake de jaarlijkse 
taks op de verzekeringsverrichtingen antwoordt de 
vice-eersteminister dat de wijziging inzake “de met de 
verzekering samenhangende diensten” enkel groeps-
verzekeringen en pensioenvoorzieningen betreft, waar-
bij deze taks wordt aangegeven en betaald door de 
verzekeraars en pensioeninstellingen op basis van de 
gegevens die hen door de werkgever worden verstrekt. 
De met verzekering samenhangende diensten zijn enkel 
onderworpen aan de verzekeringstaks indien de makelaar 
is tussengekomen bij het sluiten of het wijzigen van de 
overeenkomst. De makelaar is op dat ogenblik perfect op 
de hoogte van de gegevens die nodig zijn om het risico 
te kunnen berekenen, alsook de premie en natuurlijk ook 
de commissie, tijdens de onderhandelingen alvorens 
de overeenkomst wordt gesloten of gewijzigd. Voor de 
bestaande overeenkomsten waarvoor de makelaar met 
de verzekering samenhangende diensten levert, beschikt 
de makelaar dus over al de gegevens om de taks tijdig 
te kunnen aangeven en te betalen.

L’incidence budgétaire du crédit d’impôt pour l’indem-
nité kilométrique vélo octroyée en application de la 
CCT n° 164 (cf. titre 5, chapitre 1er) est estimée à 20 mil-
lions d’euros en 2024.

En ce qui concerne les modifications du Code des 
droits de succession relatives à la taxe compensatoire 
des droits de succession (cf. titre 3), une incidence 
budgétaire positive de 82 millions d’euros est prévue 
en 2024.

En ce qui concerne la non-déductibilité de la taxe sur 
les jeux et paris et de la taxe sur les appareils automa-
tiques de divertissement (cf. titre 5, chapitre 3, art. 43), 
une incidence budgétaire positive de 45 millions d’euros 
est prévue en 2024.

En ce qui concerne l’obligation de déclaration des 
charges locatives (cf. titre 7, chapitre 1er, section 7), une 
incidence budgétaire positive de 67 millions d’euros est 
prévue en 2024.

Les autres mesures n’ont guère ou pas d’incidence 
et sont donc reprises pour mémoire.

— Taxe annuelle sur les opérations d’assurance

Le vice-premier ministre répond qu’aucune date entrée 
en vigueur spécifique n’a été prévue pour les articles 
relatifs à la taxe annuelle sur les opérations d’assurance. 
Par conséquent, la mesure entrera en vigueur dix jours 
après sa publication au Moniteur belge.

En réponse à la question à propos de la date d’entrée 
en vigueur des nouvelles dispositions relatives à la taxe 
annuelle sur les opérations d’assurance, le vice-premier 
ministre indique que la modification relative aux “services 
liés à l’assurance” ne concerne que les assurances de 
groupe et les plans de pension, cette taxe étant déclarée 
et payée par les assureurs et les organismes de pension 
à partir des données que les employeurs leur fournissent. 
Les services liés à l’assurance ne sont soumis à la taxe 
d’assurance que si le courtier est intervenu dans la clô-
ture ou dans la modification du contrat. Dans ce cas, le 
courtier connaît parfaitement les données nécessaires 
au calcul du risque, de la prime et évidemment de la 
commission lors des négociations qui précèdent la clôture 
ou la modification du contrat. En ce qui concerne les 
contrats existants pour lesquels le courtier fournit des 
services liés à l’assurance, ce dernier dispose donc de 
toutes les données permettant de déclarer et de payer 
la taxe en temps utile.
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— Indiening van de aangifte inzake de jaarlijkse taks 
op de effectenrekeningen.

De vice-eersteminister antwoordt dat de personen-
belasting en de jaarlijkse taks op de effectenrekeningen 
twee totaal verschillende belastingen zijn, de eerste 
is een directe belasting en de tweede is een indirecte 
belasting. Het is dus niet zo dat redenen om een even-
tueel uitstel in verband met de indiening van de aangifte 
inzake personenbelasting toe te staan, ook steeds tot 
een uitstel nopen inzake de indiening van de aangifte 
inzake de jaarlijkse taks op de effectenrekeningen.

— De taks tot vergoeding der successierechten 
(patrimoniumtaks)

Met betrekking tot de schoolinfrastructuur antwoordt 
de vice-eersteminister dat de bestaande vrijstelling 
voor schoolgebouwen ook van toepassing is voor de 
gebouwen van die instellingen die in de eerste plaats 
voor onderwijsdoeleinden worden aangewend, maar 
daarnaast, op bijkomstige wijze, ook voor andere doel-
einden worden gebruikt.

Wat de zetelkwestie betreft antwoordt de vice-eer-
steminister dat zoals duidelijk uiteengezet is, de patri-
moniumtaks de successierechten vervangt bij vzw’s en 
private stichtingen. Het is dan ook logisch dat soortgelijke 
regelingen worden uitgewerkt ter lokalisering van een 
vzw of private stichting. Zoals de heer De Roover terecht 
opmerkt, wordt duidelijk aangegeven, in antwoord op 
het advies van de Raad van State, hoe dit moet worden 
geïnterpreteerd.

Met betrekking tot de vrijstelling voor zorginstel-
lingen antwoordt de vice-eersteminister dat het een 
logisch gevolg is van de gekozen afbakening van het 
toepassingsgebied dat indien de vrijstelling inzake btw 
onterecht werd toegepast, er ook een correctie moet 
gebeuren voor de toepassing van de patrimoniumtaks. 
De instellingen die worden beoogd door de vrijstelling, 
zullen over het algemeen ruim boven de 50 pct. zitten 
en moeten zich dus geen zorgen maken.

Wat betreft de verantwoording voor de nieuwe vrijstel-
ling voor de zorgsector antwoordt de vice-eersteminister 
dat hij begrip heeft voor de opmerking dat bepaalde 
actoren die een belangrijke bijdrage leveren aan onze 
maatschappij, een impact zullen ondervinden van de 
hervorming van de patrimoniumtaks die is beslist in het 
kader van begrotingsbesprekingen.

Deze regering heeft zich echter, zoals ook belichaamd 
in het regeerakkoord, ingezet om specifiek de zorgsec-
tor te ondersteunen gelet op de bijzondere taak die zij 

— Dépôt de la déclaration à la taxe annuelle sur les 
comptes-titres

Le vice-premier ministre répond que l’impôt des per-
sonnes physiques et la taxe annuelle sur les comptes-
titres sont deux impôts totalement distincts; le premier 
est un impôt direct et la deuxième; un impôt indirect. Il 
est donc incorrect d’affirmer que les raisons justifiant 
un éventuel report du dépôt de la déclaration à l’impôt 
des personnes physiques entraînent également toujours 
un report du dépôt de la déclaration à la taxe annuelle 
sur les comptes-titres.

— Taxe compensatoire des droits de succession 
(taxe patrimoniale)

En ce qui concerne les infrastructures scolaires, le 
vice-premier ministre répond que l’exonération actuelle 
pour les bâtiments scolaires s’applique également aux 
bâtiments qui sont principalement utilisés à des fins 
d’enseignement, mais qui sont aussi, à titre complé-
mentaire, utilisés à d’autres fins.

S’agissant de la question du siège social, le vice-
premier ministre répond que comme il l’a clairement 
exposé, la taxe patrimoniale remplace les droits de 
succession pour les ASBL et les fondations privées. Il 
est dès lors logique que des règles de cette nature soient 
élaborées afin de pouvoir localiser une ASBL ou une 
fondation privée. Comme l’a fait observer à juste titre 
M. De Roover, il est clairement indiqué, en réponse à 
l’avis du Conseil d’État, comment il convient d’interpréter 
ces dispositions.

Concernant l’exonération pour les établissements de 
soins, le vice-premier ministre indique que compte tenu 
de la délimitation du champ d’application, il est logique 
que si l’exonération en matière de TVA a été appliquée 
erronément, une correction doit avoir lieu pour l’application 
de la taxe patrimoniale. La plupart des établissements 
visés par l’exonération se situeront largement au-delà 
des 50 pour cent et ne doivent dès lors pas s’inquiéter.

S’agissant de la justification de la nouvelle exonéra-
tion pour le secteur des soins, le vice-premier ministre 
indique qu’il comprend l’observation selon laquelle cer-
tains acteurs qui apportent une contribution importante 
à notre société ressentiront l’impact de la réforme de la 
taxe patrimoniale décidée dans le cadre des discussions 
budgétaires.

Ce gouvernement s’est toutefois engagé, notamment 
au travers de l’accord de gouvernement, à soutenir 
spécifiquement le secteur des soins compte tenu du 
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vervult en de investeringen die zij de komende jaren zal 
moeten doen in infrastructuur voor een hoogwaardige 
zorgverstrekking.

— Het belastingkrediet voor de fietskilometer- 
vergoeding

Wat betreft de opmerkingen van de Raad van State 
over het belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding 
antwoordt de vice-eersteminister dat de Raad van State 
weliswaar van mening is dat het krediet wordt toegekend 
op basis van een objectief criterium, maar inderdaad 
vragen stelde bij de verantwoording van dit onderscheid.

Het belastingkrediet is echter tijdelijk noodzakelijk. In 
deze noodzaak schuilt ook de verantwoording.

De fietsvergoeding is onderdeel van de loonnorm 
en is daardoor ook onderhevig aan de beperking die 
opgelegd wordt door de loonnormwet.

De loonnorm werd voor 2023-2024 vastgelegd op 0 % 
door het koninklijk besluit van 13 mei 2023. Werkgevers 
die gevat worden door deze nieuwe verplichting vanaf 
mei 2023 worden dus op korte termijn met een gebrek 
aan loonmarge geconfronteerd. Werkgevers die niet 
gevat zijn door de nieuwe verplichting uit CAO 164 staan 
niet voor dit probleem.

Tenslotte betekent een gelijke behandeling van werk-
nemers wel degelijk een significante verbetering ten 
opzichte van de bestaande toestand.

Met betrekking tot de studie ter onderbouwing van 
de fietsvergoeding antwoordt de vice-eersteminister 
dat indien de vraag van de heer De Roover informeert 
naar het feit of de fietsvergoeding aanzien wordt als 
motiverend, hij kan antwoorden dat uit de federale 
enquête voor het woon-werkverkeer 2021-2022 blijkt 
dat de fietsvergoeding voor werkgevers als populairste 
maatregel geldt om werknemers te motiveren om met 
de fiets naar het werk te komen.

Indien de vraag van de heer De Roover ging over het 
aantonen van de link tussen regelmatig fietsgebruik en 
andere positieve effecten, zoals een betere gezondheid, 
kan de vice-eersteminister niet anders dan vaststellen 
dat de blakende gezondheid van de heer De Roover 
vandaag zeker te verklaren valt door zijn regelmatig 
fietsgebruik.

Daarnaast is er ook een studie van professor Bas 
De Geus van de VUB, die vaststelde dat volwassenen 
die een jaar lang met de fiets naar het werk reden, 

rôle spécifique qu’il remplit et des investissements 
en infrastructures qu’il devra consentir au cours des 
prochaines années pour garantir des soins de qualité.

— Crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique vélo

En ce qui concerne les observations du Conseil d’État 
à propos du crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique 
vélo, le vice-premier ministre indique que le Conseil 
d’État a estimé que le crédit est accordé sur la base d’un 
critère objectif, mais qu’il s’interrogeait effectivement sur 
la justification de cette distinction.

Le crédit d’impôt est toutefois nécessaire temporai-
rement. La justification réside également dans cette 
nécessité.

L’indemnité vélo fait partie de la norme salariale et 
est dès lors aussi sujette à la limitation imposée par la 
loi sur la norme salariale.

Pour la période 2023-2024, la norme salariale a 
été fixée à 0 % par l’arrêté royal du 13 mai 2023. Les 
employeurs concernés par cette nouvelle obligation à 
partir de mai 2023 sont donc confrontés à une absence 
de marge salariale à court terme. En revanche, les 
employeurs à qui la nouvelle obligation fixée dans la 
CCT 164 ne s’applique pas, ne rencontrent pas cette 
difficulté.

Enfin, un traitement égal des travailleurs représente un 
progrès considérable par rapport à la situation existante.

En réponse à la question sur l’étude justifiant l’indem-
nité vélo, le vice-premier ministre indique que si la 
question de M. De Roover vise à savoir si l’indemnité 
vélo est considérée comme motivante, il peut répondre 
qu’il ressort de l’enquête fédérale sur les déplacements 
domicile-travail 2021-2022 que les employeurs considèrent 
l’indemnité vélo comme la mesure la plus populaire pour 
motiver les travailleurs à utiliser le vélo pour se rendre 
sur leur lieu de travail.

Si la question de M. De Roover portait sur la preuve 
du lien entre l’utilisation régulière du vélo et d’autres 
effets positifs, notamment sur la santé, le vice-premier 
ministre ne peut que constater que l’excellente santé de 
M. De Roover aujourd’hui est certainement due à son 
utilisation régulière du vélo.

En outre, une étude du professeur Bas De Geus de 
la VUB a indiqué que les adultes qui se sont rendus 
au travail à vélo pendant un an ont ressenti une série 
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hiervan een aantal gezondheidsvoordelen ervaarden, 
zoals een verlaagd cholesterolgehalte.

— Belasting op de spelen en de weddenschappen en 
de belasting op de automatische ontspanningstoestellen

Wat betreft de niet-aftrekbaarheid van de taksen voor 
de goksector antwoordt de vice-eersteminister dat het 
klopt dat ingevolge de bijzondere financieringswet de 
belasting op de spelen en de weddenschappen en de 
belasting op de automatische ontspanningstoestellen, 
die oorspronkelijk federale belastingen waren, geregi-
onaliseerd zijn.

Elk gewest kan deze belasting uiteraard nog steeds 
vormgeven binnen de eigen bevoegdheden en dit onge-
acht de fiscale behandeling inzake inkomstenbelastingen. 
De regering heeft in het kader van de begrotingsbespre-
kingen inderdaad beslist om deze regionale taksen niet 
langer aftrekbaar te maken als beroepskosten. Het staat 
evenwel buiten kijf dat de vaststelling van de belastbare 
basis inzake inkomstenbelastingen wel degelijk toekomt 
aan de federale regelgever. Het gaat hier namelijk in het 
bijzonder over de bepaling welke kosten in aanmerking 
komen als fiscaal aftrekbare beroepskosten.

— De inwerkingtreding van artikel 58

Wat betreft de minderwaarden op de geviseerde 
financiële producten antwoordt de vice-eersteminister 
dat de wijziging in artikel 362bis van het Wetboek van 
de Inkomstenbelastingen 1992 inderdaad tot doel heeft 
om een hiaat in de huidige wettekst te ondervangen 
met betrekking tot verlopen interesten op de betrokken 
financiële producten. Doordat deze verlopen interesten 
in principe niet geboekt worden, vindt de taxatie en de 
eventuele detaxatie extracomptabel plaats. Zonder 
wetswijziging is er strikt genomen geen wettelijke basis 
om de verlopen interesten die tijdens een voorgaand 
belastbaar tijdperk werden belast, in een later belast-
baar tijdperk opnieuw te ontlasten ingeval in dat later 
belastbaar tijdperk een waardedaling van het financiële 
product heeft plaatsgehad.

— De controletermijn voor de belastingvermindering 
voor giften

De vice-eersteminister antwoordt dat deze controle-
termijn van 10 jaar overeenkomt met de langste termijn 
waarover de administratie beschikt om onderzoeken 
te doen. Het is dan ook logisch om deze bewaarter-
mijn van de attesten te laten overeenkomen met deze 
controletermijn.

d’avantages pour leur santé, par exemple un taux de 
cholestérol réduit dans le sang.

— taxe sur les jeux et paris et taxe sur les appareils 
automatiques de divertissement

En ce qui concerne la non-déductibilité des taxes pour 
le secteur des jeux de hasard, le vice-premier ministre 
confirme que la loi spéciale de financement a régionalisé 
la taxe sur les jeux et paris et la taxe sur les appareils 
automatiques de divertissement, qui étaient à l’origine 
des taxes fédérales.

Il va de soi que chaque Région peut encore modifier 
ces taxes dans le cadre de ses propres compétences, 
et ce, quel que soit leur traitement fiscal en matière 
d’impôts sur les revenus. Dans le cadre des discussions 
budgétaires, le gouvernement a en effet décidé que ces 
taxes régionales ne seraient plus déductibles au titre de 
frais professionnels. Il est toutefois incontestable que la 
fixation de la base imposable en matière d’impôts sur 
les revenus incombe au législateur fédéral. En effet, il 
s’agit en l’occurrence principalement de déterminer les 
coûts qui entrent en ligne de compte en tant que frais 
professionnels fiscalement déductibles.

— Entrée en vigueur de l’article 58

En ce qui concerne les moins-values sur les produits 
financiers visés, le vice-premier ministre répond que la 
modification de l’article 362bis du Code des impôts sur 
les revenus 1992 vise en effet à combler une lacune dans 
le texte en vigueur concernant les intérêts courus sur 
les produits financiers visés. Dès lors que ces intérêts 
courus ne sont en principe pas comptabilisés, la taxation 
et l’éventuelle détaxation ont lieu au niveau extracomp-
table. Sans modification légale, il n’y a, à strictement 
parler, aucune base légale permettant d’exonérer à 
nouveau, au cours d’une période imposable ultérieure, 
les intérêts courus qui ont été imposés au cours d’une 
période imposable précédente, au cas où le produit 
financier a subi une baisse de valeur au cours de cette 
période imposable ultérieure.

— Délai de contrôle de la réduction d’impôt pour 
libéralités

Le vice-premier ministre indique que ce délai de dix 
ans est le délai le plus long dont dispose l’administra-
tion pour effectuer des contrôles. Il est dès lors logique 
d’aligner le délai de conservation des attestations visées 
sur ce délai de contrôle.
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— Het uitstel op de aangiftetermijnen

De vice-eersteminister antwoordt dat na het algemeen 
akkoord inzake de aangiftetermijnen, met de beroeps-
sectoren ook een akkoord werd bereikt om te komen 
tot een algemeen begrip van uitstel en overmacht. Dat 
betreft uiteraard algemene lijnen die de administratie 
hanteert om op eenzelfde manier uitstel te verlenen.

Die praktijk werd overigens dit jaar al gehanteerd, 
waarbij een uitstel kon worden gevraagd via een formu-
lier; zowel de beroepsbeoefenaars als de administratie 
zijn hier zeer tevreden over.

— Het bewijs van rijksinwoner bij de afschaffing van 
de aangifte speciaal bij overlijden

De vice-eersteminister antwoordt dat een aanpassing 
aan het KB/WIB 92 inderdaad zal worden genomen 
volgend op de afschaffing van de aangifte speciaal om 
aan de door de heer De Roover aangehaalde problema-
tiek te remediëren.

— Vervroeging van de aangiftetermijnen in de 
vennootschapsbelasting

De vice-eersteminister antwoordt dat de aangifteter-
mijnen in de vennootschapsbelasting geenszins worden 
vervroegd door dit wetsontwerp. Wel wordt een praktijk 
wettelijk verankerd waarbij uitstel wordt verleend voor 
vennootschappen waarvan het boekjaar afsluit tussen 
31 december en februari om hun inderdaad voldoende 
tijd te bieden tussen het uitreiken van het aangifteformu-
lier en de indiening daarvan. Uiteraard ijvert de minister 
er ook voor dat het aangifteformulier zo snel mogelijk 
beschikbaar is.

— Verplichting tot aangifte van de huurprijs en de 
huurlasten

Met betrekking tot de situatie waarbij een tweede 
verblijf wordt gehuurd in de nabijheid van het werk ant-
woordt de vice-eersteminister dat deze maatregel een 
controlemaatregel is. Er is niet voorzien in een wijziging 
van hoe de onroerende inkomsten worden belast. De 
belastingplichtige kan altijd zijn rechten doen gelden in 
antwoord op een eventueel bericht van wijziging.

Wat betreft het huurvoordeel bij verbouwing is het 
duidelijk dat een huurvoordeel maar kan worden be-
last als er effectief een voordeel is. Indien de verbou-
wingswerken terug worden verwijderd en het goed in 
de oorspronkelijke staat wordt teruggegeven, dan is er 
geen voordeel voor de eigenaar. Dit moet wel vaststaan 

— Report des délais de déclaration

Le vice-premier ministre indique qu’après l’accord 
global sur les délais de déclaration, un accord a éga-
lement été trouvé avec les secteurs professionnels en 
vue d’aboutir à une notion générale du report et de la 
force majeure. Il s’agit en effet de lignes générales que 
suit l’administration pour accorder un report de façon 
uniforme.

Cette pratique a d’ailleurs déjà été appliquée cette an-
née. Un report pouvait être demandé au moyen d’un 
formulaire et tant les professionnels que l’administration 
ont exprimé leur satisfaction à cet égard.

— Preuve de la qualité d’habitant du Royaume pour 
la suppression des exercices spéciaux en cas de décès

Le vice-premier ministre indique qu’une modification 
de l’AR/CIR 92 sera en effet nécessaire à la suite de la 
suppression des exercices spéciaux en cas de décès 
pour remédier au problème soulevé par M. De Roover.

— Anticipation des délais de déclaration à l’impôt 
des sociétés

Le vice-premier ministre indique que les délais de 
déclaration à l’impôt des sociétés ne sont nullement 
avancés par le projet de loi à l’examen. En revanche, il 
ancre légalement une pratique selon laquelle un report 
est accordé aux sociétés dont l’exercice comptable 
se clôture entre le 31 décembre et février, afin de leur 
offrir un délai suffisant entre la mise à disposition du 
formulaire de déclaration et le dépôt de celle-ci. Il va 
sans dire que le ministre met également tout en œuvre 
pour que le formulaire de déclaration soit disponible le 
plus rapidement possible.

— Obligation de déclaration du loyer et des charges 
locatives

En ce qui concerne la mesure relative à la location 
d’une résidence secondaire à proximité de son travail, le 
vice-premier ministre répond qu’il s’agit d’une mesure de 
contrôle. Il n’est pas prévu de modifier l’imposition des 
revenus immobiliers. Le contribuable pourra toujours faire 
valoir ses droits en réponse à tout avis de rectification.

Pour ce qui est de l’avantage locatif attribué en cas de 
rénovation, il est évident qu’un avantage locatif ne peut 
être imposé que s’il y a effectivement un avantage à la 
clé. Si les travaux de rénovation sont réduits à néant et 
que le bien est remis dans son état initial, le propriétaire 
n’en tirera aucun avantage. Ce constat doit toutefois 



393607/005DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

op het ogenblik dat de kosten gedaan worden. In de 
meeste gevallen wordt een regeling opgenomen in het 
huurcontract om dit aspect te regelen.

De vice-eersteminister ontkent de stelling van de 
heer De Roover dat de sancties bij de verkeerde persoon 
liggen bij het niet correct toepassen van de wetgeving. 
Deze stelling is volgens de minister niet correct want in 
de inleiding werd ook verwezen naar een beschermings-
mechanisme dat werd ingevoerd voor de verhuurder: 
door het aftrekverbod voor woninghuurcontracten is 
de eigenaar die te goeder trouw een huurcontract voor 
woninghuur afsluit beschermd. Doordat de huurder de 
huur fiscaal niet meer als kosten mag aftrekken, heeft het 
geen zin meer om een huurcontract voor woninghuur af 
te sluiten om het vervolgens buiten het medeweten van 
de eigenaar het goed beroepshalve te gaan gebruiken 
en de huur fiscaal ten laste te nemen.

— Het vraagrecht voor de ambtenaren van de inning 
(art. 100 tot 104)

De vice-eersteminister antwoordt dat de memorie 
van toelichting inderdaad de door de Raad van State 
gevraagde wijziging weergeeft. Er wordt uitdrukkelijk 
gesteld dat het recht om vragen te stellen pas kan worden 
gebruikt nadat alle andere middelen waarover de met 
de inning belaste ambtenaren beschikken zijn uitgeput.

— Fiscale bemiddelingsdienst

De vice-eersteminister antwoordt dat men zich recht-
streeks kan wenden tot de fiscale bemiddelingsdienst. 
Men moet dus niet eerst de gerechtelijke weg bewandelen.

— Roerende voorheffing van 15 % op de staatsbon

Hiervoor verwijst de vice-eersteminister naar zijn ant-
woorden in het kader van het recente actualiteitsdebat.

b) Antwoorden op de vragen van de heer Vermeersch

— Aangifte van de jaarlijkse taks op de effecten- 
rekeningen

De vice-eersteminister antwoordt dat vandaag de 
indieningsdatum voor de aangifte van de jaarlijkse taks 
op de effectenrekeningen ook 15 juli is. De indienings-
termijn voor die aangifte is immers gekoppeld aan de 
termijn waarop eenvoudige aangiften inzake de perso-
nenbelasting moeten worden ingediend. Bovendien is 
er inzake de jaarlijkse taks op de effectenrekeningen 
geen sprake van een “complexe aangifte”.

être établi au moment où les frais sont exposés. Dans 
la plupart des cas, un arrangement sera inscrit dans le 
bail pour régler la question.

Le vice-premier ministre réfute les propos de 
M. De Roover selon lesquels les sanctions sont infligées 
à la mauvaise personne en cas de mauvaise application 
de la législation. Selon le ministre, cette affirmation 
n’est pas correcte dès lors que l’introduction renvoie 
également au mécanisme de protection qui a été ins-
tauré en faveur du bailleur: en interdisant la déduction 
des baux d’habitation, le propriétaire qui conclut un bail 
d’habitation de bonne foi est protégé. Étant donné que 
le locataire ne peut plus déduire fiscalement le loyer à 
titre de frais, il n’a plus guère de sens de conclure un 
bail d’habitation pour ensuite utiliser le bien à des fins 
professionnelles à l’insu du propriétaire et prendre le 
loyer fiscalement à sa charge.

— Droit d’interpellation accordé aux agents chargés 
de la perception (art. 100 à 104)

Le vice-premier ministre répond que l’exposé des 
motifs intègre effectivement la modification demandée 
par le Conseil d’État. Il mentionne expressément que le 
droit d’interpellation ne peut être utilisé qu’après avoir 
épuisé tous les autres moyens à la disposition des agents 
chargés de la perception.

— Service de conciliation fiscale

Le vice-premier ministre répond que l’on peut directe-
ment s’adresser au service de conciliation fiscale, sans 
passer d’abord par la voie judiciaire.

— Précompte mobilier de 15 % sur les bons d’État

Le vice-premier ministre renvoie à ce propos aux 
réponses qu’il a formulées dans le cadre du récent 
débat d’actualité.

b) Réponses aux questions de M. Vermeersch

— Déclaration à la taxe annuelle sur les comptes-titres

Le vice-premier ministre répond que la date de dépôt 
de la déclaration à la taxe annuelle sur les comptes-titres 
est également fixée au 15 juillet à l’heure actuelle. La date 
limite de dépôt de cette déclaration est en effet liée à 
celle des déclarations “simples” à l’impôt des personnes 
physiques. Par ailleurs, il n’y a pas de déclaration dite 
“complexe” pour la taxe annuelle sur les comptes-titres.
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— De taks tot vergoeding der successierechten

De taks tot vergoeding der successierechten is zoals 
de naam het zelf aangeeft niet een typische vermo-
gensbelasting, maar wel een compensatie voor het niet 
heffen van successierechten. Het is immers zo dat bij 
de instellingen die onder het toepassingsgebied vallen, 
typisch gezien, het vermogen nooit onderhevig is aan 
successiebelasting, hetzij rechtstreeks hetzij via de 
vermogensrechten.

De grens voor instellingen in de zorgsector zorgt 
ervoor dat enkel instellingen die hoofdzakelijk vrijge-
stelde handelingen voor btw-doeleinden verrichten, 
een gedeeltelijke vrijstelling van hun bezittingen kunnen 
genieten. Het voordeel van die benadering is dat het 
rechtszekerheid biedt aan belastingplichtigen.

— Belastingvermindering voor giften

De vice-eersteminister antwoordt dat de buitenlandse 
instelling geen verplicht attest moet afleveren. Daarvoor 
ligt juist een amendement (zie amendement nr. 5) neer 
waarnaar de minister in zijn inleidende uiteenzetting 
heeft verwezen.

— Aangiftetermijnen personenbelasting

Wat betreft de wijzigingen na het verstrijken van 
de aangiftetermijn is er geen wijziging ten opzichte 
van de praktijk op heden. De reden hiertoe is dat de 
FOD Financiën moet kunnen starten met het verwerken 
van de aangiften om een tijdige en correcte inning te 
verzekeren.

— Het digitaal kassaticket

De vice-eersteminister antwoordt dat de btw-wetgeving 
(art. 21bis van koninklijk besluit nr. 1) het uitreiken van 
het btw-kasticket vereist. In principe gebeurt dit op pa-
pier en straks kan het ook digitaal. Het kan ook beide. 
Het uitreiken van het digitale btw-kasticket is vooral op 
vraag van Comeos voor de grotere zaken.

— Roerende voorheffing van 15 % op de staatsbon

Hiervoor verwijst de vice-eersteminister naar zijn ant-
woorden in het kader van het recente actualiteitsdebat.

— Taxe compensatoire des droits de succession

Comme son nom l’indique, la taxe compensatoire des 
droits de succession n’est pas un impôt sur la fortune 
ordinaire, mais plutôt une taxe qui vise à compenser 
l’absence de perception des droits de succession. 
Le patrimoine des institutions qui relèvent du champ 
d’application de la taxe n’est en effet jamais soumis aux 
droits de succession, que ce soit directement ou par le 
biais des droits patrimoniaux.

La limite fixée pour les institutions actives dans le 
secteur des soins fait en sorte que seules les institutions 
qui effectuent principalement des opérations exemptées 
en matière de TVA bénéficient de l’exemption partielle 
de leurs avoirs. L’avantage de cette approche est qu’elle 
offre une sécurité juridique aux contribuables.

— Réduction d’impôt pour libéralités

Le vice-premier ministre répond que les institutions 
étrangères ne doivent pas délivrer d’attestation obligatoire. 
Un amendement (voir amendement n° 5) a précisément 
été présenté à cet effet et le ministre y renvoie dans son 
exposé introductif.

— Délais de déclaration à l’impôt des personnes 
physiques

En ce qui concerne les modifications apportées 
après l’expiration du délai de déclaration, la situation 
reste inchangée par rapport à la pratique actuelle. Le 
SPF Finances doit en effet pouvoir commencer à traiter 
les déclarations pour garantir la bonne perception des 
impôts dans les délais impartis.

— Ticket de caisse numérique

Le vice-premier ministre répond que la législation 
en matière de TVA (article 21bis de l’arrêté royal n° 1) 
exige la délivrance d’un ticket de caisse TVA. Ce ticket 
est en principe délivré sur papier, mais il pourra aussi 
être délivré prochainement au format numérique. Les 
deux formats resteront autorisés. L’instauration du ticket 
de caisse TVA numérique vise surtout à répondre à la 
demande de Comeos pour les établissements de plus 
grande taille.

— Précompte mobilier de 15 % sur les bons d’État

Le vice-premier ministre renvoie à ce propos aux 
réponses qu’il a formulées dans le cadre du récent 
débat d’actualité.
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c) Antwoorden op de vragen van de heer Piedboeuf

— De maatwerkbedrijven

De vice-eersteminister begrijpt de problemen van 
de maatwerkbedrijven. De regering heeft echter beslist 
alleen de zorginstellingen uit te sluiten, wat hier dus het 
geval is.

De ziekenfondsen vallen al buiten het toepassings-
gebied van de taks als gevolg van een beschikking 
van de administratie op basis van de rechtspositie 
van de ziekenfondsen zoals door de administratie zelf 
geanalyseerd.

Zij vallen namelijk buiten het Wetboek van vennoot-
schappen en verenigingen.

De vakbonden, dan weer, zijn nooit aan de taks on-
derworpen geweest aangezien zij niet de vorm hebben 
van een vzw, ivzw of private stichting. Deze hervorming 
wijzigt in dat opzicht evenmin iets.

— Aangifte van de huurprijzen en de huurlasten

De vice-eersteminister antwoordt dat de administratie 
heeft opgemerkt dat er verschillen zijn in de aangifte van 
de huurprijzen. De burger is niet altijd op de hoogte van 
de wettelijke verplichtingen, ook al doet hij het er niet 
om. De administratie heeft deze bijkomende gegevens 
nodig om na te gaan of de aangifte correct is gedaan. 
Dat verandert echter niets aan de bestaande wettelijke 
verplichtingen; die moeten hoe dan ook worden na-
geleefd. Deze maatregel strekt ertoe de transparantie 
te waarborgen: het is belangrijk een duidelijk zicht op 
die betalingen te hebben om ze als beroepsuitgaven 
te kunnen kwalificeren (bijvoorbeeld uitgaven die niet 
buitensporig zijn). Dat zal bovendien de doeltreffendheid 
kunnen verbeteren want de administratie zal dan minder 
vaak nodeloos om inlichtingen moeten verzoeken; de 
informatie zal immers al beschikbaar zijn.

— Wettelijke verankering van belastingaangiftetermijnen

De vice-eersteminister antwoordt dat het net de be-
doeling is een einde te maken aan de voortdurende 
uitstellen en de termijnen uit te klaren, meer bepaald 
door een wildgroei aan uitzonderingen tegen te gaan en 
te voorzien in aangepaste termijnen naargelang van de 
categorieën van belastingplichtigen. Indien de laatste dag 
voor de indiening een zaterdag, zondag of feestdag is, 
zal de termijn in principe diezelfde dag nog verstrijken.

c) Réponses aux questions de M. Piedboeuf

— Entreprises de travail adapté

Le vice-premier ministre indique qu’il comprend les 
problèmes rencontrés par les entreprises de travail adapté. 
Cependant, le gouvernement a décidé de n’exclure que 
les institutions de soins, ce qui est donc le cas ici.

Les mutualités sont déjà hors champ d’application de 
la taxe selon les termes d’une décision prise par l’admi-
nistration sur la base du statut juridique des mutualités 
tel qu’analysé par l’administration elle-même.

Cela est dû au fait qu’elles ne sont pas régies par le 
Code des sociétés et des associations.

Quant aux syndicats, n’ayant pas le statut d’ASBL, 
d’AISBL ou de fondations privées, ils n’ont jamais été 
soumis à la taxe. La présente réforme ne change rien 
à cet égard non plus.

— Déclaration du loyer et des charges locatives

Le vice-premier ministre répond qu’il a été observé 
par l’administration qu’il y a des divergences dans la 
déclaration des loyers. Ce n’est pas toujours volontaire, 
mais le citoyen n’est pas toujours au courant des obli-
gations légales. C’est la raison pour laquelle l’adminis-
tration a besoin de ces informations supplémentaires 
afin de vérifier si la déclaration a été faite correctement. 
Toutefois, cela ne modifie pas les obligations légales 
existantes qui doivent être respectées. L’objectif de cette 
mesure est d’assurer la transparence: il est important 
d’avoir une vue claire sur ces paiements pour pouvoir 
les qualifier de dépenses professionnelles (par exemple, 
des dépenses qui ne sont pas excessives). En outre, 
cela permet d’améliorer l’efficacité, car l’administration 
enverra alors moins de demandes de renseignements 
moins utiles puisque l’information est déjà disponible.

— Fixation des délais dans la loi pour la déclaration 
fiscale

Le vice-premier ministre répond que le but est jus-
tement de mettre fin aux tolérances administratives et 
de clarifier les délais en évitant de multiples exceptions 
ponctuelles, en prévoyant des délais adaptés en fonction 
des catégories de contribuables. Si le jour ultime de 
rentrée est un samedi, un dimanche ou un jour férié, le 
délai expirera en principe précisément ce jour-là.
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d) Antwoorden op de vragen van de heer Beke

— De taks tot vergoeding der successierechten

De vice-eersteminister antwoordt dat het de bedoeling 
is om voor de aangifte van 2024 elke vzw die vorig(e) 
ja(a)r(en) een aangifte heeft ingediend, aan te schrijven. 
Hierin wil de administratie melden dat de aangifte via 
MyMinfin kan worden ingediend en de melding van 
50.000 euro kan daarin worden opgenomen.

De aangifte zal vanaf 2024 online kunnen gebeuren. 
De fiscale administratie werkt aan een verdere digitali-
sering om de door de door de heer Beke aangehaalde 
aangiftes automatisch ingevuld te krijgen.

— Nieuwe aangiftetermijnen personenbelasting

De vice-eersteminister bevestigt dat de latere indie-
ningstermijn tevens zal gelden voor gepensioneerden.

— Fiscale Bemiddelingsdienst

De vice-eersteminister antwoordt dat de Fiscale 
Bemiddelingsdienst een actie zal lanceren om zijn bekend-
heid te vergroten. Deze actie zal zich zowel richten op 
de diensten van de FOD Financiën zelf, in het bijzonder 
de bezwaardiensten, als op de andere betrokken par-
tijen (belastingplichtigen, mandatarissen enzovoort). De 
bedoeling is telkens om de opdracht en de taken van de 
bemiddelingsdienst duidelijk toe te lichten en de dienst 
zichtbaarder te maken voor alle betrokkenen, zowel op 
het vlak van de bemiddeling zelf als op het vlak van de 
genadeverzoeken voor kwijtschelding van boetes en 
belastingvrijstellingen.

e) Antwoorden op de vragen van de mevrouw Fonck

De vice-eersteminister antwoordt dat hij zich uiteraard 
bewust is van de belangrijke rol die veel vzw’s in onze 
samenleving spelen. Toch is het belangrijk bepaalde 
punten te verduidelijken.

— De vzw’s zijn zeker niet de enige die aan de patrimo-
niumbelasting worden onderworpen. Veel grote patrimonia 
nemen de vorm van een vzw of private stichting aan om 
aan vermogensplanning te doen. Daarom wil dit wetsont-
werp weer dichter aansluiten op de successierechten.

— Het is ook belangrijk erop te wijzen dat alle belas-
tingplichtigen met een vermogen lager dan 346.000 euro 
dankzij de voorgestelde hervorming minder belastingen 
zullen betalen. De meeste vzw’s zullen dus minder 

d) Réponses aux questions de M. Beke

— Taxe compensatoire des droits de succession

Le vice-premier ministre répond que, pour la déclaration 
de 2024, l’administration entend s’adresser à toutes les 
ASBL ayant déposé une déclaration l’année dernière ou 
les années précédentes. Elle entend ainsi leur signaler 
qu’elles peuvent déposer leur déclaration via MyMinfin 
et qu’elles peuvent y faire mention des 50.000 euros.

La déclaration pourra s’effectuer en ligne dès 2024. 
L’administration fiscale poursuit ses efforts de numéri-
sation pour permettre l’établissement automatique des 
déclarations évoquées par M. Beke.

— Nouveaux délais de déclaration à l’impôt des 
personnes physiques

Le vice-premier ministre confirme que l’allongement du 
délai de dépôt s’appliquera également aux pensionnés.

— Service de conciliation fiscale

Le vice-premier ministre répond que le service de 
conciliation fiscale va lancer une action pour accroître 
sa notoriété. Cette action visera tant les services du 
SPF Finances lui-même, en particulier les services de 
réclamation, que les autres parties concernées (contri-
buables, mandataires, etc.). L’objectif de cette action 
sera systématiquement d’expliquer clairement la mission 
et les tâches du service de conciliation et d’améliorer 
sa visibilité pour toutes les parties concernées, tant au 
niveau de la conciliation proprement dite qu’au niveau des 
demandes de recours en grâce pour remise d’amendes 
et exonération fiscale.

e) Réponses aux questions de Mme Fonck

Le vice-premier ministre répond qu’il est bien entendu 
conscient du rôle important que jouent de nombreuses 
ASBL dans notre société. Toutefois, il est important de 
clarifier certains points.

— Les ASBL ne sont certainement pas les seules 
à être soumises à la taxe patrimoniale. De nombreux 
grands patrimoines s’organisent également en ASBL ou 
en fondations privées pour s’engager dans la planification 
patrimoniale. C’est pourquoi ce projet de loi s’aligne à 
nouveau davantage sur les droits de succession.

— Il est également important de noter que tous les 
contribuables dont le patrimoine est inférieur à 346.000 eu-
ros paieront moins de taxe grâce à la réforme proposée. 
De cette manière, la majorité des ASBL paient moins 
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belastingen betalen. Dankzij deze hervorming worden de 
zwaarste lasten door de breedste schouders gedragen.

— Het gaat dus niet om een gewone belastingverho-
ging, maar om een afstemming op de beginselen van de 
belasting die aan de basis ligt van de patrimoniumtaks, 
namelijk de erfbelasting.

— Bovendien zijn ook de werkingsmiddelen van de 
vzw’s uitgesloten. De maatregel wil er dus voor zorgen 
dat gedurende langere periodes grotere activa kunnen 
worden aangehouden.

Gelet op die elementen werd in het raam van de 
zoektocht naar middelen voor de Staat dan ook beslist 
deze hervorming uit te voeren.

Er zijn geen algemene afwijkingsregels voor de door 
de overheden opgerichte vzw’s.

Zij komen voor de bestaande vrijstellingen in aanmer-
king indien zij aan de vastgestelde voorwaarden voldoen.

Inzake het amendement over de belastingvermindering 
voor de giften antwoordt de vice-eersteminister dat het 
eenvoudigweg onmogelijk is een buitenlands organisme 
dat niet onder het Belgisch recht valt te verplichten een 
attest met welbepaalde vermeldingen af te leveren. De 
belastingplichtige die een gift doet aan een buitenlands 
organisme is er in ieder geval toe gehouden het beta-
lingsbewijs te leveren.

Bovendien moet de belastingplichtige ook het be-
wijs leveren dat de vereniging of de instelling van de 
andere lidstaat gelijkaardig is aan een in de Belgische 
wet bedoelde Belgische vereniging of instelling. Zijn 
situatie is dus niet bepaald gunstiger.

In ieder geval, teneinde dezelfde regels en verplichtin-
gen te krijgen tussen Belgische en buitenlandse instel-
lingen gelegen in de EER, zal er op Europees niveau 
gezorgd moeten worden voor een geharmoniseerd 
systeem over alle lidstaten heen. Dit is op heden (nog) 
geen onderwerp dat op de Europese agenda staat.

f) Antwoord aan mevrouw Verhelst

De vice-eersteminister bevestigt dat de digitalisering 
van de indieningsprocedure van de taks tot vergoeding 
der successierechten voltooid zal worden begin 2024.

de taxe. Cette réforme fait donc porter la charge la plus 
lourde aux épaules les plus larges.

— Il ne s’agit donc pas d’une simple augmentation 
d’impôt mais d’un alignement sur les principes de l’impôt 
à l’origine de l’impôt sur le patrimoine, à savoir l’impôt 
sur les successions.

— En outre, les moyens de fonctionnement de l’exer-
cice des ASBL sont également exclus. La mesure vise 
donc à détenir des actifs plus importants pendant des 
périodes plus longues.

Compte tenu de ces éléments, il a donc été décidé, 
dans le cadre de la recherche de ressources pour l’État, 
de mettre en œuvre cette réforme.

Il n’y a pas de règles dérogatoires générales pour les 
ASBL créées par les pouvoirs publics.

Le cas échéant, elles peuvent bénéficier des exemp-
tions existantes à condition de rentrer dans les conditions 
prévues.

Concernant l’amendement sur la réduction d’impôt 
pour les libéralités, le vice-premier ministre répond qu’il 
est tout simplement impossible d’imposer la délivrance 
d’une attestation comprenant des mentions précises 
à un organisme étranger qui ne relève pas du droit 
belge. Le contribuable qui effectue une libéralité à un 
organisme étranger est en tout état de cause tenu de 
fournir la preuve du paiement.

En outre, le contribuable doit aussi fournir la preuve 
que l’association ou l’institution de l’autre État membre 
est similaire à une association ou une institution belge 
visée dans la loi belge. Sa situation n’est donc pas 
spécialement plus favorable.

Pour que les institutions belges et étrangères établies 
dans de l’EEE soient soumises aux mêmes règles et 
obligations, un système harmonisé devra en tout état 
de cause être mis en place au niveau européen pour 
l’ensemble des États membres. À ce jour, cette question 
n’a toutefois pas (encore) été inscrite à l’agenda européen.

f) Réponse à la question de Mme Verhelst

Le vice-premier ministre confirme que la numérisa-
tion de la procédure de dépôt de la taxe compensatoire 
des droits de succession sera achevée au début de 
l’année 2024.
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g) Antwoorden op de vragen van de heer Van Hees

– Belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding

De vice-eersteminister acht het belangrijk op te merken 
dat het belastingkrediet tijdelijk is. De werknemers die 
het woon-werkverkeer met de fiets doen, zouden profi-
teren van cao nr. 164, waarbinnen de werkgevers zich 
verbinden tot het toekennen van een fiscaal vrijgestelde 
fietsvergoeding.

De budgettaire impact bedraagt 12 miljoen euro in 
2023 en 20 miljoen euro in 2024. Aangezien de maatregel 
tijdelijk is, zullen de kosten dalen tot 2,9 miljoen euro in 
2025 en uiteindelijk tot 990.000 euro in 2026.

— Toekenning van de hoedanigheid van officier van 
gerechtelijke politie aan ambtenaren van de Administratie 
van de Douane en Accijnzen

De vice-eersteminister antwoordt dat deze wet niet 
als bedoeling heeft om het aantal wettelijk vastgelegde 
ambtenaren met de status van officier van gerechtelijke 
politie te wijzigen. Het is de bedoeling om de adminis-
tratie veel meer vrijheid te geven in de toewijzing van 
de ambtenaren over de verschillende diensten, dit om in 
te spelen op dringende noden of interne hervormingen.

— Het geregistreerd kassasysteem (GKS)

Zoals de minister in de inleidende uiteenzetting al 
heeft aangegeven, is het net de bedoeling gerichtere 
en dus minder controles uit te voeren.

Vroeger moest de te goeder trouw zijnde horecaon-
dernemer met een actief GKS ook steeds ter plaatse 
worden gecontroleerd, aangezien de administratie niet 
kon weten wie een GKS had en wie niet. In de toekomst 
zal de administratie vanop afstand kunnen zien welke 
ondernemingen een actief GKS hebben en vooral welke 
niet. De controles zullen dan ook kunnen worden toege-
spitst op diegenen die hun verplichtingen niet nakomen; 
handelaars die te goeder trouw zijn, zullen dus minder 
controles ondergaan.

De meeste kassa’s zijn aanpasbaar en de prijs is 
vastgelegd door de vrije markt.

Het nieuwe systeem heeft ook voordelen voor de 
ondernemingen, die bijvoorbeeld doeltreffender zullen 
kunnen communiceren met hun boekhouder.

De in het wetsontwerp voorgestelde maatregel is de 
eerste fase van het moderniseringsproces GKS 2.0. In 
deze fase was het dan ook nog niet opportuun om in 

g) Réponses aux questions de M. Van Hees

— Crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique vélo

Le vice-premier ministre indique qu’il est important 
de souligner que le crédit d’impôt est temporaire. Par 
conséquent, les employés effectuant les déplacements 
lieu de travail-domicile à vélo bénéficient de l’accord de 
la CCT n° 164, dès lors que leur employeur est tenu de 
verser une indemnité vélo exemptée d’impôt.

L’impact budgétaire s’élève à 12 millions d’euros 
en 2023 et à 20 millions d’euros en 2024. Étant donné 
que la mesure est temporaire, le coût diminuera dès lors 
à 2,9 millions d’euros en 2025 et, enfin, à 990.000 euros 
en 2026.

— Octroi de la qualité d’officier de police judiciaire 
à des agents des douanes et accises

Le vice-premier ministre répond que cette loi ne vise 
pas à modifier le nombre prévu par la loi d’agents ayant 
reçu la qualité d’officier de police judiciaire. L’intention 
est d’octroyer beaucoup plus de liberté à l’administration 
lors de l’affectation des agents aux différents services 
afin de répondre aux besoins urgents ou aux réformes 
internes.

— Le système de caisse enregistreuse (SCE)

Comme le ministre l’a déjà mentionné dans l’introduc-
tion, l’objectif est précisément d’effectuer des contrôles 
plus ciblés, et donc moins nombreux.

Par le passé, l’entrepreneur horeca de bonne foi et 
disposant d’un SCE actif devait également être contrôlé 
en permanence sur place, car l’administration ne pouvait 
pas savoir qui disposait ou non d’un SCE. À l’avenir, 
l’administration pourra voir à distance quelles entreprises 
ont un SCE actif et surtout lesquelles n’en ont pas. Les 
contrôles pourront ainsi cibler celles qui ne remplissent 
pas leurs obligations, et l’entrepreneur de bonne foi sera 
ainsi soumis à moins de contrôles.

La plupart des caisses sont adaptables et le prix est 
déterminé par le marché libre.

Le nouveau système présente également des avan-
tages pour les entreprises, qui pourront par exemple 
communiquer plus efficacement avec leur comptable.

La mesure proposée dans le projet de loi à l’examen 
constitue la première étape du processus de moderni-
sation du SCE 2.0. Par conséquent, il n’était pas encore 
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een onmiddellijke uitbreiding te voorzien. Op zich kan 
het zeker interessant zijn daar dieper op in te gaan, met 
raadpleging van de betrokken sectoren.

— Het IMF-rapport over de btw-kloof

De vice-eersteminister antwoordt dat het regeerak-
koord als belangrijke doelstelling het verkleinen van de 
btw-kloof vermeldt. Hiertoe nam de minister al verschil-
lende maatregelen, zoals de afschaffing van de reno-
vatieattesten, de nieuwe btw-ketting en vanaf 2026 ook 
e-invoicing in een B2B-context. Daarnaast zijn er binnen 
de administratie een aantal expertenwerkgroepen aan 
de slag die zich richten op specifieke problematieken 
in verband met de btw-kloof. Op vraag van de minister 
werd inderdaad in samenwerking met de FOD Financiën 
door het IMF de Belgische VAT GAP berekend.

h) Antwoord op de vraag van de heer Laaouej

Met betrekking tot de bijkomende ambtenaren bij 
de Bijzondere Belastinginspectie antwoordt de vice-
eersteminister dat dit cijfer fluctueert maar dat hij het 
niet uit het hoofd kent. De minister zal het antwoord 
schriftelijk bezorgen. Hij wenst te benadrukken dat de 
fiscale administratie blijft inzetten op aanwervingen, ook 
in het licht van de vervanging van de controlefuncties.

C. Replieken van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) merkt op dat ar-
tikel 149, 4°, van het Wetboek der Successierechten 
bepaalt dat de inrichtende machten van het gemeen-
schapsonderwijs of het gesubsidieerd onderwijs voor 
wat betreft de onroerende goederen die uitsluitend 
bestemd zijn voor onderwijs vrijgesteld zijn van de taks 
tot vergoeding der successierechten. De minister gaf in 
zijn antwoord aan dat ook onroerende goederen die in 
de eerste plaats bestemd zijn voor onderwijs ook onder 
de vrijstelling zouden vallen. Dit is niet hetzelfde als 
uitsluitend voor onderwijs bestemd zijn. Kan de minister 
dit verduidelijken?

Met betrekking tot de gokbelastingen preciseert de 
spreker dat hij de bevoegdheid van de federale overheid 
niet heeft willen betwisten. Hij wenst enkel te vernemen 
of de federale overheid overleg heeft gepleegd met de 
deelstaten.

De spreker gaat akkoord dat gokken een verslavende 
werking heeft. Hij vraagt zich wel af of gokken zal worden 
ingeperkt door diegenen die gokspelen aanbieden extra 
te gaan belasten.

opportun de prévoir une extension immédiate à ce stade. 
Cependant, il n’est pas inintéressant d’examiner cette 
question en concertation avec les secteurs concernés.

— Le rapport du FMI sur l’écart de TVA

Le vice-premier ministre répond que la réduction de 
l’écart de TVA constitue un objectif important de l’accord 
de gouvernement. En ce sens, le ministre a déjà pris 
plusieurs mesures, telles que la suppression des attes-
tations de rénovation, la nouvelle chaîne de TVA et la 
facturation électronique B2B appliquée à partir de 2026. 
Plusieurs groupes de travail d’experts se penchent par 
ailleurs sur certaines problématiques spécifiques rela-
tives à l’écart de TVA. À la demande du ministre, l’écart 
de TVA belge a effectivement été calculé par le FMI en 
collaboration avec le SPF Finances.

h) Réponse à la question de M. Laaouej

En réponse à la question relative aux agents supplé-
mentaires au sein de l’Inspection spéciale des impôts, le 
vice-premier ministre indique que ce chiffre fluctue mais 
qu’il ne le connaît pas par cœur. Le ministre transmettra 
sa réponse par écrit. Il tient à préciser que l’adminis-
tration fiscale continue de miser sur les recrutements, 
notamment en fonction du remplacement des fonctions 
de contrôles.

C. Répliques des membres

M. Peter De Roover (N-VA) souligne que l’article 149, 
4°, du Code des droits de succession dispose que les 
pouvoirs organisateurs de l’enseignement communau-
taire ou de l’enseignement subventionné, pour les biens 
immobiliers exclusivement affectés à l’enseignement, 
sont exonérés de la taxe compensatoire des droits de 
succession. Dans sa réponse, le ministre a indiqué 
que les biens immobiliers affectés principalement à 
l’enseignement seraient, eux aussi, exonérés. Or, il y a 
une différence entre principalement et exclusivement. 
Le ministre peut-il apporter des précisons à cet égard?

En ce qui concerne les taxes sur les jeux d’argent, 
l’intervenant précise qu’il n’a pas voulu contester la 
compétence des autorités fédérales. Il souhaiterait 
uniquement savoir si celles-ci ont consulté les entités 
fédérées.

L’intervenant partage le point de vue selon lequel 
les jeux d’argent créent un effet de dépendance. Il se 
demande néanmoins si le fait d’imposer davantage les 
entreprises qui proposent des jeux permettra de réduire 
cette pratique.



3607/005DOC 5546

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Met betrekking tot de zetelkwestie blijft de heer De Roover  
bij zijn standpunt dat rijke vzw’s en private stichtingen 
met werkelijke zetel in België volgens de ontworpen 
wettekst aan de Belgische patrimoniumtaks kunnen 
ontsnappen door bijvoorbeeld een statutaire zetel naar 
Nederlands recht aan te nemen.

Wat de patrimoniumtaks betreft, merkt de spreker 
op dat het progressief maken van het tarief toch wel 
een pervers effect heeft. De instellingen die een eigen 
patrimonium opbouwen om onafhankelijker te zijn van 
een jaarlijkse subsidiestroom zullen nu voor die voor-
zichtigheid worden afgestraft. Wat zal deze hervorming 
kosten aan lokale overheden die vzw-structuren hebben 
opgezet?

Uit de opsomming van de minister leidt de spreker af 
dat dit wetsontwerp zorgt voor ongeveer 200 miljoen euro 
aan belastingverhogingen.

De heer Ahmed Laaouej (PS) komt terug op de niet-
aftrekbaarheid van de belasting op spelen en wedden-
schappen in de vennootschapsbelasting. Het gaat hier 
om een federale belasting die later is geregionaliseerd. 
De niet-aftrekbaarheid doet toch wel vragen rijzen vanuit 
het fiscale federalisme en de interfederale loyauteit tussen 
deelgebieden. Er wordt door de niet-aftrekbaarheid toch 
een bijkomende last opgelegd aan de belastingplichtigen. 
Bovendien wordt er een precedent geschapen. Wat als 
morgen de federale overheid beslist om de onroerende 
voorheffing niet meer aftrekbaar te maken? Dit zou toch 
wel een serieuze impact hebben op het economisch 
weefsel.

De heer Wouter Vermeersch (VB) dankt de minister 
voor zijn antwoorden. Gezien de techniciteit en de veel-
heid aan de antwoorden was de spreker niet in staat om 
alle antwoorden grondig te analyseren. Hij kondigt aan 
dat hij een tweede lezing zal vragen om voldoende tijd 
te hebben om grondig kennis te kunnen nemen van de 
antwoorden van de minister.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) herhaalt dat hij het 
aanstootgevend vindt dat de ondernemingen die per-
sonen met een handicap tewerkstellen en die het reeds 
moeilijk hebben, die taks opgelegd krijgen, terwijl de 
ziekenfondsen en de vakbonden, die nochtans een 
omvangrijke vastgoedportefeuille hebben, ervan zullen 
worden vrijgesteld.

De spreker begrijpt niet waarom de regering de pa-
trimoniumtaks voor de maatwerkbedrijven wil verhogen 
terwijl deze bedrijven juist langdurig zieken, onder wie 
heel wat gehandicapte personen, weer aan het werk 
helpen. Dit strookt toch niet met de doelstelling van de 

En ce qui concerne la question du siège social, 
M. De Roover maintient son point de vue selon lequel, 
conformément au texte législatif en projet, les ASBL et 
les fondations privées possédant un certain capital et 
dont le siège est réellement établi en Belgique pourront 
échapper à la taxe patrimoniale en installant, par exemple, 
un siège statutaire aux Pays-Bas.

Concernant la taxe patrimoniale, l’intervenant souligne 
que le fait de rendre le tarif progressif comporte tout de 
même un effet pervers. De ce fait, les organismes qui 
constituent leur propre patrimoine en vue d’être moins 
dépendants d’un flux annuel de subventions verront 
désormais leur prudence sanctionnée. Quel sera le 
coût de cette réforme pour les autorités locales ayant 
créé des ASBL?

L’intervenant déduit de l’énumération du ministre que 
le projet de loi à l’examen entraîne une hausse d’impôts 
d’un montant de 200 millions d’euros.

M. Ahmed Laaouej (PS) revient sur la non-déductibi-
lité à l’impôt des sociétés de la taxe sur les jeux et les 
paris. Il s’agit d’une taxe fédérale qui est régionalisée 
ultérieurement. La non-déductibilité soulève néanmoins 
un certain nombre de questions en matière de fédéra-
lisme fiscal et de loyauté interfédérale entre les entités 
fédérées. Cette non-déductibilité impose tout de même 
aux contribuables une charge supplémentaire. L’initiative 
crée par ailleurs un précédent. Qu’adviendra-t-il si, 
demain, les autorités fédérales décident de revenir sur 
la déductibilité du revenu cadastral? Cette mesure aurait 
un sérieux impact sur le tissu économique.

M. Wouter Vermeersch (VB) remercie le ministre 
pour les réponses qu’il a apportées. Compte tenu de la 
technicité et de la quantité des réponses, l’intervenant 
n’a pas été en mesure de toutes les analyser en détail. 
Il annonce qu’il demandera une deuxième lecture afin 
de disposer de suffisamment de temps pour examiner 
attentivement les explications du ministre.

M. Benoît Piedboeuf (MR) répète qu’il trouve choquant 
que les entreprises qui emploient des travailleurs han-
dicapés et qui sont déjà en difficulté soient assujetties 
à cette taxe, alors que les mutualités et les syndicats 
qui disposent pourtant d’un vaste patrimoine immobilier 
en seront exonérés.

L’intervenant ne comprend pas pourquoi le gouver-
nement entend augmenter la taxe patrimoniale pour les 
entreprises de travail adapté alors que celles-ci encou-
ragent évidemment le retour à l’emploi des malades 
de longue durée, dont un grand nombre de personnes 
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regering om de werkgelegenheidsgraad op te krikken. 
Waarom kan er voor de maatwerkbedrijven niet worden 
voorzien in een vrijstelling zoals voor de mutualiteiten en 
de vakbonden? Door de patrimoniumtaks voor maatwerk-
bedrijven op te trekken dreigt er een belangenconflict 
te ontstaan met de gewesten die dergelijke bedrijven 
subsidiëren.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) heeft begrip 
voor de filosofie van de hervorming van de taks ter 
vergoeding des successierechten waarbij de kleinere 
vzw’s minder moeten betalen en de rijke vzw’s meer. De 
spreker stelt wel vast dat de opbrengst van de hervor-
ming wordt geraamd op 82 miljoen euro. Finaal zullen 
de vzw’s dus wel heel wat meer taks moeten betalen. 
Het heeft weinig zin om een algemene maatregel in te 
voeren om het misbruik van een beperkt aantal patri-
moniumvennootschappen aan te pakken.

De heer Van Hees stelt vast dat de minister niet heeft 
geantwoord op de vragen van de commissieleden, 
waaronder verschillende leden van de meerderheid, 
waarom de patrimoniumtaks voor maatwerkbedrijven 
fors wordt verhoogd. Alhoewel er in de regering blijkbaar 
een consensus over bestond is die in het Parlement ver 
te zoeken.

De spreker neemt akte van het antwoord van de minis-
ter dat het niet de bedoeling is om het aantal ambtenaren 
met de status van officier van gerechtelijke politie te 
verhogen. Het gaat enkel om een interne reorganisatie. 
In ieder geval is het duidelijk dat het aantal ambtenaren 
met de status van officier van gerechtelijke politie in de 
praktijk ver onder het wettelijk maximum zit. Men kan 
dus twijfelen aan de bereidheid van de minister om echt 
strijd te leveren tegen de grote fiscale fraude.

Mevrouw Cathérine Fonck (Les Engagés) herhaalt 
dat zij niet akkoord gaat met de verhoging van de taks 
ter vergoeding der successierechten voor de maatwerk-
bedrijven. Dit strookt alvast niet met de stelling van de 
minister dat de kleine vzw’s minder worden belast en 
de rijke vzw’s meer.

De regering vindt dat de maatwerkbedrijven geen ge-
wone bedrijven zijn en daarom geen recht hebben op de 
steunpremie voor de re-integratie van langdurig zieken. 
Voor wat betreft de toepassing van de patrimoniumtaks 
worden de maatwerkbedrijven dan weer wel als een 
gewoon bedrijf/vzw zonder sociale functie beschouwd. 
Hoe verklaart de minister deze ambigue houding?

porteuses d’un handicap. Cette mesure ne s’inscrit en 
effet pas dans l’objectif du gouvernement d’augmenter 
le taux d’emploi. Pourquoi ne pas prévoir une exoné-
ration pour les entreprises de travail adapté, à l’instar 
de celle appliquée aux mutualités et aux syndicats? La 
hausse de la taxe patrimoniale pour les entreprises de 
travail adapté peut entraîner un conflit d’intérêts avec 
les Régions, qui subventionnent ces entreprises.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) comprend la phi-
losophie de la réforme de la taxe compensatoire des 
droits de succession, par laquelle les plus petites ASBL 
contribuent moins que celles aux revenus plus importants. 
L’intervenant constate néanmoins que le rendement de la 
réforme est estimé à un montant de 82 millions d’euros. 
En définitive, les ASBL seront donc soumises à une taxa-
tion nettement accrue. Instaurer une mesure générale 
n’a guère de sens pour lutter contre les abus commis 
par un nombre limité de sociétés patrimoniales.

M. Van Hees note que le ministre n’a pas répondu 
aux questions des membres de la commission, dont 
différents membres de la majorité, qui demandaient la 
raison de la forte hausse de la taxe patrimoniale pour les 
entreprises de travail adapté. Bien que le gouvernement 
semble être parvenu à obtenir un consensus à ce sujet, 
c’est loin d’être le cas au Parlement.

L’intervenant prend acte de la réponse du ministre 
selon laquelle le projet de loi ne vise pas à augmenter 
le nombre d’agents ayant la qualité d’officier de police 
judiciaire. Il s’agit uniquement d’une réorganisation 
interne. Quoi qu’il en soit, il est évident qu’en réalité, le 
nombre d’agents bénéficiant du statut d’officier de police 
judiciaire est indéniablement inférieur au maximum légal. 
On peut donc douter de la volonté du ministre de lutter 
réellement contre la grande fraude fiscale.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) rappelle qu’elle 
ne souscrit pas à l’augmentation de la taxe compensa-
toire des droits de succession pour les entreprises de 
travail adapté. Elle n’est en tout cas pas conforme au 
point de vue du ministre selon lequel les petites ASBL 
sont moins taxées et les riches davantage.

Le gouvernement ne considère pas les entreprises 
de travail adapté comme des entreprises ordinaires; 
celles-ci ne bénéficient dès lors pas de la prime d’aide 
à la réinsertion des malades de longue durée. En ce 
qui concerne l’application de la taxe patrimoniale, en 
revanche, les entreprises de travail adapté sont à nouveau 
considérées comme des entreprises/ASBL ordinaires, 
dépourvues de fonction sociale. Comment le ministre 
explique-t-il cette ambiguïté?
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De spreekster wijst erop dat de maatwerkbedrijven en 
de dierenopvangcentra subsidies krijgen van de gewesten. 
Daarom heeft Les Engagés een motie voor de opstart 
van een belangenconflictenprocedure neergelegd in 
het Waals Parlement. Het gaat niet op dat enerzijds de 
regio’s de werking van deze vzw’s subsidiëren terwijl de 
federale overheid anderzijds de werking gaat bemoeilijken 
door deze vzw’s zwaarder te gaan belasten.

Mevrouw Fonck pleit ervoor om van de tweede lezing 
gebruik te maken om het standpunt van de regering 
over de patrimoniumtaks voor de maatwerkbedrijven 
te herzien gezien het hevig verzet van verschillende 
commissieleden. Alleszins zal dit wetsontwerp worden 
bevroren als de motie inzake het belangenconflict het 
haalt in het Waals Parlement.

III. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN 
STEMMINGEN

TITEL 1

Algemene bepaling

Artikel 1

Dit artikel regelt de grondwettelijke grondslag van het 
wetsontwerp en geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

TITEL 2

Wijziging van het Wetboek diverse rechten 
en taksen betreffende de jaarlijkse taks op de 

verzekeringsondernemingen

HOOFDSTUK 1

Jaarlijkse taks op de verzekeringsverrichtingen

Art. 2 tot 6

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 2 tot 6 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

L’intervenante souligne que les entreprises de travail 
adapté et les centres d’accueil pour animaux perçoivent 
des subventions régionales. Pour cette raison, le groupe 
Les Engagés a déposé une motion visant à introduire 
une procédure en conflit d’intérêts au sein du Parlement 
wallon. Il est inacceptable que les Régions, d’une part, 
subventionnent le fonctionnement de ces ASBL alors 
que les autorités fédérales, d’autre part, l’entravent en 
les taxant davantage.

Mme Fonck préconise de profiter de la deuxième 
lecture pour permettre au gouvernement de reconsidérer 
sa position à l’égard de la taxe patrimoniale appliquée 
aux entreprises de travail adapté, compte tenu de la forte 
opposition de différents membres de la commission. 
Quoi qu’il en soit, le projet de loi à l’examen sera gelé 
si la motion relative au conflit d’intérêts est adoptée par 
le Parlement wallon.

III. —DISCUSSION DES ARTICLES ET  
VOTES

TITRE 1ER

Disposition générale

Article 1er

Cet article fixe le fondement constitutionnel de la 
compétence. Il ne donne lieu à aucune observation.

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

TITRE 2

Modification du Code des droits et taxes divers en 
ce qui concerne la taxe annuelle sur les opérations 

d’assurance

CHAPITRE 1ER

Taxe annuelle sur les opérations d’assurance

Art. 2 à 6

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 2 à 6 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.
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HOOFDSTUK 2

Jaarlijkse taks op de effectenrekeningen

Art.  7 en 8

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 7 en 8 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

TITEL 3

Wijziging van het Wetboek der successierechten 
betreffende de taks tot vergoeding der 

successierechten

HOOFDSTUK 1

Wijzigingen van het Wetboek  
der successierechten

Art. 9 tot 14

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 9 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

Artikel 10 wordt aangenomen met 10 stemmen en 3 
onthoudingen.

Artikel 11 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

De artikelen 12 en 13 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 9 stemmen en 4 onthoudingen.

Artikel 14 wordt aangenomen met 10 stemmen en 3 
onthoudingen.

Art. 15

Mevrouw Cathérine Fonck (Les Engagés) dient de 
amendementen nrs. 7 tot 11 (DOC 55 3607/004) in, die 
ertoe strekken om artikel 15, 2°, van het wetsontwerp 
aan te vullen. De amendementen strekken ertoe om de 
vzw’s, internationale vzw’s en private stichtingen uit de 
sportsector en de cultuursector, de maatwerkbedrijven, 
de centra voor private archieven en de dierenasielen toe 
te voegen aan de lijst van sectoren die een verlaagde 
aangifte ten belope van 37,7 % van de waarde van hun 
bezittingen genieten.

CHAPITRE 2

Taxe annuelle sur les comptes-titres

Art. 7 et 8

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 7 et 8 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

TITRE 3

Modification du Code des droits de succession 
relatives à la taxe compensatoire des droits de 

succession

CHAPITRE 1ER

Modifications du Code  
des droits de succession

Art. 9 à 14

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

L’article 9 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

L’article 10 est adopté par 10 voix et 3 abstentions.

L’article 11 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

Les articles 12 et 13 sont successivement adoptés 
par 9 voix et 4 abstentions.

L’article 14 est adopté par 10 voix et 3 abstentions.

Art. 15

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente les 
amendements nos 7 à 11 (DOC 55 3607/004) tendant à 
compléter l’article 15, 2°, du projet de loi. Les amende-
ments à l’examen tendent à ajouter à la liste des secteurs 
qui bénéficient d’une déclaration minorée à 37,7 % de 
la valeur de leurs avoirs les ASBL, les associations 
internationales sans but lucratif et les fondations privées 
des secteurs sportif et culturel, les entreprises de travail 
adapté, les centres d’archives privées et les refuges 
pour animaux.
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De amendementen nrs. 7 tot 11 worden achtereenvol-
gens verworpen met 9 tegen 3 stemmen en 1 onthouding.

Artikel 15 wordt aangenomen met 9 tegen 1 stem en 
3 onthoudingen.

Art. 16 tot 24

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikelen 16 tot 18 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

Artikel 19 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

Artikelen 20 tot 23 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

Artikel 24 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

HOOFDSTUK 2

Overgangsmaatregel betreffende artikel 156  
van het Wetboek der successierechten

Art. 25

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 25 wordt aangenomen met 10 stemmen en 3 
onthoudingen.

HOOFDSTUK 3

Inwerkingtreding

Art. 26

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 26 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

Les amendements n° s 7 à 11 sont successivement 
rejetés par 9 voix contre 3 et une abstention.

L’article 15 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

Art. 16 à 24

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 16 à 18 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

L’article 19 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

Les articles 20 à 23 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

L’article 24 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

CHAPITRE 2

Mesure transitoire relative à l’article 156  
du Code des droits de succession

Art. 25

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 25 est adopté par 10 voix et 3 abstentions.

CHAPITRE 3

Entrée en vigueur

Art. 26

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 26 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.
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TITEL 4

Wijzigingen van het Wetboek der registratie-, 
hypotheek- en griffierechten betreffende bepalingen 

inzake openbare verkoop van roerende goederen

Art. 27 tot 29

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 27 tot 29 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

TITEL 5

Wijzigingen betreffende de inkomstenbelastingen

HOOFDSTUK 1

Belastingkrediet voor de fietskilometervergoeding 
toegekend in toepassing van cao nr. 164

Art. 30 tot 35

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 30 tot 35 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 9 stemmen en 4 onthoudingen.

HOOFDSTUK 2

Wijzigingen met betrekking 
 tot het mobiliteitsbudget

Art. 36 tot 42

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 36 tot 42 worden achtereenvolgens 
aangenomen met 10 tegen 2 stemmen en 1 onthouding.

HOOFDSTUK 3

Wijziging van de programmawet  
van 27 december 2021

Art. 43

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 43 wordt eenparig aangenomen.

TITRE 4

Modifications du Code des droits d’enregistrement, 
d’hypothèque et de greffe relatives à des dispositions 

en matière de vente publique de biens meubles

Art. 27 à 29

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 27 à 29 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

TITRE 5

Modifications relatives aux impôts sur les revenus

CHAPITRE 1ER

Crédit d’impôt pour l’indemnité kilométrique vélo 
octroyée en application de la CCT n° 164

Art. 30 à 35

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 30 à 35 sont successivement adoptés 
par 9 voix et 4 abstentions.

CHAPITRE 2

Modifications concernant  
le budget mobilité

Art. 36 à 42

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 36 à 42 sont successivement adoptés 
par 10 voix contre 2 et une abstention.

CHAPITRE 3

Modification de la loi-programme  
du 27 décembre 2021

Art. 43

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 43 est adopté à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 4

Diverse wijzigingen van het Wetboek 
 van de inkomstenbelastingen 1992

Art. 44 tot 49

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 44 tot 49 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

Artikel 50 wordt aangenomen met 9 stemmen tegen 
1 en 3 onthoudingen.

Artikel 51 wordt aangenomen met 12 stemmen en 1 
onthouding.

Artikel 52 wordt aangenomen met 11 stemmen tegen 
1 en 1 onthouding.

Artikelen 53 en 54 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 12 stemmen en 1 onthouding.

Artikel 55 wordt aangenomen met 11 stemmen tegen 
1 en 1 onthouding.

Artikel 56 wordt aangenomen met 12 stemmen en 1 
onthouding.

Artikel 57 wordt aangenomen met 11 stemmen tegen 
1 en 1 onthouding.

Artikelen 58 en 59 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 9 stemmen en 4 onthoudingen.

HOOFDSTUK 5 (NIEUW)

Fiscale regeling van de tijdens de periode van 
1 september 2023 tot en met 31 december 2023 

uitgegeven Staatsbons met een looptijd van 1 jaar

Art. 59/1 tot 59/3 (nieuw)

De regering dient de amendementen nrs. 1 tot 4 
(DOC 55 3607/002) in, die ertoe strekken om een tijde-
lijke verlaging van het tarief van de personenbelasting 
en van de roerende voorheffing tot 15 pct. in te voeren 
voor de inkomsten uit staatsbons met een looptijd van 
1 jaar die zijn uitgegeven van 1 september 2023 tot en 
met 31 december 2023.

De amendementen nrs. 1 tot 4 worden eenparig 
aangenomen.

CHAPITRE 4

Modifications diverses 
 du Code des impôts sur les revenus 1992

Art. 44 à 49

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 44 à 49 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

L’article 50 est adopté par 9 voix contre une 
et 3 abstentions.

L’article 51 est adopté par 12 voix et une abstention.

L’article 52 est adopté par 11 voix contre une et 
une abstention.

Les articles 53 et 54 sont successivement adoptés 
par 12 voix et une abstention.

L’article 55 est adopté par 11 voix contre une et 
une abstention.

L’article 56 est adopté par 12 voix et une abstention.

L’article 57 est adopté par 11 voix contre une et 
une abstention.

Les articles 58 et 59 sont successivement adoptés 
par 9 voix et 4 abstentions.

CHAPITRE 5 (NOUVEAU)

Régime fiscal des bons d’État 
 d’une durée de 1 an, émis pendant la période  

du 1er septembre 2023 jusqu’au 31 décembre 2023

Art. 59/1 à 59/3 (nouveaux)

Le gouvernement présente les amendements nos 1 à 4 
(DOC 55 3607/002) tendant à réduire temporairement 
à 15 % le taux de l’impôt des personnes physiques 
et du précompte mobilier applicable aux revenus des 
bons d’État d’une durée d’un an émis entre le 1er sep-
tembre 2023 et le 31 décembre 2023.

Les amendements n nos 1 à 4 sont adoptés à 
l’unanimité.
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TITEL 6

Wijzigingen betreffende douane en accijnzen

HOOFDSTUK 1

Wijzigingen van de wet van 22 april 2003 
houdende toekenning van de hoedanigheid 

 van officier van gerechtelijke politie aan bepaalde 
ambtenaren van de Algemene administratie  

van de douane en accijnzen

Art. 60 en 61

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 60 wordt eenparig aangenomen.

Artikel 61 wordt aangenomen met 12 stemmen tegen 1.

HOOFDSTUK 2

Terminologische wijziging  
aan de wet van 22 december 2009 betreffende  

de algemene regeling inzake accijnzen

Art. 62

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 62 wordt eenparig aangenomen.

TITEL 7

Procedure en invordering

HOOFDSTUK 1

Wijzigingen van het Wetboek  
van de inkomstenbelastingen 1992

Art. 63

Artikel 63 geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 63 wordt aangenomen met 9 stemmen en 4 
onthoudingen.

Art. 63/1 (nieuw)

Er wordt een amendement nr. 5 (DOC 55 3607/003) 
ingediend door de heer Servais Verherstraeten c.s., dat 
ertoe strekt te specificeren dat de belastingplichtige die 
een gift doet aan een vereniging of instelling van een 

TITRE 6

Modifications relatives aux douanes et accises

CHAPITRE 1ER

Modifications de la loi du 22 avril 2003  
octroyant la qualité d’officier de police judiciaire  
à certains agents de l’Administration générale 

 des douanes et accises

Art. 60 et 61

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

L’article 60 est adopté à l’unanimité.

L’article 61 est adopté par 12 voix contre une.

CHAPITRE 2

Modification terminologique  
de la loi du 22 décembre 2009 

 relative au régime général d’accise

Art. 62

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 62 est adopté à l’unanimité.

TITRE 7

Procédure et recouvrement

CHAPITRE 1ER

Modifications du Code des impôts  
sur les revenus 1992

Art. 63

L’article 63 ne donne lieu à aucune observation.

L’article 63 est adopté par 9 voix et 4 abstentions.

Art. 63/1 (nouveau)

M. Servais Verherstraeten et consorts présentent  
l’amendement n° 5 (DOC 55 3607/003) tendant à préciser 
que, pour pouvoir bénéficier de la réduction d’impôt, tout 
contribuable versant une libéralité à une association ou 
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andere lidstaat van de Europese Economische Ruimte 
om de belastingvermindering te kunnen genieten, naast 
de naleving van de voorwaarden zoals nu reeds is voor-
zien, aan de administratie het bewijs moet leveren dat 
de gift effectief werd betaald.

Amendement nr. 5 dat een artikel 63/1 (nieuw) invoert, 
wordt aangenomen met 12 stemmen en 1 onthouding.

Art. 64

Artikel 64 geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 64 wordt aangenomen met 9 stemmen en 4 
onthoudingen.

Art. 65

Er wordt een amendement nr. 6 (DOC 55 3607/003) 
ingediend door de heer Servais Verherstraeten c.s., 
dat ertoe strekt artikel 65 te vervangen. Aangezien 
het de bedoeling is dat de nieuwe regeling alleen van 
toepassing is op giften die vanaf 1 januari 2024 worden 
gedaan, wordt de inwerkingtredingbepaling gewijzigd 
om de nodige duidelijkheid te brengen.

Amendement nr. 6 dat artikel 65 vervangt wordt aan-
genomen met 12 stemmen en 1 onthouding.

Art. 66 tot 68

Er worden geen opmerkingen geformuleerd bij deze 
artikelen. De artikelen 66 tot 68 worden achtereenvol-
gens aangenomen met 9 stemmen en 4 onthoudingen.

Art. 69 tot 71

Er worden geen opmerkingen geformuleerd bij deze 
artikelen.

De artikelen 69 tot 71 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 9 stemmen tegen 1 en 3 onthoudingen.

Art. 72 tot 77

Er worden geen opmerkingen geformuleerd bij deze 
artikelen.

De artikelen 72 tot 77 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

à un établissement situé dans un autre État membre de 
l’Espace économique européen devra non seulement 
respecter les conditions en vigueur, mais également 
fournir à l’administration la preuve du versement effectif 
de cette libéralité.

L’amendement n° 5 tendant à insérer un article 63/1 
(nouveau) est adopté par 12 voix et une abstention.

Art. 64

L’article 64 ne donne lieu à aucune observation.

L’article 64 est adopté par 9 voix et 4 abstentions.

Art. 65

M. Servais Verherstraeten et consorts présentent 
l’amendement n° 6 (DOC 55 3607/003) tendant à rempla-
cer l’article 65. Dès lors que l’objectif est de n’appliquer 
le nouveau régime qu’aux libéralités effectuées à partir 
du 1er janvier 2024, la disposition d’entrée en vigueur est 
modifiée pour apporter les clarifications nécessaires.

L’amendement n° 6 tendant à remplacer l’article 65 
est adopté par 12 voix et une abstention.

Art. 66 à 68

Les articles 66 à 68 ne donnent lieu à aucune ob-
servation et sont successivement adoptés par 9 voix 
et 4 abstentions.

Art. 69 à 71

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 69 à 71 sont successivement adoptés 
par 9 voix contre une et 3 abstentions.

Art. 72 à 77

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 72 à 77 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.
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Art. 78

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 78 wordt eenparig aangenomen.

Art. 79 tot 81

Er worden geen opmerkingen geformuleerd bij deze 
artikelen.

De artikelen 79 tot 81 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 10 stemmen tegen 1 en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 2

Wijzigingen van het Wetboek 
 van de belasting over de toegevoegde waarde

Art. 82 tot 86

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 82 wordt eenparig aangenomen.

De artikelen 83 tot 86 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 3

Wijzigingen van het Wetboek  
diverse rechten en taksen

Art. 87 en 88

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 87 en 88 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 4

Aanpassing van bepaalde artikelen van het 
Wetboek van de minnelijke en gedwongen 

invordering van fiscale en niet-fiscale 
schuldvorderingen naar aanleiding van de 

wijziging van het begrip werkdag in het Burgerlijk 
Wetboek

Art. 89 tot 93

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

Art. 78

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 78 est adopté à l’unanimité.

Art. 79 à 81

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 79 à 81 sont successivement adoptés 
par 10 voix contre une et 2 abstentions.

CHAPITRE 2

Modifications du Code 
 de la taxe sur la valeur ajoutée

Art. 82 à 86

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

L’article 82 est adopté à l’unanimité.

Les articles 83 à 86 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

CHAPITRE 3

Modifications du Code  
des droits et taxes divers

Art. 87 et 88

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 87 et 88 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

CHAPITRE 4

Adaptation de certains articles  
du Code du recouvrement amiable et forcé des 

créances fiscales et non fiscales suite  
à la modification de la notion du jour ouvrable 

dans le Code civil

Art. 89 à 93

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.
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De artikelen 89 tot 93 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 5

Aanpassing van bepaalde artikelen  
van de programmawet (I) van 29 maart  2012 

naar aanleiding van de wijziging van het begrip 
werkdag in het Burgerlijk Wetboek

Art. 94 tot 96

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 94 tot 96 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 6

Wijzigingen aan de wet van 30 juli 2013 
met betrekking tot de certificatie van een 

geregistreerd kassasysteem in de horecasector

Art. 97 tot 99

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 97 tot 99 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

HOOFDSTUK 7

Bepalingen eigen aan de ambtenaren 
 van de administratie van de Federale 

Overheidsdienst Financiën belast met de inning 
en de invordering van de fiscale en de niet-fiscale 
schuldvorderingen, die belast zijn met de inning

Art. 100 tot 105

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 100 tot 104 worden achtereenvolgens 
aangenomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

Artikel 105 wordt aangenomen met 11 stemmen en 
2 onthoudingen.

Les articles 89 à 93 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

CHAPITRE 5

Adaptation de certains articles de la loi-
programme (I) du 29 mars 2012 suite à la 

modification de la notion de jour ouvrable dans le 
Code civil

Art. 94 à 96

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 94 à 96 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

CHAPITRE 6

Modifications à la loi du 30 juillet 2013  
relative à la certification d’un système de caisse 

enregistreuse dans le secteur horeca

Art. 97 à 99

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 97 à 99 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

CHAPITRE 7

Dispositions relatives aux agents de 
l’administration du Service public fédéral 
Finances en charge de la perception et du 
recouvrement des créances fiscales et non 

fiscales, chargés de la perception

Art. 100 à 105

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 100 à 104 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

L’article 105 est adopté par 11 voix et 2 abstentions.
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HOOFDSTUK 8

Wijziging van de wet van 29 maart  2018  
tot uitbreiding van de opdrachten en versterking 

van de rol van de fiscale bemiddelingsdienst

Art. 106 tot 108

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 106 tot 108 worden achtereenvolgens 
aangenomen met 11 stemmen en 2 onthoudingen.

TITEL 8

Wijziging van de wet van 17 juli 2001 betreffende 
de machtiging voor de federale overheidsdiensten 
om zich te verenigen met het oog op de uitvoering 
van werkzaamheden inzake informatiebeheer en 

informatieveiligheid

Art. 109 en 110

Deze artikelen geven geen aanleiding tot opmerkingen.

De artikelen 109 tot 110 worden achtereenvolgens 
aangenomen met 10 stemmen en 3 onthoudingen.

TITEL 9

Voorwaarden van de toekenning  
van de staatswaarborg aan Infrabel

Art. 111

Dit artikel geeft geen aanleiding tot opmerkingen.

Artikel 111 wordt aangenomen met 10 stemmen en 
3 onthoudingen.

* 

*   *

Op vraag van de heer Wouter Vermeersch zal de 
commissie overgaan tot een tweede lezing (art. 83 
Rgt.). Er werd tevens een legistieke nota gevraagd van 
de diensten.

De rapporteur, De voorzitters,

Wouter Vermeersch
Marie-Christine Marghem

Joris Vandenbroucke (a.i.)

CHAPITRE 8

Modification de la loi du 29 mars 2018  
visant à élargir les missions et à renforcer le rôle 

du service de conciliation fiscale

Art. 106 à 108

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 106 à 108 sont successivement adoptés 
par 11 voix et 2 abstentions.

TITRE 8

Modification de la loi du 17 juillet 2001 relative à 
l’autorisation pour les services publics fédéraux de 
s’associer en vue de l’exécution de travaux relatifs à 

la gestion et à la sécurité de l’information

Art. 109 et 110

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 109 et 110 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 3 abstentions.

TITRE 9

Conditions de l’octroi de la garantie  
de l’État à Infrabel

Art. 111

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 111 est adopté par 10 voix et 3 abstentions.

* 

*   *

La commission procédera à une deuxième lecture 
à la demande de M. Wouter Vermeersch (art. 83 du 
Règlement). Une note de légistique a en outre été deman-
dée aux services de la Chambre.

Le rapporteur, Les présidents,

Wouter Vermeersch
Marie-Christine Marghem

Joris Vandenbroucke (a.i.)
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